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Празник Позиция Скандал

Стр. 20

„Фестивална седмица
на БНР” от 23 до 31 януари

Стр. 17

Огризки от постната
пица на Дянков

Стр. 22

Митко Рангелов блъска
швейцарски журналист в басейн

Стр. 5

ЕК отново уличи
управляващите в лъжа

Гаф

Л Е В И Я Т
В Е С Т Н И К

Алжир

23-ма убити заложници при
обсадата на газовото находище

Стр. 10

Съюз

Костов и Надежда Нейнски
се обединяват

Стр. 5
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Таня
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Защо след 20-годишен
преход към демокрация вла-
стовата система на
държавата беше обсебена
от идентифицирани “летя-
щи обекти” от подземния
свят?

Това изречение трябва-
ше да произнесе в събота в
НДК Ахмед Доган. Или не
трябваше?

Който каквото и да мис-
ли за този човек, той за-
стана пред цяла България
с намерението “да се изпо-
вяда като човек, който е
преживял катарзиса на
Подмяната на Демокрация-
та с Диктатура”. Написал
си го беше именно с главни
букви.

Доган нарича управника
на България Герой-спаси-
тел. Обект от подземния
свят. Нарича го суетен и
арогантен пред камерата,
но неуверен и страхлив за
бъдещето си. Нарича го
просто Диктатора. С голя-
ма буква. Предрича, че го
чака съдба на жертва на
същата властова машина,
която е създал по свой об-
раз и подобие - машината
на страха.

Това ли трябваше да не
бъде чуто?

Удавянето на тези
въпроси в паническото го-
ворене на Борисов от вче-
ра след съвършено неадек-
ватното му мълчание в
събота е учебникарско до-
казателство за истерия-
та на диктатора. Обърне-
те внимание колко пъти в
истеричния си фалцет упо-
треби думата “омраза”.
Колко пъти я оттласна от
себе си. Колко пъти я вме-
ни на всички други. Забеле-
жете злобния поглед. Не
го подминавайте. Ако се
вгледате много внимател-
но в този поглед, може би
ще разберете какво наис-
тина става в България.

Защото оттук на-
татък Борисов и Цветанов
вече само ще озверяват -
като кучета, приклещени в
ъгъла. В държава, в която
редът съзнателно е разру-
шен - от кучета. И подме-
нен от всеобхватен страх.
На животинско ниво.

Оттук нататък не спи-
райте да питате кой и
защо нападна Доган. Това
наистина е много важно.

Очите на
диктатора

ГЕОРГИ ПЪРВАНОВ:
ВИДЕЛО

Стр. 8

Десетки граждани излязоха на протест вчера пред Столичната община срещу
високите си сметки за парно и топла вода. Протестиращите запалиха бележките си
и настояха да имат правото да се откажат от услугите на “Топлофикация” - София

Ръководството на ДПС на-
стоява за международно раз-
следване на опита за полити-
ческо убийство на Ахмед До-
ган. Това съобщи на прескон-
ференция вчера новоизбрани-
ят лидер на движението Лютви
Местан. Той остро се възпроти-
ви на факта, че се прави опит

ДПС иска международно
разследване на атентата
Срещу Доган бе извършен опит за политическо убийство,
а не хулиганство, категоричен бе Лютви Местан

да се подмени тезата на раз-
следването. “Вместо реално
разследване българските влас-
ти ни заливат с клишета. Кой
етнизира казуса - ние или ми-
нистърът на вътрешните рабо-
ти, който изведе на преден план
етническата принадлежност на
нападателя”, попита Местан.

Пред медиите новият лидер
на ДПС разказа, че 30 минути
след атентата градският проку-
рор Николай Кокинов е обявил
пред самия Доган и пред още
15 души, че ще повдигне обви-
нение за “опит за убийство”.
“Той каза, че това е абсолютно
доказано, както и че извърши- Стр. 4

телят е потвърдил, че иска да
застреля Доган”, каза още Ме-
стан. Точно заради това той се
зачуди каква е причината 10
часа по-късно тезата на раз-
следването вече да е съвсем
друга, че случилото се е про-
ява на хулиганство.

Стр. 9

“ˇ·‚‡ ‰‡ ÒÂ ‚˙ÁÔÓÎÁ‚‡ÏÂ ÓÚ
ÔËÏÂ‡ Ì‡ ÛÒÔÂ¯ÌËÚÂ ÔÓ-
„‡ÏË Á‡ Á‡ÂÚÓÒÚ ‚ ÒÚ‡ÌË
Í‡ÚÓ ¿‚ÒÚËˇ Ë √ÂÏ‡ÌËˇ,
ÔÂ‰Î‡„‡ »‚‡ÈÎÓ  ‡ÎÙËÌ.
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Снимка БГНЕС

Стр. 6



www.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bg

2 ПОНЕДЕЛНИК 21 ЯНУАРИ 2013

България

П

идерът на ДПС Ахмед
Доган бе нападнат от
въоръжен мъж, дока-
то четеше доклада си
на Осмата национал-

Показно покушение 
Лютви Местан пое 

Първият сериозен сигнал, че
животът на Ахмед Доган е в опас-
ност, е получен в НСО през 2006
г., твърдят запознати. Това
потвърди вчера пред БНТ и тога-
вашният шеф на службата Румен
Миланов.

За готвения атентат срещу
Доган в първите дни на януари
на 2006 се знае малко. По не-
потвърдени данни той е излизал
с кола от сградата, известна като
Сараите в Бояна, след партийна
сбирка, когато неизвестни откри-
ли стрелба с картечница. Ли-
дерът на ДПС не е пострадал,
въпреки че един от куршумите
уцелва джипа, в който пътува.

През 2008 един от най-близ-
ките хора на Доган Мохамед Ре-
джеп, който е началник на него-
вия кабинет до 2001 г., споделя,
че срещу живота на Ахмед Доган
е имало няколко опита за поку-
шение. Реджеп не разкри никак-
ви подробности, а причината да
проговори беше самоубийството
на неговия наследник на поста
Ахмед Емин.

Емин бе открит прострелян на
17 октомври 2008 в сараите на

Юлия КУЛИНСКА

дувременно пистолетът отхврък-
на настрани, а от похитителя
бяха измъкнати два ножа. Депу-
татът Рамадан Аталай стоя над
оръжието около половин час, за
да запази отпечатъците. Чак
след около час се появиха поли-
цаите, които изведоха нападате-
ля от сградата на НДК.

След около 2-3 минути зам.-
председателят на ДПС Лютви
Местан съобщи, че Доган не е
ранен. Залата посрещна думите
с възгласи “ДПС”. Той обясни, че
лидерът е получил хипертонич-
на криза и е прегледан в прави-
телствена болница, но е добре.
От днес България няма да е вече
същата, заяви  Местан. По думи-
те му това е “противен акт на
насилие”, който доказва ясно
каква огромна необходимост има
в страната ни от възстановяване
на демокрацията. Местан обяви,
че истинският поръчител на това
покушение е антиДПС-агресия-
та в обществото и постоянното
сатанизиране на партията и ли-
дера й. Той призова всички све-
товни лидери да гарантират по-
литическа среда, в която всички
да могат да бъдат етнически и
религиозно различни, но еднак-
во граждани. Посланията на
Местан бяха посрещнати с бур-
ните овации на присъстващите в
залата, които го слушаха, хвана-
ти за ръце.

Президентът на Либералния
интернационал Ханс ван Баален
и лидерът на групата на либера-
лите и демократите в ЕП Греъм
Уотсън изразиха своето възму-
щение от опита за покушение
срещу Доган. “Ние стоим зад
вашата партия, която е стабил-
ната политическа сила, гаранти-
раща правата и свободите в
България. ще се борим заедно с
вас срещу насилието. Шокирани
сме от опита за убийство на ли-
дера на ДПС Ахмед Доган” за-
яви Баален. Уотсън пък изрази
увереност, че ЕС ще трябва да
се мобилизира и да помогне за
връщането на държавността в
България.

След това присъстващите на
форума бяха изведени от зала 3,

която беше щателно претърсена
от гардовете на НСО. Бяха дока-
рани и три скенера за проверка
на метални предмети. “След
дъжд качулка. Когато трябваше
да защитят Доган, ги няма, а сега
изведнъж се разбързаха”, комен-
тираха  хората.

МВР има отговорност за ох-
раната извън сградата на НДК,

Доган бе нападнат,
докато четеше
доклада си

Снимка ПРЕСФОТО/БТА

Делегати повалиха нападателя на земята и го пребиха с юмрюци и ритници

Снимка Мариета ТОМОВА

Нападателят няма да бъде обвинен за опит за убийство.
Инцидентът даде повод на ГЕРБ да нападнат политическите си противници

а НСО - за охраната на вътреш-
ното мероприятие, оправда се
Цветан Цветанов, който заедно
със градския прокурор на София
Николай Кокинов дойдоха след
час и половина пред НДК. По
думите на Цветанов униформе-
ните не трябва да бъдат в зала-
та, за да не се правят асоциации,
че полицията присъства на пар-

Доган. Започналото разследване
по случая е прекратено през
април 2009 г. със заключение, че
е извършено самоубийство. През
февруари 2010 г. Бойко Борисов
изказва мнение, че при това раз-
следване имало нарушения и не-
доглеждане и иска ново разслед-
ване. През 2011 г. обаче следст-
вието отново приключи с версия-
та “самоубийство”. Един от най-
често споменаваните слухове за
Емин обаче е, че той е бил при-
нуждаван да стреля по Доган и
заради това е сложил край на
живота си. В единствено интервю
след смъртта на Емин обаче
Доган се изказа презрително за
него и го нарече единствено
“мъжка секретарка”.

След атентата на конферен-
цията много делегати заговори-
ха, че опитът на Октай Енимех-
медов да насочи пистолет към
главата на Доган е четвърти опит
за покушение срещу лидера на
ДПС. Вероятно става въпрос за
атентат, който не е получил ни-
каква публичност и подробности
за който не са ставали ясни за
широката публика.

Шест години затвор грозят
нападателя на Ахмед Доган Ок-
тай Енимехмедов. Той е на 25 г.,
от Бургас и се е възхищавал на
лидера на ДПС като ерудиран
човек. Той обаче смятал, че с
поведението си Доган вреди на
България, на българското обще-
ство. Това тълкувание дадоха от
МВР вчера на втора пресконфе-
ренция след покушението над
Ахмед Доган. Директорът на Ин-
ститута по психология в МВР Не-

тийни мероприятия. Кокинов пък
хвърли журналистите в размисъл,
след като веднага обяви на все-
ослушание, че атентаторът вече
е проговорил пред него за моти-
вите си, но не пожела да ги ог-
ласи.

В крайна сметка никой от
службите не можа да даде и най-
лаконичното обяснение на стран-

Шест години затвор 
делчо Стойчев заяви, че Ени-
мехмедов е искал да направи
политически преврат и да пока-
же на Ахмед Доган, че нещата
трябва да се променят, но не е
искал да го убие, а само “да
гръмне”. Една от целите на Ок-
тай е била да стане публично
известен. Искал е да получи 5
минути слава.

От МВР обявиха, че Октай е
подготвил и предсмъртно писмо,
защото е смятал, че може да за-

гине. В писмото си той се извиня-
ва на майка си, че не може да за-
върши висшето си образование.

Експертните справки доказ-
ват, че използваното оръжие е
газово, а намерените на място
патрони са сигнално-звукови и
употребата им от разстояние под
един метър може да нарани чо-
века, срещу когото е насочено.
Пред органите на реда Октай е
казал откъде точно е купил пи-
столета, разпитани били вече и

Л
на конференция на партията в
зала 3 на НДК в събота. Това се
случи пред очите на около 1000
делегати, в присъствието на
членове на ЕП, на турски депу-
тати и гости от Румъния, Сърбия
и Македония. Форумът започна
с около час закъснение, но де-
легатите търпеливо изчакаха
появата на лидера си, който бе
посрещнат със ставане на кра-
ка и възторжени възгласи. Кон-
ференцията започна спокойно и
тържествено. За първи път ос-
новните партии у нас не бяха
изпратили свои представители
на висшия форум на ДПС. Един-
ствено от БСП на конференция-
та бяха зам.-председателите й
Димитър Дъбов и Евгени Узу-
нов. Форумът бе открит от зам.-
председателя на ПГ на партия-
та Юнал Лютфи. След като де-
легатите и гостите изслушаха
националния химн и Одата на
радостта и гласуваха протокол-
ните процедури, на трибуната
застана Ахмед Доган, който за-
почна да чете доклада си.

Докато акредитираните жур-
налисти обсъждахме пропуска-
телния режим и се чудехме защо
няма скенери за метални пред-
мети, едър млад мъж, необезпо-
кояван от никого, премина бавно
по пътеката между редовете в
залата. Той се качи на трибуната
и неочаквано насочи пистолет
срещу главата на Доган. Оръжи-
ето изщрака, но не произведе
изстрел и мъжът се опита да
презареди. Лидерът на ДПС ре-
агира светкавично, блъсна ръка-
та му с пистолета и двамата се
претърколиха на земята. В след-
ващия момент около десетина
души от делегатите наскачаха от
местата си и се нахвърлиха сре-
щу нападателя. Те започнаха да
го налагат с юмруци и да го ри-
тат. В залата настъпи паника,
хората започнаха да викат, ня-
кои жени се разплакаха от страх.
Линчът срещу нападателя, който
носеше на врата си бадж,
продължи около 10-ина минути.
Един от освирепелите биячи се
опита да свали панталоните на
мъжа, но беше спрян от Христо
Бисеров и Лютви Местан. Меж-

АТЕНТАТИТЕ СРЕЩУ
ЛИДЕРА НА ДПС
АТЕНТАТИТЕ СРЕЩУ
ЛИДЕРА НА ДПС
АТЕНТАТИТЕ СРЕЩУ
ЛИДЕРА НА ДПС
АТЕНТАТИТЕ СРЕЩУ
ЛИДЕРА НА ДПС
АТЕНТАТИТЕ СРЕЩУ
ЛИДЕРА НА ДПС
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Цитат на деняЦитат на деня

‘БОЙКО БОРИСОВ СЕ ОПИТВА ДА ИЗВЪРТИ ОЦЕНКАТА НА ГРЕЪМ УОТСЪН ЗА СЕБЕ СИ,
ЧЕ ПРИЛИЧА НА БОИНГ „ДРИЙМЛАЙНЕР” - ХУБАВ ОТВЪН, НО ДЕФЕКТЕН ОТВЪТРЕ

Ùå èì îïðàâÿò ëèòèåâî-éîííèòå áàòåðèè
è îòíîâî ùå áúäàò íàé-äîáðèòå â ñâåòà.
Òàêà ÷å ìó áëàãîäàðÿ çà îöåíêàòà

срещу Доган,
ДПС

Гардовете едва успяха да спасят Октай Енимехмедов от гнева
на хората и да го изведат от залата

Снимка Мариета ТОМОВА

Като много сериозен инцидент и
политическо покушение определи на-
падението над Ахмед Доган лидерът
на БСП Сергей Станишев вчера. Спо-
ред него това е тревожен сигнал и
факт за състоянието на обществото,
на демокрацията в България.

Никой няма основание да го под-
ценява и не може да се приеме вер-
сията, че това е едва ли не инсцени-
ровка, коментира Станишев. Според
него, ако има сценарий, то той е на
тези, които искат да затъмнят реал-
ното събитие - неговото оттегляне
като лидер на една от големите пар-
тии в България, изборът на Лютви
Местан и политическите послания в
доклада. Според Станишев в докла-
да на Доган ясно се казва, че има
заплаха за демокрацията в България.
Той определи покушението като
следствие на среда, която се насаж-
да от немалко политици - езикът на
противопоставянето, на демонизира-

Сергей Станишев:

Това е политическо покушение и тревожен сигнал
нето на опонента.

Станишев е разговарял с Ахмед
Доган, който  имал адекватна реак-
ция и бил в добра кондиция. За него
беше важно, че това, което имаше
намерение да направи - да се оттег-
ли, го направи, добави лидерът на
БСП.

Той коментира и вчерашния при-
зив на вътрешния министър Цветан
Цветанов към партиите да бъдат по-
умерени в изказванията си, защото
провокират агресия. Според Стани-
шев думите му не звучат особено до-
стоверно, защото ГЕРБ залагат на
конфронтацията и омразата. Очевид-
но службите трябва да дадат своя от-
говор за действията, но по-важни са
изводите, които ще си направим като
общество, коментира Станишев. Той
отрече да има разнопосочност в по-
зицията на БСП за нападението.

Нападението бе коментирано и от
депутата от БСП Румен Петков. Спо-

ред него това е изключително тежък
и неприятен инцидент, който по съще-
ство е терористичен акт, втори в най-
новата ни история след убийството на
Андрей Луканов. Това е сцена, която
поставя България в много тежък план
пред собствените си граждани и зад
граница, смята Петков. Според него
това е резултат от политиката, която
води правителството - на насаждане-
то на разделителни черти, омраза и
ескалиране на напрежение между
хора и общности. Петков настоя за
бърз анализ от специалните служби
как се е стигнало до този пробив. Спо-
ред него анализът трябва да бъде
представен на обществото и да бъдат
взети съответните мерки както за жи-
вота и сигурността на Ахмед Доган,
така и на всички български граждани.

Ако искаме оттук нататък да има-
ме друго развитие, трябва да започ-
нем да променяме сегашното състоя-
ние на страната, заяви зам.-предсе-

дателят на НС Георги Пирински. Спо-
ред него трябва да стъпим на Консти-
туцията и да я превърнем от къс хар-
тия в онзи общ критерий за поведе-
ние, който трябва да приложим към
всички, включително и към ДПС.

Това е покушение срещу нацио-
налната сигурност, срещу демокраци-
ята и срещу всички в България и ние
категорично осъждаме нападението,
реагира говорителят на БСП Ангел
Найденов в събота. Той бе категори-
чен, че случилото се не може да
бъде омаловажавано. “От името на
БСП и парламентарната група изра-
зяваме силната си тревога от проце-
сите в обществото и от възможната
дестабилизация за страната. Дълго
разпалваната омраза, агресията сре-
щу политическите опоненти и враж-
дебността, които за съжаление нами-
раха почва в последните години в
България, дават своите уродливи по-
следици”, заяви Ангел Найденов.

ното обстоятелство, че за пръв
път делегатите на партиен фо-
рум не са проверявани щателно
с техника за наличието на ме-
тални предмети. Междувремен-
но от ДПС потвърдиха, че напа-
дателят се казва Октай Енимех-
медов и е брат на Метин, който
наскоро спечели луксозна кола
от участието си в шоу. Октай не
е пристигнал в София заедно с
официалните делегати и гости на
конференцията, уточни областни-
ят председател на ДПС в Бургас
Ахмед Сюлейман.

След тричасова прекъсване
конференцията продължи с уча-

стието на Ахмед Доган, който
дълго бе аплодиран от делега-
тите. Останалата част от докла-
да бе дочетена от евродепутата
Филиз Хюсменова. В края на
документа Доган заявява, че се
оттегля от лидерския пост и
предлага за председател на
ДПС Лютви Местан. “Местан се
изгради и утвърди като респек-
тиращ парламентарист, възпри-
ет е от ДПС като един от най-
добрите трибуни на партията,
има силен либерален код на
ДПС като кауза, има продукти-
вен визионерски усет. Диалоги-
чен е с другите партии, но и

достатъчно борбен в позициите
си. Има богат опит за преценка
на ситуация и вземане на поли-
тическо решение, не на послед-
но място, следващият председа-
тел на партията е добре да бъде
от Кърджали”, са основанията, с
които Доган аргументира пред-
ложението си.

 Малко преди да приключи
закритото за журналисти засе-
дание по избора, депутатът Гю-
най Сефер обяви, че Лютви Ме-
стан е избран за лидер на ДПС
със 100% от гласовете на деле-
гатите, а Ахмед Доган - за поче-
тен пожизнен председател.

грозят Енимехмедов
собствениците на магазина.

На Октай Енимехмедов ще
бъдат повдигнати обвинения по
чл.325 и чл.144 от Наказател-
ния кодекс за хулиганство с
особен цинизъм и дързост и за
закана за убийство, заяви зам.
главният прокурор Борислав
Сарафов. По първото обвинение
се предвижда до 5 години за-
твор, а за второто - до 6 години.
Така максималната присъда,
която би могъл да получи Ени-

мехмедов, е 6 години затвор.
Не изключвам възможността

да бъде образувано наказател-
но производство и срещу тези
лица, които се опитаха да лин-
чуват нападателя, каза Сарафов.
Градският прокурор на София
Николай Кокинов обаче не бе
на същото мнение вчера сутрин-
та. Той заяви, че не трябва да
бъдат подвеждани под отговор-
ност делегатите за опита си да
обезвредят Октай.

Говорим за акт на личност-
на самоизява на една доста
сложно конструирана личност.
Това обясни в интервю глав-
ният прокурор Сотир Цацаров.
Той припомни, че първото про-
изводство, което започна вче-
ра, бе за опит за убийство, но
след данните от експертната
справка на оръжието, които са
били потвърдени и от съдеб-
но-балистична експертиза,
“разполагаме със средство,

което е, ако мога да се изразя
така, абсолютно негодно за
тази цел”. В същото време
прокурорът не каза нищо за
двата ножа, които Енимехме-
дов е носил в себе си.

Ген. Тодор Коджейков, на-
чалник на НСО, се яви пред жур-
налистите в НДК и пред журна-
листи се опита да оневини пове-
дението на служителите си. В
НСО имало получено писмо на
10 януари от ДПС, в което пише,

че вътрешната охрана на пунк-
товете за пропуск на гостите и
делегатите ще се осъществи от
фирма “Крон”, охраняваща сгра-
дата на НДК. Ние нямаме отно-
шение нито по регистрацията на
делегатите, нито по издаване на
пропуски, нито по хората, които
ще присъстват като гости и чле-
нове, нямаме отношение по ох-
раната на пропускателния ре-
жим и по охраната на цялата
сграда, заяви Коджейков.

самия си доклад Ахмед Доган е този,
който провокира омраза. Това обяви
министър-председателят Бойко Борисов
вчера като оценка на случилото се на
форума на Движението за права и
свободи. Омразата, която налага ДПС в
годините, е изключителна, каза още той
и добави, че омразата се създава вътре
в ДПС. Борисов осъди действията и на
нападателя, и на делегатите, които се
опитаха да го линчуват. Той не се съгла-
си, че се е търсела етническа вражда,
защото нападателят бил български
мюсюлманин. Премиерът коментира, че
“когато едно нападение е внезапно,
реакцията на службите за сигурност е
винаги закъсняла”. Според него “реак-
цията на НСО беше адекватна, касаеща
темата извеждане на VIP персона”.
Борисов коментира и поведението на
самия Доган, като заяви, че реакцията
на нападнатия била “изключително
професионална”. На въпрос дали поку-

БОРИСОВ:
ДПС НАСАЖДА ОМРАЗА

В шението е било инсценировка премиерът
заяви: “Има още няколко месеца, ще се
нагледаме на много подобни неща, на
всякакви инсинуации”.
Борисов поздрави и новия председател
на ДПС Лютви Местан. “Оценката ми за
него е, че той е много добър политик,
вече 20 години е на политическата
сцена, ходи редовно на работа, доста
интелигентен и компетентен човек”,
посочи той.
Борисов не можа да се удържи да не
засегне и основния си политически
противник Сергей Станишев. Според
него лидерът на БСП е поискал вчера
“чинно на колене” коалиция с ДСП.
“Метаните”, които сутринта Станишев
правеше пред Доган, бяха ясна заявка,
че той е готов на всичко, само и само
да се върне по някакъв начин във
властта. Той просто озверя. Това е
изписано на лицето му”, коментира
Борисов.
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Т
- Тепърва ще се анализира

“случаят ГЕРБ и Бойко Борисов”
в най-новата история на Бълга-
рия. Най-вече от гледна точка на
въпроса “Защо след близо 20-
годишен преход към пазарна
икономика и демокрация Влас-
товата система на държавата
беше обсебена от идентифици-
рани “летящи обекти” от подзем-
ния свят?” Демокрацията не е
веднъж завинаги зададена обек-
тивна реалност като ценностна
система. Демокрацията се оказа
много уязвима, с перманентна
потребност от грижи за
утвърждаване и развитие.

Виждайки как реагира меди-
ята и обществото на поведение-
то на един мачо като Герой-спа-
сител, ти става тъжно и мъчно...
Но чувството на вина от полити-
ческо бездействие не те утеша-
ва, а те тормози дълбинно и вер-
тикално... Когато за пореден път
преживяваш спектъра от възмож-
ности на Демокрацията и разби-
раш своя дял от общата вина,
който превръща възможността за
Диктатура в действителност,
вече си готов да отсъдиш, че това
е най-важният урок на Демокра-
цията, който обаче не трябва да
се повтаря. Защото политик, кой-
то не е бил в час на този урок, не
знае цената на Демокрацията.
Такъв политик е станал жертва
на рутината и инерцията...

Страхотен урок. Неповторим,
драматичен дори. Диктаторите
не разбират от базови ценности,
политическо целеполагане и
стратегия за развитие на стра-
ната. Но Те по-добре от нас усе-
щат инстинктивната сила на Вла-
стовата система и нейните инст-
рументи. Особено микрофона,
камерата и силовите инструмен-
ти. И всичко, което може да слу-
жи за принуда и рекет. Могат да
ти вземат бизнеса, но ти трябва
да се чувстваш благодарен. Мо-
гат да те фалират, но ти трябва
да мълчиш и да се страхуваш.
Защото може да последва и
нещо много по-лошо. Могат да
те компрометират чрез медията
до такава степен, че гледайки
се в огледалото, да не се позна-
еш. Могат да фалират и държа-
вата, стига това да им гарантира
собствено оцеляване и житейска
сигурност.

Но диктаторите, като нашия
Герой-спасител, са странни хора.
Колкото и да са суетни и аро-
гантни пред камерата, в същата
степен са неуверени и страхли-
ви в бъдещата посока на време-
то. Затова тях изключително мно-
го ги интересува Оцеляването.
Дори го трансформират в поли-
тическа стратегия на държавата

Ахмед Доган
бе бурно
аплодиран от
делегатите

Тази подменена теза е абсолютно скандална - пред очите
на всички бе извършен опит за ритуално политическо убийст-
во на един опозиционен лидер, повтори отново новият пред-
седател на ДПС. Местан попита и какво е обяснението за
очевадната непоследователност при подаване “на парче” на
информацията от институциите.

Според представителите на движението тезата за крими-
налното престъпление не е издържана. Дори криминалното
минало на атентатора да е безспорно, то не означава, че
деянието му е криминално, просто тези факти го правят удо-
бен за изпълнение на политическа поръчка, коментира Мес-
тан. Според него основната цел на разследването трябва да
бъде откриването на политически поръчител на деянието на
нападателя Октай Енимехмедов. От ДПС обаче са разтрево-
жени, че това няма да бъде направено, защото разследването
изобщо няма да търси такъв поръчител.

Нямаме доверие в разследването, заяви и депутатът от
ДПС Христо Бисеров. Вътрешният министър Цветан Цветанов
се намеси грубо в работата на прокуратурата, той промени
насоката на разследването, подадена от българската проку-
ратура, допълни той.

От ДПС смятат, че опитът за убийство се доказва и от това,
че атентаторът е имал два ножа в себе си, които е можел да
използва.

От името на Движението Местан призова властите да на-
правят така, че нищо да не се случи с Енимехмедов. “Не ис-
каме да се случи нищо странно при още по-странни обстоя-
телства на г-н Енимехмедов, искаме властите да съхранят
живота и здравето му, ние сме заинтересовани от това, защо-
то той единствен може да ни доведе до онези тъмни полити-
чески сили, които поръчаха атентата,” каза новият лидер.

Той окачестви като проява на скандален цинизъм изявле-
нието на следствените органи да бъдат разследвани делега-
тите, които нанесоха побой над нападателя. Според Местан
това, което са правили обикновените делегати, е обезврежда-
не на един потенциален убиец, за да спасят своя лидер.

Друг е въпросът - къде беше полицията час и 13 минути
след покушението, преднамерено ли беше това, попита Мес-
тан и разказа, как нито един полицай не се появил в залата,
за да задържи или разпита атентатора.

Новоизбраният председател разказа още, че ДПС са написа-
ли писмо и до МВР, и до НСО, в които са ги призовали да охра-
няват тяхното мероприятие въз основа на тяхната компетентност.
Според Христо Бисеров фактът, че МВР е имало 7 полицаи, които
да охраняват периметъра на НДК, но само отвън, е скандален.

Снимка Мариета ТОМОВА

и обществото.
Неслучайно основният пре-

дизборен трик на нашия Герой-
спасител не е някаква програма
или модел за развитие на Бълга-
рия, а “събуждането на инстинкта
на българина за оцеляване”. Раз-
бира се, това внушение задължи-
телно се свързва с виртуалната
турска опасност и с ДПС като
продукт на Османското културно
наследство на Балканите.

- Дотук добре. Машината на
страха е конструирана по “свой
образ и подобие” и пусната в
действие. И тя започва да произ-
вежда необходимия за събужда-
нето на инстинкта за оцеляване
продукт - Страха. Но въпреки
всичко нашият Герой-спасител не
се чувства сигурен, той иска да
бъде презастрахован и затова
решава в приятелски порядък да
се обърне към турския си колега
от Анкара да му се притече на
помощ с каквото може. И естест-
вено колегата му от Анкара от-
кликва положително.

Не искам да коментирам по-
ведението на чужди премиери
от коректност, въпреки че имам
морални основания за това. Ис-
кам само да припомня на нашия
Герой-спасител, тъй като не оби-
ча да чете и хабер си няма от
История, че няма нищо ново под
слънцето на Историята. Затова
той вероятно не знае, че така
влиза в странни отношения, кои-
то имат аналогични модели в ис-
торията на Балканите. Стре-
межът на диктаторите към абсо-
лютната власт е без граници. Те
обикновено започват с показна
прилежност, за да се харесат на
публиката. Достигат своя апогей
с популизъм и демагогия на тема
Справедливст. И накрая стават
жертва на същата машина на
властта, която са създали.

Но пакостите, които правят,
са толкова големи, че след тях
са необходими години за норма-
лизиране на света, който са ко-
мандвали...

Така например:
- За първи път от началото на

прехода политическият елит на
страната започна да артикулира
темата за защитната система на
Демокрацията

- За първи път се прави реал-
на организация от различни пар-
тии за сигурността на вота на
избирателите

- За първи път политиците
започват да разбират как кола-
борацията на МВР и част от ме-
диите на страната може да се
превърне в месианска основа
на Властовата система и да под-
мени Демокрацията с автори-
тарна диктатура.

Тъкмо затова парламентарни-
те избори 2013 трябва да имат
за основна цел спасяване на Де-
мокрацията. Дори и с цената на
непризнаване на изборните ре-
зултати. Защото от гледна точка
на Изборния закон, приет само-
синдикално от управляващите, е
важно кой брои бюлетините, а
не колко са гласоподавателите.

Друг проблем, който искам да
поставя на вашето внимание, е
по-скоро към Европейската либе-
рална общност. Европейските
либерали трябва да имат реална
визия и подходяща управленчес-
ка стратегия на тези процеси. А
доколкото се отнася до етно-ре-
лигиозните малцинства, те могат
да се превърнат в Генератори на
Европейска Заедност на Балка-
ните. Разбира се, всичко се свеж-
да до статуса на малцинствата в
националните държави. В тази
връзка ми е и предложението към
Европейските либерали, а имен-
но, необходима е концепция за
даване на “статут на европейско
малцинство” на рисковите мал-
цинства в ЕС. Убеден съм, че Ев-
ропейските либерали могат да
постигнат тази изключително
важна за единството и развитие-
то на ЕС стратегическа формула
за малцинствата.

- Когато преди половин годи-
на се запознах с обвинителния
акт срещу 12-те имами по дело-
то в Пазарджик, се стреснах. Те
бяха обвинени по същите члено-
ве от “глава първа” на НК, по
които аз бях осъден за проти-
водържавна политическа дей-
ност преди 27 години, по време
на Тоталитарния режим. И най-
странното беше, че в съдържа-
нието на обвинението основни-
те аргументи бяха изфабрикува-
ни на базата на допускането, че
по-различната интерпретация на
кораничните текстове води до
застрашаване на националната
сигурност!?

Думите, които
Доган не изрече
Думите, които
Доган не изрече
Думите, които
Доган не изрече
Думите, които
Доган не изрече
Думите, които
Доган не изрече

ДПС иска международно
разследване...
От стр. 1

Борисов научил от радиожурналистка за инцидента

Снимка Мариета ТОМОВА

- това беше министър-председателят Бойко Бори-
сов, който каза, че от мен научава, че срещу Ах-
мед Доган е стреляно и че ще се поинтересува.
Той не знаеше за този инцидент.

  
Беновска: Звъня на министър-председателя Бо-

рисов повторно, за да разберем какво е разпоре-
дил. Г-н Борисов, успяхте ли да разберете нещо за
покушението срещу Ахмед Доган?

Борисов: Разпоредил съм министър Цветанов
да отиде лично и да разследва случая, говорих с
главния прокурор Сотир Цацаров.

Беновска: Политическите убийства - това ли
ще се случва в България до изборите? Звъннах и
на шефа на Националната следствена служба
Бойко Найденов, заместник главен прокурор, кой-
то ми каза, че е в чужбина и е на летището, от мен
научава и сега ще предприеме действия.

Борисов: Нека разбера какъв е случаят.

П
Премиерът Бойко Борисов научава от водеща-
та в К2 Илияна Беновска за опита за покуше-
ние срещу Ахмед Доган. От стенограмата на
разговора се вижда, че близо половин час
след инцидента министър-председателят
изобщо не знае за него:

Беновска: Може ли да кажете какво се случва
с покушението срещу Ахмед Доган?

Борисов: За какво говорите? От вас чувам!
Повторете, моля!

Беновска: Не знаете ли?! Провеждаше се Ос-
мата национална конференция на ДПС, Ахмед
Доган произнасяше слово от трибуната и един мъж
стреля от една женска педя срещу него в Трета
зала на НДК.

Борисов: От вас научавам. Дайте ми минути да
разбера какво става. Да се чуем след малко.

Беновска: Не зная дали нашите слушатели чуха

Откъси от непроизнесената част
от доклада, прочетена
от Филиз Хюсменова
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Социалисти призоваха ГЕРБ
да подкрепят „Белене”
Атомната централа ще помогне за
развитието на  региона и страната,
категорични бяха млади плевенчани

П
ризив към плевенските народ-
ни представители в подкрепа
на проекта АЕЦ “Белене” от-
правиха в събота млади соци-
алисти. Членовете на младеж-

Павлета ДАВИДОВА

кото обединение на БСП в Плевенско
приеха декларация, която адресираха до
председателя на Народното събрание
Цецка Цачева, депутатите, излъчени от
региона, и областния управител на Пле-

вен. В документа младите хора призова-
ват управляващите да подкрепят строи-
телството на централата. Според младе-
жите проектът освен развитие на ядре-
ната енергетика в България ще гаранти-
ра десетки хиляди работни места, ще
възроди икономиката в района, ще даде
шанс на младите хора да се реализират
по родните места и ще гарантира наци-
оналната сигурност на страната. Изразе-
те вашата лична гражданска позиция и
не се съобразявайте с наложената ви

политическа диктатура, която е в разрез
със социалните и икономическите инте-
реси на Плевен, региона и България,
призоваха младите социалисти. “Това
правителство показа, че е неспособно
да ни изведе от кризата. Преди в регио-
на се инвестираше, реализираха се про-
екти, всичко това е минало”, коментира
Венцислав Конов от МО, който бе дома-
кин на дискусията на тема “АЕЦ “Белене”
- социалният проект”. Младежите припом-
ниха миналото на Плевенския регион
като икономически и индустриален
център. “ГЕРБ ни обричат на тъмнина.
Искат да седим на тъмно и студено и да
треперим”, коментира бившият шеф на
Агенцията по енергийна ефективност Та-

ско Ерменков. Той подчерта, че за да се
произведе енергията, която една атомна
централа би произвеждала, са необхо-
дими 250 кв.км фотоволтаици или 10 хил.
ветрогенератора. Той призова младите
социалисти да кажат своето “да” на яд-
рената енергетика, на АЕЦ “Белене” и
на модерната икономика в България.

Бившият вътрешен министър Румен
Петков призова младите социалисти за
активност на референдума. “Важно е да
дадете своя глас, вие и вашите деца са
тези, които реално ще усетят ползата от
този проект”, категоричен бе народният
представител. Кметът на Белене Петър
Дулев също призова младежите да под-
крепят проекта за АЕЦ.

Социалисти и младежи
разясняваха за референдума

Сергей
Станишев за
пореден път

участва в
разяснителната

кампания за
провеждането

на
референдума Младежи от “Надежда” раздаваха два часа листовки до

метростанцията в района

Л
Деси ВЕЛЕВА

идерът на БСП Сергей
Станишев, общински
съветници от БСП от сто-
лицата, евродепутатът

Илиана Йотова и председателят
на столичната организация на
БСП Ана Янева се включиха в
раздаването на разяснителни
листовки за предстоящия рефе-
рендум вчера пред езерото
“Ариана” в София.

Сергей Станишев коментира
изявлението на представители
на партия “България на гражда-
ните”, които настояват БСП и
ГЕРБ да възстановят парите,
дадени за провеждане на рефе-
рендума, ако на него не гласу-
ват 20% от българите. Смешна

ми е позицията на една партия,
която се нарича “България на
гражданите” и отрича най-граж-

данската изява, заяви лидерът на
БСП. Ден по-рано млади социа-
листи от район “Надежда” също

участваха в разяснителна кампа-
ния за провеждането на рефе-
рендума пред метростанция “На-

Снимки Мариета ТОМОВА

дежда”. ДУМА попита предста-
вители на района за позициите
им за предстоящия референдум.

Мария Свещникова:

Накрая ще останем на тъмно

 Как ще убедите българите да
гласуват на референдума?

 - Важно е да се участва в абсо-
лютно всички избори, защото това е
начинът, по който можем да покажем
как искаме да се управлява държава-
та ни. Това е единственият начин, по
който тя може да бъде управлявана
директно от нас. Това важи и за рефе-
рендума.

 Какво ще кажете на хората,
които смятат, че не е нужна втора
АЕЦ на страната ни?

- Всеки, който казва, че не трябва
да има още една АЕЦ в България, или
не разбира, или има икономически
интерес от това да няма. Производст-
вата се изместват от петрол към ток и
газ. Цената на тока ще расте с всяка
изминала година и консумацията на

 Важно ли е да се гласува на
референдума?

- За тези 23 години така наречена
демокрация в България никой никога
не се е съобразявал с хората. Никой
нищо не ги е питал. Сега те имат
възможност да кажат какво мислят и
затова трябва да гласуват. Имаме до-
статъчно информация по темата, има
разяснителни листовки, които повече-
то хора вземат. Така че те могат спо-
койно да се ориентират.

 Защо България трябва да има
още една АЕЦ?

- Най-малко причина е, че в момен-
та изтича експлоатационният срок на
пети и шести реактор на АЕЦ “Козло-
дуй”. В близките 5-6 години те най-ве-
роятно ще затворят, тъй като никой още
не е подал искане за удължаване на

срока им. Така
след 6 години ос-
таваме с няколко
ТЕЦ-а, които
също ще бъдат
затворени. В
един момент
България ще ос-
тане на тъмно.
Ще се наложи да

внасяме ток от чужбина, което е неле-
по, след като ние можем да започнем
да го произвеждаме.

 Какво мислите за позицията на
управляващите?

- Те имат много позиции по този
въпрос. Аз съм срещала няколко. Един
път са съгласни, друг път не са. Един
път ще строят, но само с външен ин-
веститор, друг път само с участие на
държавата, трети - изобщо няма да
строят.

Зафир Николов:

 Без втора АЕЦ ще изостанем
електричество ще
се увеличава. Ако
страната ни няма
втора атомна цен-
трала, тя ще изо-
стане в развитието
си особено след
като и ТЕЦ-овете
излязат от експло-
атационния си
срок.

 Как ще ко-
ментирате теза-
та на властта?

- Позицията на управляващите
изобщо не я знаем, както обикновено.
От ГЕРБ ужким са “за” централата, но
техният вожд е “против”. Това е доста
странно. Част от поддръжниците на
ГЕРБ няма да излязат да гласуват, за-
щото те го правят само когато бъдат
финансово стимулирани.

Приказките на ГЕРБ за нов блок в Козлодуй са
абсолютна измишльотина, с която за пореден път
искат да баламосат българите заради референду-
ма. Това е поредната лъжа на българското прави-
телство, заради която се налага Европейската ко-
мисия отново да го опровергава. Това коментира
лидерът на БСП Сергей Станишев по повод изяв-
лението на еврокомисаря по енергетиката Гюн-
тер Йотингер.

Според Станишев от думите на Йотингер ста-
ва ясно, че ГЕРБ и до момента не са изразили
ясно намерение пред Европейската комисия да
изграждат нов блок в Козлодуй. Докато в Брюксел
мълчат, в България ГЕРБ обясняват как едва ли
не от утре започва строителството в Козлодуй.
Очевидно управляващите нито искат да строят в
Козлодуй, нито в Белене, заяви лидерът на БСП.

Станишев отново потвърди, че ГЕРБ искат да
ликвидират и последния високотехнологичен от-
расъл в страната, а управлението им определи
като пълна разсипия. Станишев призова българи-
те да гласуват на референдума, защото според
него те носят много по-ясно съзнание за отговор-
ност пред страната, отколкото Бойко Борисов.

Надежда Нейнски и Иван Костов
подписаха Единна платформа, с коя-
то се поставя началото на бъдещо
общо политическо обединение меж-
ду партия Демократи за силна Бълга-
рия (ДСБ) и сдружение “Национален
съюз Единство”. Двамата поставиха
подписите си под документа и заяви-
ха, че съзнават необходимостта от
управление на силна реформаторска
десница. Предстои да бъдат изграде-
ни структури на национално и регио-
нално ниво. Изразяваме желание за
бъдещо обединяване, за общо явява-
не на всички избори оттук нататък,
каза евродепутатът Надежда Нейн-
ски, която заедно с бившия лидер на
СДС Мартин Димитров учреди сдру-
жение “Единство”. Според Нейнски
създаването на единна платформа е
едно логично продължение на сбли-
жаването на позициите между “Един-
ство” и ДСБ. Лидерът на ДСБ Иван
Костов добави, че към платформата
могат да се присъединят всички, кои-
то не споделят политиката на ГЕРБ.

ЕК ОТНОВО УЛИЧИ
УПРАВЛЯВАЩИТЕ В ЛЪЖА

Партия “Български социалде-
мократи” на Георги Атанастасов,
ОБТ Български лейбъристи (с
временен председател Веска
Волева) и ПД”Социалдемократи”
(председател Лъчезар Шиков)
учредиха вчера Политически
съюз “Български социалдемокра-
ти”. Участниците обявиха, че
целта им е да създадат граждан-
ско-политическо движение от
типа “народен фронт срещу дик-

ДСБ И „ЕДИНСТВО”
СЕ ОБЕДИНЯВАТ

СЪЗДАДОХА СЪЮЗ „БЪЛГАРСКИ
СОЦИАЛДЕМОКРАТИ”

Не съм носил в Израел доклад за атентата в Бургас, каза министърът
на външните работи Николай Младенов. Той определи спекулациите око-
ло посещението му в Израел като излишни. Според него визитата му не
е нито тайна, нито изненадваща. Целта била да се обсъдят конкретни
подробности, защото през март започва отбелязването на 70-годишнина-
та от спасяването на българската еврейска общност през Втората светов-
на война.  Разбира се, говорихме и за Бургас, но когато приключи раз-
следването по атентата, тогава българските власти в България ще обявят
резултатите от него, каза още Младенов.

МЛАДЕНОВ ОТРЕЧЕ ДА Е НОСИЛ
В ИЗРАЕЛ ДОКЛАД ЗА АТЕНТАТА

татурата, авторитаризма и арогант-
ността” и да се включат в следващи-
те избори. Трите политически сили
посочват, че са водени от близкото
сходство на изповядваните от тях
принципи и идеи и са убедени в не-
обходимостта от създаване на еди-
нен и силен социалдемократически
субект , който да защитава интере-
сите на хората на труда, на дребния
и средния бизнес и на интелектуал-
ците в България.



6 ПОНЕДЕЛНИК 21 ЯНУАРИ 2013

Икономика www.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bg

ването на добива от терена
“Койнаре” и морския блок “Ка-
варна-Изток” през 2014 г.
България вече ще покрива една
шеста от нуждите си от приро-
ден газ, които в последно вре-
ме са около 3 млрд. куб. м го-
дишно. Това обясни преди ден
министърът на икономиката,
енергетиката и туризма Делян
Добрев по време на семинар,
предаде investor.bg. Той разяс-
ни, че през 2012 г. местните
газови находища са покрили
около 13% от общата консума-
ция у нас. С тази своя прогноза
министърът в известна степен
промени предишните си очак-

Управляващите понижиха
прогнозата си за вътрешния
добив на газ
Компания, сред десетте най-големи в света,
иска да проучва блок „Терес”, съобщи Делян Добрев

вания за добив на местен газ,
които да задоволят потребле-
нието у нас. Припомняме, че
само преди три месеца той бе
уверил, че ще се достигне до
25-30 на сто през 2013 г.

Голяма компания, която се
занимава с проучване на нефт и
природен газ, вече е закупила

документация за участие в про-
цедурата за отдаване на конце-
сия за търсене и проучване в
блок “Терес” в Черно море,
съобщи Добрев. Той отказа да
коментира коя е компанията, но
увери, че е сред десетте най-
големи в света и има дългого-
дишни традиции в областта. “Дал

съм обещание да не казвам коя
е фирмата, но мога да ви уверя,
че намеренията й са сериозни,
което само може да ме обна-
деждава”, увери Добрев.

Крайният срок за закупува-
не на документи за участие в
конкурса е 19 април, а за по-
даването им 9 май. Същевре-
менно 27 май е крайният срок

Добрев отчете постъпления от концесии за 186 млн. лв. през
миналата година, докато година по-рано в хазната са влезли
62 млн. лв., а през 2010 г. - 40 млн. лв. Съществен принос за
увеличените средства има ръстът на цените на златото на
Лондонската борса, които са решаващи за определянето на
концесионната такса, плащана на държавата за добитото
чисто злато. По думите на Добрев повече от половината ръст
в приходите от концесии обаче се дължат на внесения от
консорциума между “Тотал”, ОМВ и “Репсол” бонус от 96
млн. лв. за даденото му разрешително да проучва за нефт и
газ терена “Хан Аспарух” в Черно море.

186 МЛН. ЛВ. ОТ КОНЦЕСИИ

за подаване на оферти за уча-
стие в процедурата. Площта на
блока “Терес” е над 4 хил. кв.
километра. Разрешението за
проучване на територията ще
бъде за срок от пет години. Ако
бъде открит петрол или газ, то
титулярът на разрешителното
ще получи директно концесия
за добив.

Разразилите се скан-
дали около замените на
земи в страната разко-
лебават инвеститорите,
заявява за БТА Орлин
Владиков, бивш предсе-
дател на Национално
сдружение “Недвижими
имоти”. Той предполага,
че държавата може да
се окаже пред трудната
задача да намери пари
за обезщетения на

Сивият сектор при храните в Бълга-
рия все още е на много високо ниво,
заяви председателят на Държавната ко-
мисия по стоковите борси и тържищата
(ДКСБТ) Едуард Стойчев, предаде
еcon.bg.

По думите му преди навлизането на
големите търговски вериги 50-60% от
сектора е бил сив. В момента се наблю-
дава подобряване, което може да се
види от това, че никъде в търговските
обекти клиент не си тръгва без касова
бележка. Скорошно проучване, напра-
вено с европейско финансиране, е отбе-
лязало 36,7% сива икономика във всич-
ки сектори, като нивата са все още висо-
ки и при храните. Ето защо на този етап
няма как да се намали ДДС при храни-
те, категоричен е Стойчев. Нека първо
всички производители се научат да си
плащат ДДС-то и тогава държавата ще

Едуард Стойчев:

Делът на сивия сектор при храните
все още е висок

го намали, предполагам, заяви той.
Прогнозите му за 2013 г. са за ста-

билни цени на храните на едро. Той до-
бави, че годината ще бъде белязана с
ниското потребление по цял свят. Пред-
седателят на ДКСБТ добави, че цените
на храните са пряко свързани с тези на
петрола. Ако петролът поскъпне, ще
поскъпнат и хранителните продукти.

Орлин Владиков:

Скандалите около заменките
разколебават инвеститорите

потърпевши инвестито-
ри покрай законовата
неразбория около изда-
дени строителни разре-
шения. Владиков из-
тъква, че заради преза-
строяването в летните и
зимните курорти у нас
идват само второ- и тре-
торазредни инвестито-
ри. За разлика от всич-
ки други сегменти на не-
движимите имоти, къде-

то през миналата годи-
на се отчита спад в це-
ните между 20 и 30 на
сто, земеделските земи
запазиха цените, достиг-
нати до пред кризисни-
те години. Сделките със
земя през 2012 г. се
сключваха между 400 и
800 лева за декар, а в
Дунавската равнина - от
750 до 1200 лева на де-
кар.

С
лед въвеждането в
експлоатация в края
на тази година на
газовото находище
“Девенци” и увелича-

Десетки граждани излязоха на про-
тест вчера пред Столична община сре-
щу високите си сметки за парно и топла
вода, предаде БГНЕС. Хората са недо-
волни от изключително високите спо-
ред тях суми, които плащат на “Топло-
фикация-София” и от невъзможността да
се откажат да ползват топлофикацион-
ната услуга. Те настояват да имат пра-
вото да не са абонати на “Топлофика-
ция-София”, ако поискат, и да могат да
прекратяват взаимоотношенията си с
дружеството с едномесечно предизвес-
тие. Част от гражданите, които дойдоха
днес на протеста, запалиха символич-
но сметките, които са получили от “Топ-
лофикация-София. Сред хората имаше
и такива, които имат задължения за
хиляди левове към топлофикационното
дружество, а срещу някои от тях вече
са започнали дела за неплатени смет-
ки. На протеста дойдоха и много пенси-
онери, някои от които имат натрупани

Граждани палиха
сметките си за парно

сметки от близо 6000 лева, но призна-
ват, че не могат да ги платят, тъй като
на месец получават от “Топлофикация-
София” сметки за около 100 лева, а
пенсията им е само 200 лева.

Гражданите искат и да се премахне
понятието “прогнозно количество” и да
плащат за реално изразходваното ко-
личество енергия от тях. Те настояват
отчитането на топломерите да става
всеки месец, а всеки абонат да има ин-
дивидуален уред за измерване на ре-
ално изразходваната топлоенергия в
мегаватчас.

Част от протестиращите са подгот-
вили писмо до председателя на Коми-
сията по вътрешния пазар и защитата
на потребителите в Европейския пар-
ламент Малкълм Харбър, което ще бъде
изпратено и до председателя на ЕП
Мартин Шулц. Целта на писмото е да
“разкрие нарушаването на потребител-
ските права на гражданите, извършва-

ни от “Топлофикация-
София” и останалите
топлофикационни дру-
жества”. Сред основни-
те нарушения на топло-
фикационните дружест-
ва, описани в него, се
посочва невъзможност-
та гражданите да се
откажат от услугата, ко-
ято му се предоставя,
както и фактът, че уре-
дите не отчитат реално
консумираната топлин-
на енергия и това, че
дружествата натовар-
ват гражданите да пла-
щат за измерването на
потребената топлое-
нергия.
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Датата

АЛЕКСАНДЪР
СИМОВ

Защо се провалиха
спецслужбите

ВАЛЕНТИН
ГЕОРГИЕВ

Газови
съновидения

МЕЖДУНАРОДЕН ДЕН НА ПРЕГРЪДКАТА.
В този ден по
света се пре-
гръщат дори и
непознатите. В
прегръдката
не се влага
интимен под-
текст, а се
следва повери-
ето, че когато хората се прегръщат приятелски,
те обменят душевната си топлина. Ако се
върнем назад в историята, ще установим, че в
САЩ през 1986 г. за пръв път се е чествал
Националният ден на прегръдката. Предполага
се, че идеята е на група студенти. Празникът за
минимално време става известен и в други стра-
ни. Днес е напълно нормално да се прегръща-
ме не само с приятели и роднини, но и с хора,
които почти не познаваме.

ДЕН НА РОДИЛНАТА ПОМОЩ. Чества се
официално от
1951 г., но тогава
датата е 8 януари.
С въвеждането на
Григорианския
календар праз-
никът се измества
с 13 дни. Отдава
се почит на хора-
та, допринесли за
развитието на ро-
дилната помощ в България. Според традицията
на този ден всяка жена, ползвала услугите на
баба-акушерка, трябва да й благодари. Обред-
ните дарове са символична отплата за помощта
- сапун и кърпа за ръце, баница и печена кокош-
ка. В Полша днес отбелязват Деня на бабата.

1879 - УМИРА ЛЮБЕН КАРАВЕ
ЛОВ, РЕВОЛЮЦИОНЕР, ПИ-
САТЕЛ, ПУБЛИЦИСТ (Р. 1834
Г.). Един от основателите на

Българския революционен цен-
трален комитет в Букурещ. За-
едно с Христо Ботев редактира
в. “Независимост”, по-късно из-
дава сп. “Знание”. Автор на
“Българи от старо време”, “Неда”,
“Маминото детенце” и др.

1924 - РАЖДА СЕ БЕНИ ХИЛ, БРИТАНСКИ
АКТЬОР (УМИРА 1992 г.).

Придобива известност с теле-
визионната поредица “Шоуто
на Бени Хил”. Частният му жи-
вот е бил мистерия: имал е мал-
ко приятели, но никога не е бил
самотен; не е бил женен, но е
предлагал брак на три жени;
не е притежавал собствена
къща или кола, предпочитал е да живее под
наем. Шоуто му се е снимало в неговия собст-
вен апартамент, където умира от бъбречна не-
достатъчност.

1945 - ЗА ЕКЗАРХ НА
БПЦ Е ИЗБРАН СТЕ-
ФАН I (Р. 1878 Г. В С.
ШИРОКА ЛЪКА, СМО-
ЛЯНСКО). Светското

му име е Стоян Попгеорги-
ев Шоков. През 1922-а е
избран за софийски мит-
рополит. На този пост слу-
жи 26 години. Отявлен ру-
софил и славянофил. През
1943 г. активно участва в
движението за спасяване
на българските евреи. Погребан е в Бачковския
манастир след смъртта му на 14 май 1957 г.

1954 - ПУСНА-
ТА Е НА ВОДА
ПЪРВАТА
АТОМНА ПОД-
ВОДНИЦА „НА-
УТИЛУС” (САЩ).

Ръководител на про-
екта е Хаймън Рико-
увър, американски
морски капитан от полски произход. През 1958
г. тя преплава от Тихия до Атлантическия океан
под арктическите ледове.

2004 - УМИРА ЙОРДАН
РАДИЧКОВ, ПИСАТЕЛ (Р.
1929 Г.). Псевдонимът му е

Глигор Глигоров. Автор е на
пиесите “Нова библия”, “Сума-
тоха”, “Лазарица”, “Опит за
летене” и др., на сценарии за
игрални филми. Произведени-
ето му “Ние, врабчетата” е
детска класика. Белетристич-
ните му творби са преведени
на повече от 25 езика.

Анатолий СТАНКУЛОВ

Предизборната весел-
ба в държавата продължа-
ва да набира скорост.
След като Дянков за се-
тен път облъчи ошашаве-
ната аудитория с антикри-
зисни опиати, сравнявай-
ки ни с Швеция и Герма-
ния, щафетата поде и ко-
легата му Делян Добрев.
Надянал розови очила с
бая силен диоптър, иконо-
мическият министър бе
споходен от газови съно-
видения. Според него до
5 години България щяла
да задоволява напълно (!)
нуждите си от природен
газ от находища на тери-
торията на страната. Това
щяло да доведе до трайно
поевтиняване на синьо-
то гориво - с минимум

35 процента.
Скромните дадености

обаче говорят друго - през
2012 г. местните газови
находища са покрили едва
около 13 на сто от общата
консумация. Да рече чо-
век, че в Добревите про-
гнози има някаква логика
и последователност зара-
ди вдигане на добива. Но
не би. На министъра могат
да завидят и най-добрите
асове на тангото. Защото,
забележете, през 2014 г.,
по думите му, ще покрива-
ме една шеста от нуждите
си от природен газ, а само
преди три месеца очаква-
нията му бяха за... 25-30 на
сто през настоящата годи-
на.

Забележително! След
всичко казано, като нищо
можем да очакваме да
обяви и следваща стъпка -
да започнем износ на го-
риво за Русия. Може и с
отстъпки.

Бутафорните му изяв-
ления обаче не спират
дотук, а преминават в
обикновена спекулация. В
отчета за приходите от
концесии за миналата го-
дина Добрев съзря по-

стъпления от цели 186 млн.
лв. Година по-рано те са
били 62 млн. лв., а през
2010 г. - само 40 млн. лв.
Факт е обаче, че над от
половината от въпросния
ръст за 2012 г. се дължи
на внесения от консорциу-
ма между “Тотал”, ОМВ и
“Репсол” бонус от 96 млн.
лв. за даденото му разре-
шително да проучва за
нефт и газ в терена “Хан
Аспарух” в Черно море.
Което означава, че това не
е концесионна такса
вследствие на добив и про-
изводство, а еднократна
вноска за започване на
дейност.

Колкото до пророкува-
ната от Добрев цена за
след 5 години - знахарите
ряпа да ядат. Светлото
бъдеще иде с 35% по-ев-
тин газ, а до 50 години той
може и да е безплатен!
Ако ГЕРБ още е на власт.
Факт е, че от есента на
2010 г. английската компа-
ния “Мелроуз рисорсиз”
добива газ в българските
черноморски находища
“Каварна” и “Калиакра”. Да
е поевтиняло горивото от-
тогава досега в резултат

на добив от български на-
ходища? Не, и няма да се
случи. Единствените нама-
ления през този период
бяха в цената на руския
газ - с 11% от април м.г. и
с 20% от 1 януари тази
година, които се дължат на
направените отстъпки от
руснаците заради строи-
телството на газопровода
“Южен поток”.

Азбучна истина е, че
цените на нефта и природ-
ният газ са зависими от
международната конюнк-
тура, географското поло-
жение, от възможността за
диверсификация, от дого-
ворите за фиксирани до-
ставки, не на последно
място и от политиката на
играчите на газовия пазар.
Защото те, за разлика от
нас, търсят... по-висока
цена.

Преди избори обаче
всичко изглежда е позво-
лено. Само дето бълга-
ринът от толкоз много по-
евтиняване получи трой-
но по-висока януарска
сметка за парното. И ще
си потърси справедливо
приспадане чрез вота
през юли.

Смазващо за обикно-
вения гражданин на репуб-
ликата е, когато трябва да
гледа как шефът на една
от спецслужбите в Бълга-
рия - НСО, се черви като
първокласник в опита си
да се оневини. Половин
България гледа на живо
пресконференцията на ге-
нерал Тодор Коджейков,
който се появи три часа
след атентата по Доган,
без да е гледал записите,
без да е чел рапортите на
служителите си, без да се
е запознал с обстановка-
та, за да може публично
да мрънка в национален

ефир и да се опитва да
замита следите на прова-
ла на НСО, който този път
стана очевиден за всички
българи. Заради това няма
нужда да се говори какво-
то й да е, няма нужда да
бъдат слушани мънкащите
генерали, ексбодигардове
на сегашния премиер, а
трябва да се поставят важ-
ните въпроси, за да може
да се изясни откъде идва
този огромен провал на
НСО.

Заради това ето някол-
ко важни питания, на кои-
то ще чакаме отговор:

1. Къде точно е била
охраната на Ахмед Доган
от НСО и защо не реаги-
ра на приближаването на
Октай Енимехмедов?

Понеже атентатът ста-
на пред очите на всички,
от снимките ясно се виж-
да, че първият гард на

НСО, който се усеща, че
става нещо съмнително,
се намира поне на 20
метра от Енимехмедов,
което позволява на напа-
дателя да натисне спусъ-
ка няколко пъти, преди
охраната изобщо да реа-
гира.

2. Фактът, че друга
фирма охранява НДК, сва-
ля ли отговорността от
НСО за защита на Доган?

Тодор Коджейков ня-
колко пъти подхвърли
тази теза като опит да
избяга от отговорност, но
нима това дава отговор на
въпроса къде са били слу-
жителите му в залата и
защо нито един от тях не
стои зад Доган?

3. Защо МВР е решило
да охранява периметъра
на НДК отвън със 7 поли-
цаи, а не вътре?

Всеки, който е виждал

НДК, е наясно, че външни-
ят периметър на сградата
много трудно може да
бъде овардена от 7 поли-
цаи. А и от какво са вар-
дили отвън - от пряко по-
падение на ракета “земя-
въздух”?

4. Защо час и полови-
на в зала 3 на НДК не се
появи нито един полицай
да арестува и разпита
атентатора?

Това забавяне е най-
необяснимото нещо. Слу-
чи се нещо парадоксално
- хора от ДПС осигуриха
кордон около оръжието,
показваха патрона, изоб-
що свършиха всичко оно-
ва, което полицията не
направи, просто защото
не дойде на мястото по-
дозрително дълго.

5. Малко след инциден-
та градският прокурор
Николай Кокинов обяви,

че атентаторът вече гово-
рел. Кого точно искаше да
предупреди с тези думи?
Знак ли бяха към някой?

Досега властта не е
отговорила на нито един
от тези въпроси. Ама наи-
стина на нито един. Заля-
ха ни от скандално коли-
чество клишета и извърта-
ния на истината, но не
казаха нищо конкретно.
Защото този път провалът
не може да бъде скрит или
приписан на извънземна
заплаха. Оказа се, че
България не само няма
правителство, тя няма аб-
солютно никаква сигур-
ност. Вероятно идеята да
назначаваш бодигардове-
те си за шефове на спец-
служби не е най-добрата
стратегия на света.

Защо обаче трябваше
да научим това по труд-
ния начин?
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Актуално

* Светло, светлина (разг.) Старите
хора казваха “Да тръгваме, докато е
видело”. Идеята за това заглавие се
роди на дискусия за ядрената енергети-
ка във Врачанския регион.

** През пролетта на 2011 г. в няколко
статии и изказвания предложих форму-
лата “3 в 1” - заедно с президентските и
местните избори в рамките на годината
да бъде проведен и референдум за АЕЦ
“Белене”. Управляващите я отхвърлиха,
опозицията я подмина с мълчание.

*ВИДЕЛОВИДЕЛОВИДЕЛОВИДЕЛОВИДЕЛО
Георги
ПЪРВАНОВ

З
а първи път в модерната ис-
тория на България гражда-
ните имат възможност да се
произнесат в пряко общона-
ционално допитване, при
това по един от най-значи-

мите въпроси на нашето развитие - за
строежа на нова ядрена централа.

Многократно съм писал или съм из-
казвал устно своята позиция по разви-
тието на ядрената ни енергетика.**
Горещо апелирах за национално съгла-
сие, когато това беше постижимо; кога-
то консенсусът стана мираж, настоявах
за лидерство и прагматизъм в търсене-
то на решения по този въпрос.

В последно време темата за новата
атомна централа е предмет на остри
дискусии и на

сериозно разделение

в българската политика. Само резулта-
тите от общонародното допитване ще
хвърлят светлина върху въпроса дали
разделението е и в обществото. И ако
това е така, само референдумът може
да позволи преодоляването на разде-
лението, доколкото по правилата на де-
мокрацията тези, които са малцинство,
ще трябва да приемат решението на
мнозинството, каквото и да е то.

Днес вярвам, че в предстоящия ре-
ферендум, чрез механизмите на пряка-
та демокрация, народът ще направи не-
обратим процеса на развитието ни като
ядрена държава. Вярвам, че и след на-
стоящата драматична дискусия, ядре-
ната енергетика ще запази своето клю-
чово място в енергийния баланс на
България. Защото това е необходим
компонент в политиката за по-чист
енергиен микс; защото това е необхо-
димо за новото качество на икономи-
ческия растеж, към което се стремим.

Енергетиката е важен приоритет за
България. От тези позиции беше важно
още преди 3-4 години да се инвестира
в този сектор (особено в големите енер-
гийни проекти), защото:

1) Това може да бъде необходими-
ят “локомотив”, който да ни изтегли
икономически и социално от кризата;

2) При криза трябва да се търсят
решения за преструктуриране на ико-
номиката, за нов модел (различен от
наследството на предишните десети-
летия). Най-естествено е да се зало-
жи на високотехнологични отрасли; а
при нас най-големи възможности има
в енергетиката.

Строителството на АЕЦ “Белене” от-
варя вратите за огромни инвестиции
след продължителна “суша” в това от-
ношение. Изграждането на обекта ще
възроди дребния и средния бизнес чрез
десетки съпътстващи производства.
Според експертите ще се отворят
възможности за около 10 хиляди ра-
ботни места.

Недоумявам от високомерното отно-
шение, което прозира в някои изказва-
ния по провеждането на референдум
за бъдещето на ядрената ни енергети-
ка - че народът не може да се меси в
решаването на такива въпроси, изиск-
ващи експертност.

Споделям тезата, че държавници,
управленци не бива да прехвърлят ре-
шаването на конкретни въпроси, изиск-
ващи висока експертна подготовка,
върху хората. Затова бях с резерви за
референдум по съдбата на 3-ти и 4-ти

реактор на АЕЦ “Козлодуй”. Защото
хората не могат да знаят и да вземат
решение по такъв сложен казус с
продължаване живота на ядрени реак-
тори, които вече са експлоатирани.

Сега, в настоящето допитване, оба-
че нещата стоят по друг начин. Хората
трябва да се произнесат по това да има
или не ядрена енергетика; т.е. въпросът
е пределно общ и принципен. Въпрос,
на който вече са отговаряли граждани-
те в други европейски страни.

Впрочем тъкмо дебатът по нацио-
налното допитване дава възможност да
се популяризират експертните мнения,
да се извадят на светло детайлите. Така
обществото ще вземе относително ин-
формирано решение.

За цената на новата централа в “Бе-

лене” и за механизма на финансиране.
Може да се коментират различни про-
гнозни цени, но това, което е договоре-
но от самото начало, е 3 млрд. 997 млн.
евро; с оборудването и някои други
допълнителни разходи - до 6 млрд.
евро.

Аз съм водил разговори в Москва в
началото на 2009 г. да се смени схема-
та на индексация на цените на оборуд-
ването. Вместо заложеното в Допълне-
ние 5 използване на инфлационния
индекс Евростат за България, да се
приеме индекс ЕС-27, с което биха се
спестили немалко средства.

Руската страна беше готова да
търси позитивно решение. Но няма ин-
формация при управлението на ГЕРБ
да са водени подобни разговори. Се-
гашното правителство смени подхода -
с искането за фиксирана цена; обсъжда-
ни бяха суми, близки до стартовата.

Експертите многократно подчерта-
ха, онагледиха тезите си, че

„Белене” е най-евтината
централа

от всички подобни обекти, строящи се в
Европа. Никой от опонентите не комен-
тира този аргумент. Както и никой не
отговаря на въпроса има ли по света
губеща ядрена централа?

И най-сетне, но особено важно -
както при изграждането на “Южен по-
ток”, средствата не се черпят от държав-
ния бюджет. Защо за газопровода про-
ектното финансиране, с руски пари,
беше приет без колебание, а за “Беле-
не” се дърпаме?

Ще има ли пазар на електроенерги-
ята, произвеждана в АЕЦ “Белене”?
 Категорично - да.

Следва да се припомни, че ние сме
продавали ток в региона, задоволява-
ли сме 40-50% от енергийния дефицит
на съседите. Доколкото този дефицит
ще съществува още дълго време, бяха
водени разговори и беше заявен инте-
рес за включване на Сърбия и Македо-
ния в проекта “Белене”. Дълго време
настоявах проектът да се развива като
регионален не защото съседите могат
да мобилизират голям финансов ре-
сурс, а като гаранция за присъствието
ни на по-широк енергиен пазар.

Това не се случи, но “енергийният
глад” ще нараства, след като излезем
от кризата. Не бива да забравяме, че
дори и след удължаване живота на

реактори 5 и 6 на АЕЦ “Козлодуй”, хо-
ризонтът на тяхната експлоатация е
близък. А при един очакван подем на
българската икономика след кризата,
потреблението на електроенергия ще
нараства.

“Белене” не е алтернатива на “Коз-
лодуй”. Но идеята за преместване на
готовия реактор като седми в АЕЦ “Коз-
лодуй” е просто

финт на Борисов

От това преместване реакторът няма
да стане по-малко руски; нито пък след
15 години ще е по-модерен. А
продължаването на живота на същест-
вуващите блокове ги изцежда макси-
мално, но това не е достатъчна пер-

спектива за ядрената ни енергетика. И
още нещо - седми блок в “Козлодуй”
няма да е по-евтин от първи блок на
АЕЦ “Белене”.

Най-важното е - че няма място за
противопоставяне. Можем и трябва да
развиваме ядрена енергетика и в Коз-
лодуй, и в Белене.

Впрочем отдавна съм заявил своята
подкрепа за идеята на КНСБ да се ин-
вестира в съхраняването и развитието
на топлоелектрически централи, из-
ползващи местни въглища. И намирам
за безотговорно заиграването с безпо-
койството на хората от ТЕЦ-овете, че
могат да загубят работа при откриване
на нова ядрена мощност.

При какви обстоятелства референ-
думът ще бъде успешен?

И тук има много спекулации, ще фор-
мулирам своята позиция, като преди
това ще дам пример като ключ за тълку-
ване на резултатите от допитването. На
референдума за бъдещето на нефто-
провода “Бургас-”Александруполис ак-
тивността беше относително слаба -
участваха 27,9% от имащите право на
глас. Въпреки това, след като мнозин-
ството от гласувалите бяха против, този
проект беше снет от дневния ред. С
него беше свършено. Сега нямаме ос-
нование да сменяме критерия.

При участие на повече от 4,350 хи-
ляди гласоподаватели, т.е. повече от
тези на последните парламентарни
избори, “възелът ще бъде разсечен”.
Институциите трябва да действат безус-
ловно за строителството на новата яд-
рена централа. При гласуване на пове-
че от 20% от избирателите и ако над
50% от гласувалите са “за”, “възелът
трябва да бъде развързан”, т.е. власти-
те ще трябва в рамките на няколко
месеца да предложат решение по во-
лята на мнозинството от гласувалите. В
мандата, даден от народа.

Не виждам как управляващото мно-
зинство би пренебрегнало примерно
съотношение 3:1 в полза на новата
централа и да каже в Народното събра-
ние отново “не” на проекта. Н е к а
да се помни, че освен правните, допит-
ването има и своите морално-полити-
чески измерения. Борисов зае агресив-
на позиция против нова ядрена центра-
ла. Е, добре, а какво става, ако негова-
та позиция получи около 15% подкре-
па от избирателите? Честният, почтен
отговорен изход е оставка. Това не го
казвам заради сегашния премиер. Нека

напомня, че когато предлагах прези-
дентът да има право пряко да предиз-
вика референдум, държах при неуспех
на неговата позиция да се оттегли.

Поведението по проекта за строи-
телство на АЕЦ “Белене” е огледало на
правителствената политика за послед-
ните четири години:

 некомпетентна (ако Борисов иска
мнението на учените по македонската
тема, защо не попита председателя на
БАН проф. Ст. Воденичаров, който е
председател на Инициативния комитет
за бъдещето на АЕЦ “Белене”);

 объркана, с непрекъснато сменя-
щи се тези; няма в света премиер, кой-
то така често да се обръща на 180%.
Това предизвиква чувство на несигур-
ност и за бизнеса, и за гражданите;

 зависима от външен натиск и пре-
небрегваща българския интерес.

Нелепо е отношението към новата
централа да се формира по оста “русо-
фили” и “русофоби”. Винаги съм твърдял,
че България трябва да има отворена

външна политика, която да не робува
на предубеждения, а да отговаря на
националния интерес. В страната ни
може да има американско военно
присъствие, но и големи енергийни
проекти с руско участие. Да не ставаме
заложник в ново геополитическо про-
тивопоставяне.

Да, в проекта има и руско участие,
но и френски, и немски принос, но най-
важното е, че АЕЦ “Белене” е българ-
ски, национален проект. Дългосрочно
икономическите и социалните позити-
ви са за българското общество. С този

лупинг в позицията си

Борисов се опитва да се хареса на
Костов и някои външни покровители.
Това е опит да се формира коалиция
“анти-Белене”, чийто живот да бъде
продължен и след изборите.

Тук не трябва да действа един от
инстинктите на прехода - ако лявата
формация е на едно мнение, то дясната
непременно трябва да заеме противо-
положната позиция.

Отношението към ядрената енер-
гетика, в частност към новата АЕЦ “Бе-
лене”, не се разполага в координат-
ната система ляво-дясно. “Белене” не
е поле за идеологически сблъсък, а
за прагматични решения. Това е един
от въпросите, по които консенсусът е
необходимо и задължително условие.
Ако ГЕРБ искрено искаше “да подаде
ръка” на другите партии, както декла-
рира в началото на парламентарния
сезон, трябваше да го стори по въпро-
са за ядрената енергетика.

Компетентните европейски и све-
товни органи са категорични, че атом-
ната централа “Белене” ще отговаря в
технологично отношение на междуна-
родните изисквания на експлоатацион-
ния цикъл. Допълнителната оценка на
безопасността “стрес тестове” за АЕЦ
“Белене” доказа, че проектът се впис-
ва в завишените изисквания за сигур-
ност.

Ние трябва да развиваме и в бъде-
ще ядрена енергетика - безусловно в
съответствие със съвременните изиск-
вания за сигурност, ефективност, на-
деждност и радиационна защита.

Вярвам, че на 27 януари волята на
гражданите ще бъде категорично изра-
зена и няколко месеца по-късно едно
ново управление ще поеме енергети-
ката като основен и реален приоритет.
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 Г-н Калфин, покач-
ването на младежката
безработица в Европа
се превърна в трайна
тенденция, а статис-
тиката е стряскаща -
в най-силно засегнати-
те от кризата страни
половината от младе-
жите са без работа.
Къде се корени про-
блемът според вас?

 - Разбира се, основ-
ната причина е финан-
совата криза. Страните
с най-високо ниво на
млади безработни в ЕС
са тези, които са засег-
нати най-силно от фи-
нансовата и икономиче-
ска криза. Гърция и Ис-
пания са държавите с
най-голям брой безра-
ботни младежи. Всеки
втори млад човек в тези
страни е безработен. А
всъщност реалният брой

е по-голям, тъй като има
такива, които не са ре-
гистрирани в бюрата по
труда. Младежите в мно-
го други страни от ЕС
също изпитват сериозни
затруднения при нами-
рането на работа. На
другия полюс пък са
държави като Германия,
Австрия, Финландия, Хо-
ландия и дори Швейца-
рия, макар да не е в ЕС,
където безработицата
сред младите до 25-го-
дишна възраст е на мно-
го по-ниско ниво. В Гер-
мания тя е 8%, а в Авст-
рия едва 4 на сто. И там
има криза, но броят на
безработните младежи
е значително по-малък.
В тези страни работи т.
нар. двойна система - за
тези, които завършват,
или не завършват сред-
но образование, има две

Ивайло Калфин:

Младежката безработица
е проблем в цяла Европа
Двойната система за младежка заетост в страни като Австрия и Германия
трябва да стане европейска, смята българският евродепутат

Ирландското председателство на Европейския
съвет постави като свой основен приоритет
борбата с безработицата и мерките за справяне
с нея. За проблемите на младежката безработи-
ца в Европа, инициативите на Еврокомисията и
предизвикателствата пред България с Ивайло
Калфин разговаря Кристиела Симеонова.

опции - или следват про-
фесионално училище,
или чиракуват, т. е. ра-
ботят и продължават да
учат. Тук смисълът е,  че
работодателите са анга-
жирани. Те дават запла-
ти, а държавата им до-
плаща с обучението.
Всички млади хора ми-
нават през тези системи
и си намират работа,
защото работодателят е
заинтересован от край-
ния резултат. Целта на
тези програми е да се
улесни преходът от учи-
лище към професионал-
ното развитие, като се
даде възможност за по-
лучаване на така търсе-
ния от потенциалните
работодатели трудов
опит по специалността.
На 1 март ще се прове-
де конференция в Со-
фия, на която съм пока-
нил експерти от Австрия
и Швейцария, които да
разяснят именно как ра-
ботят тези двойни сис-
теми.

 Наблюдава се и
по-страшна тенден-
ция. Предвид застаря-
ващото население на

Стария континент,
все повече млади хора,
търсейки изход от кри-
зата, напускат Европа.
Как реагира ЕС на този
проблем?

- Да, младите хора,
особено от южните час-
ти на континента, вече
не само напускат свои-
те страни, но бягат и от
Европа. Испански мла-
ди специалисти напри-
мер вместо да търсят мо-
билност в Европа, оти-
ват в Латинска Америка.
И след време, когато по-
трябват на страната си,
тя няма как да ги върне.
Затова социалдемокра-
тите в Европарламента
настояват двойната сис-
тема, за която споменах,
да се превърне в евро-
пейска. Това пак е вид
младежка гаранция.

 Добра идея, но
дали няма да остане
само на хартия. Все пак
от доста време се
обсъжда въвеждането
на младежка гаранция.
А само да си говорим
колко лошо е положени-
ето, цитирайки поред-
ната статистика,
смисъл няма.

- От 2 години насам

Партията на европей-
ските социалисти насто-
ява за въвеждането на
младежка гаранция, при
която младите хора се
ангажират в допълни-
телно обучение и рабо-
та. Вече има напредък,
тъй като в края на мина-
лата година инициати-
вата беше официално
предложена от Европей-
ската комисия. Следва-
щата ни цел е тези
предложения да се
превърнат в законода-
телна норма и да бъдат
адекватно финансира-
ни.

 Какви средства
ще са нужни за осъще-
ствяването на тази
идея предвид високия
брой на младежите, ко-
ито нито работят,
нито учат?

- По-скоро мога да
кажа какви са загубите
от броя на неработещи-
те и неучещите младе-
жи. Европейската коми-
сия е изчислила, че мла-
дежката безработица
струва 153 милиарда
евро годишно на прави-
телствата на 27-те стра-

ни членки от социални
обезщетения и загуба
на данъчни приходи. Ако
половината от тези пари
се използват за финан-
сирането на младежки
гаранции, би се постиг-
нал значителен ефект.

 Откъде ще дой-
дат тези средства -
само от еврофондове-
те?

- В голяма степен ре-
шението за това с какви
средства ще се финан-
сират тези схеми зависи
и от размера на дългос-
рочния бюджет на ЕС за
2014-2020 г. 70% увели-
чение на средствата за
програмите за младеж-
ка мобилност и за
сътрудничество в об-
ластта на науката е
предложила Еврокоми-
сията за този период.
Опитите за неговото
значително съкращава-
не обаче ще засегнат в
най-голяма степен струк-
турните фондове - основ-
ното гориво за новите
програми за младежка
заетост. Размерът на ев-
ропейския бюджет при-
видно изглежда голям
(приблизително 1000
млрд. евро), но разделен

на седем години и като
дял от европейския БВП,
бюджетът е около един
процент от това, което
генерира европейската
икономика. Бюджетът на
ЕС е около 40-50 пъти
по-малък от сумата на
националните бюджети
на държавите членки. В
същото време очаквани-
ята са много големи -
всички искат Европа да
реши много проблеми -
безработица, научни из-
следвания, инфраструк-
тура и т.н. А в един мо-
мент парите свършват.
Наистина високата мла-
дежка безработица е ос-
новен проблем в цяла
Европа. Трябва да насо-
чим усилията си натам.
И най-важното е мерки-
те да се вземат сега, за-
щото след няколко годи-
ни положението ще ста-
не още по-страшно. За-
това трябва да се инве-
стират не само европей-
ски пари, но и пари от
националния бюджет.

 Какви са пробле-
мите пред български-
те младежи при интег-
рирането на трудовия

пазар в Европа?
- Смисълът на Евро-

пейския съюз са интег-
рацията и свободното
движение не само на
стоки и капитали, но и
на граждани. За да
може подходящите хора
с подходящата професия
да отидат на подходя-
щото място, където имат
нужда от тях. От 2014 г.
ограниченията на паза-
рите на труда за бълга-
рите падат и смятам, че
Великобритания няма
никакви основания за
притеснение, каквото
демонстрира от доста
време насам. Обедине-
ното кралство няма да
пострада от български-
те граждани, дори на-
против. Дали като стро-
ители, или пък инжене-
ри, българите само мо-
гат да допринесат за
развитието на икономи-
ката на Острова, но не и
да навредят. Нито едно
опасение за натиск
върху британските соци-
ални системи или паза-
ра на недвижими имоти
от страна на българите,
работещи и учещи във
Великобритания, не се е
оправдало досега. Про-

тив европейското право
е някоя страна в ЕС да
налага едностранно ог-
раничения за достъпа
до европейския трудов
пазар, за каквито се го-
вори в последно време
в Обединеното кралство.

 Над 30% от хора-
та до 25 години у нас
са без работа. Почти
24 на сто нито рабо-
тят, нито учат. Какви
са предизвикателства-
та пред България?

- И като прибавим
към тези цифри и броя
на нерегистрираните
безработни! Всичките
твърдения на управлява-
щите за финансовата
стабилност на България
са меко казано несери-
озни. Действителността
е съвсем различна. Ето,
вземете за пример раз-
витието на казуса с
ВМЗ-Сопот. Премиерът
решава, че трябва да се
съкратят 700-800 работ-
ници от завода. И къде
ще отидат след това,
какво ще работят? Ла-
вандула ли, рози ли да
отглеждат?

Ïðîòèâ åâðîïåéñêîòî ïðàâî å íÿêîÿ
ñòðàíà â ÅÑ äà íàëàãà åäíîñòðàííî
îãðàíè÷åíèÿ çà äîñòúïà äî
åâðîïåéñêèÿ òðóäîâ ïàçàð

‘
‘

Снимка Мариета ТОМОВА
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С плакати “Само престъпниците и правителството искат невъоръжени граждани!” и “Втората поправка не подлежи на
обсъждане!” недоволни американци протестираха срещу ограниченията за притежание на оръжие, инициирани от

президента Обама. В Ню Йорк протестираха около 2 хил. души. Най-масови бяха протестите в щатите Тенеси и Тексас.
Американският президент подписа 23 конкретни мерки, които не изискват одобрението на Конгреса, като негов личен

принос в борбата срещу попадането на оръжия в ръцете на неподходящи хора, без да бъдат ограничавани
конституционните права на американците

дище в алжирската част на
Сахара след последния щурм
на алжирската армия, в рам-
ките на който бяха убити оста-
налите живи похитители.

Предполага се, че сред
ликвидираните похитители е
и техният лидер Абдул Рах-
ман ал Нигери, който е
близък до свързания с “Ал
Кайда” ислямист Мохтар Бел-
мохтар, вероятен организа-
тор на нападението.

Алжирското министерство
на вътрешните работи все
още не е дало информация
за броя на чуждестранните
заложници, убити по време
на драмата, а подробностите
за това, което се е случило в
находището, се изясняват
твърде бавно.

По-рано бе обявено, че
107 чуждестранни заложници
и 685 алжирци са оцелели
след края на обсадата, но

Вчера сутринта над 200 служители
от сръбската жандармерия събориха
паметника за загиналите етнически ал-
банци, поставен в центъра на град
Прешево миналата година, предаде
БГНЕС. Прешево се намира в Южна
Сърбия, недалеч от границата с Косо-
во. 90% от населението на града са
етнически албанци.

Паметникът бе издигнат от местна-
та община през ноември миналата го-
дина. Властите в Белград на няколко
пъти призоваха местните власти да пре-
махнат паметника, върху който бяха из-
писани имената на загиналите албан-
ци, до 17 януари.

“Сърбия демонстрира достатъчно
търпение. Ние отправихме много ясно
и категорично послание. Законите в
страната трябва да се зачитат от всич-
ки. Никой не е по-силен от държавата”,
заяви сръбският премиер Дачич.

“Газпром” е предложил 1,9 млрд.
евро за гръцката държавна газова ком-
пания DEPA, съобщиха гръцки медии.
Сред петимата кандидати за закупува-
не на газовия монополист в южната ни
съседка е още една руска фирма - “Не-
гуснефт”.

Вашингтон обаче бил обезпокоен от
перспективата DEPA да мине под руски
контрол. Но пък руснаците вдигнаха

Двама пазачи са
леко ранени от избухна-
ла вчера сутринта бом-
ба в търговски център в
предградие на Атина. В
него освен бутици се
помещава и клон на
Националната банка на
Гърция, съобщи АФП,

Екзекутирани
преди щурма
С 23-ма убити заложници завърши кризата в Алжир

Рекордно лоши
дългове за Испания

Най-високи нива достигнаха
лошите дългове на испанските
банки от 1962 г. насам, т.е.
откакто се води такава стати-
стика. През ноември 2012 г. те
са станали 11,38% от всички
дългове, съобщи централната
банка в Мадрид.

Русия предлага
на Франция
транспортна помощ

Властите на Русия предложи-
ха на френското правителство
помощ за транспортирането на
френски части и продоволствие
в Мали. Това съобщи министърът
на външните работи Лоран Фа-
бюс, информира Интерфакс, до-
бавяйки, че няколко европейски
страни и Канада ще помогнат в
транспортирането на френски и
африкански части в Мали.

ООН срещу
живачните емисии

Конвенция за живака беше
приета в Женева от около 140
страни от ООН. Тя съдържа мер-
ки за ограничаване на производ-
ството и използването на ме-
тала и за регулиране на съхраня-
ването и обработката на жи-
вачни отпадъци. Конвенцията ще
бъде отворена за подписване от
страните през октомври в япон-
ския град Минамата, засегнат
десетилетия наред от сериозно
живачно отравяне.

Референдум
в Австрия за
военната служба

Австрийците гласуваха вче-
ра на референдум за отмяна на
всеобщата военна повинност и
създаване на професионална ар-
мия. Социалдемократическа пар-
тия на Австрия (SPO), която по
традиция бе за задължителната
военна повинност, сега с малки
изключения е за професионална
армия, докато християндемокра-
тите от Народната партия
(OVP), уж подкрепящи професио-
налната армия, сега клонят към
задължителния набор.

В германската
провинция Долна

Саксония се
проведоха избори

за местен
парламент.

Вотът в тази
провинция е

смятан за
проверка за

управляващата
коалиция на

Ангела Меркел
преди общите

парламентарни
избори през

септември. На
снимката е

кандидатът на
социалдемократите

Щефан Вайл

В знак на солидарност с около 5
хилядите имигранти и активисти за

човешки права, които демонстрираха в
събота в центъра на Атина, пред

гръцкото посолство в Лондон се
събраха протестиращи срещу

расистките нападения. Стотици
демонстранти в Атина придружиха
ковчега на пакистанския имигрант,
който беше смъртоносно намушкан

миналата седмица

Снимка SYRACUSE.COM

след това информацията не
бе потвърдена. Алжир обаче
очаква броят на загиналите
при ислямистката атака сре-
щу газовия комплекс в Саха-
ра да бъде завишен след
преразглеждане на официал-
ните данни, според които 23-
ма заложници и 32-ма напа-
датели са загинали при обса-
дата, предаде АФП. Опасени-
ето за завишаване на броя на
загиналите бе изразено от ал-
жирския министър на комуни-
кацията Мохамед Саид.

“Специалните сили
продължават мерките за обе-
зопасяване на газовия обект
в Тигантурин, като издирват
още потенциални жертви”,
заяви Саид.

Алжирското правителст-
во обяви, че сред загинали-
те ислямисти в газодобивния
комплекс в Алжир има хора
от шест различни национал-
ности, предаде Ройтерс.
Официалната алжирска
агенция обяви, че намерени-
те след края на обсадата
тела са на граждани от

арабски, африкански и неаф-
рикански страни. Не се спо-
менават други подробности,
освен че сред 32-мата заги-
нали има граждани на шест
различни страни.

Междувременно след края
на драмата САЩ обещаха да
окажат необходимата помощ
на Алжир. Обама посочи, че
САЩ решително осъждат дей-
ствията на “терористите” в
Алжир. “Ние ще продължим
тясното сътрудничество с
всички наши партньори в бор-
бата срещу тероризма в този
регион”, отбеляза прези-
дентът на САЩ. “Това напа-
дение ще служи на напомня-
не за опасността, която пред-
ставляват “Ал Кайда” и други
въоръжени екстремистки гру-
пировки в Северна Африка”,
подчерта още Обама.

Командирът на отряда
ислямисти, които атакуваха в
сряда газодобивния комплекс
в Алжир, е нигериец, прибли-
жен и подчинен на мозъка
на акцията Мохтар Белмох-
тар, предаде Ройтерс. Аген-

цията се позовава на маври-
тански новинарски агенции.
Името на нигерийския поле-
ви командир е Абдул Рахман
ал Нигери.

Ал Нигери е бил част от
Салафитската група за про-
повед и джихад и е участвал
в нейни големи мисии в
Мали, Мавритания и Нигер, в
това число и в нападението
от юни 2005 г. срещу казар-
ми в Мавритания, при което
бяха убити 17 военни.

При щурма на алжирска-
та армия по газодобивния
комплекс в четвъртък беше
убит друг от командирите на
отряда ислямисти - Абу ал
Бараа ал Джазари.

Мозъкът на операцията
Мохтар Белмохтар, ръководи-
тел на групировка, отцепила
се от “Ал Кайда” в ислямския
Магреб, но поддържаща
връзки с мрежата, не участва
лично в атаката в Алжир.

Групировката на Белмох-
тар твърди, че извършва на-
падението в отговор на френ-
ската операция в Мали.

Събориха албански
паметник в Сърбия

„Газпром” иска DEPA

ПОРЕДЕН АТЕНТАТ В ГЪРЦИЯ

твърде високо летвата с предложение-
то си от близо 2 млрд. евро за компа-
нията, коментират медиите в Атина.

Според информация на изданието
предложените от “Газпром” 1,9 млрд.
долара превишават с доста предложе-
нията на другите потенциални инвести-
тори, сред които освен “Негуснефт” са
два гръцки холдинга и азербайджан-
ската държавна компания Socar.

позовавайки се на
гръцката полиция.

Тъй като лицата, по-
ставили бомбата, преду-
предили по телефона в.
“Елефтеротипия” и интер-
нет сайта zougla.gr., по-
лицията почти успяла да
опразни центъра, когато

устройството, сложено в
боклукчийска кофа, из-
бухнало. Този атентат се
вписва в поредицата за-
честили атаки в послед-
но време, главно срещу
клубове на гръцки поли-
тически партии и срещу
журналисти.

Снимки БГНЕС

С
ъс смъртта на 23-
ма заложници и
32-ма ислямисти
завърши обсадата
на газовото нахо-
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България трябва да
постави като приоритет
разходите за конкурен-
тоспособност, обучение
и наука. Проблемът при
нас е как се усвояват
средствата от еврофон-
довете и за какво се из-
ползват. В България се
харчат европейски пари
за проекти, които не но-
сят нищо положително
за икономиката на стра-
ната. Ето и най-актуал-
ният пример, който ста-
на повод за широка об-
ществена дискусия -
проектът, спечелен от

Младежката безработица
е проблем в цяла Европа

Американският президент Ба-
рак Обама положи вчера клетва
за встъпване във втория си прези-
дентски мандат. Церемонията бе в
тесен кръг в Белия дом. Така Оба-
ма спази изискването на консти-
туцията, според което президентът
полага клетва на 20 януари.

Държавният глава се закле да
спазва и защитава законите на
страната пред председателя на
Върховния съд на САЩ Джон
Робъртс. На церемонията присъ-
стваха само семейството на Оба-
ма, сътрудници от Белия дом и

представители на медиите. Преди
това президентът присъства на по-
лагане на венци на националното
гробище “Арлингтън”.

Вицепрезидентът Джо Байдън
също положи клетва на церемо-
ния във Военноморската обсерва-
тория.

Тъй като неделя е почивен ден,
полагането на клетва ще се по-
втори днес, на 21 януари, отново
пред Джон Робъртс. Този път це-
ремонията ще е в парка пред Ка-
питолия и както повелява тради-
цията, ще има президентска реч,

парад и два бала.
Очаква се на събитието пред

сградата на Конгреса да присъ-
стват 800 хиляди души.

Повторение на клетвата имаше
и при първия мандат през 2009 г.,
но не заради календара, а защото
сър Робъртс пропусна част от ду-
мите от клетвата, а Обама ги по-
втори по същия начин и това пре-
дизвика спорове законна ли е била
церемонията. Затова на следващия
ден двамата повториха в Белия дом
дума по дума клетвата, както го
изисква конституцията.

Â Áúëãàðèÿ ñå
õàð÷àò åâðîïåéñêè
ïàðè çà ïðîåêòè,
êîèòî íå íîñÿò
íèùî ïîëîæèòåëíî
çà èêîíîìèêàòà
íà ñòðàíàòà

‘

‘

поп-фолк фирмата. По-
редният пример за това
как ние харчим европей-
ски пари, но абсолютно
безсмислено за конку-
рентността и експортния
потенциал на икономи-
ката. Това са безумни ев-
ропейски инвестиции.

 Има ли рецепта
за справяне с високия
брой безработни мла-
дежи в България?

- Трябва да се
възползваме от приме-
ра на страни като Авст-
рия и Германия, където
схемите за младежка
заетост работят доста
успешно. Разбира се, не
можем да ги копираме
напълно, но поне ще ни
послужат за пример.
Най-важното условие е
да се инвестира в биз-
нес, който има бъдеще.
Работодателят трябва да
е заинтересован и да
осъзнае ползата за себе
си от наемането на мла-
ди кадри. Но най-важно-
то предизвикателство
пред нас е да създадем
такива условия за мла-
дите, че да ги задържим
в страната. Разбира се,
и сега съществуват про-

грами за младежка за-
етост, от които младите
могат да се възползват,
“Еразъм” е най-успешна-
та програма за младеж-
ки обмен...

 Да, но се появиха
информации, че “Ера-
зъм” е пред срив...

- През октомври-но-
ември миналата година
възникна финансов про-
блем при тази програ-
ма, защото тя е най-до-
бре работещата.100% от
средствата по нея се
харчат и те имат ефект.
Очевидно е, че тези вло-
жени средства се връ-

щат многократно в на-
ционалните икономики.
Това, което европейски-
ят бюджет отделя за

младежка мобилност, е
изключително важно.

 Съществува
обаче и друг момент -
включваш се в програ-
ма за заетост за срок
от 6, 9 месеца или го-
дина и после какво
следва - поредният
курс? Порочният кръг
се затваря, тъй като
безработицата като
цяло в Европа се по-
качва?

- Да, отпускат се пари
от еврофондовете по
програма. Някой работо-
дател ги усвоява, а
същевременно стажан-

тът само разнася папки
или кафе, без да придо-
бива някакви знания
или умения. А после от-

ново се връща в изход-
но положение. Някои от
ГЕРБ наричат това
“младежка гаранция”
без никакво основание.
Доколкото ми е извест-
но под 10% от българ-
ските младежи остават
на работа, след като
свърши програмата. За-
дачата е да се убеди
работодателят, който
вече е отделил време и
средства, за да накара
този човек да работи и
да се научи, че в бъде-
ще ще има полза от него
и трябва да го задържи
на работа. Той вече е

България е между първите страни по младежка безработица в
ЕС, включително спрямо страни, които от години са в големи

проблеми, страните от Юга - Гърция, Испания, Италия

За съжаление расте и броят на младежите, които остават без образование

Без работа, но не
без надежда, пише

на тениската на
този младеж

Младежката безработица в Европейския съюз остава
на тревожно равнище

ценен кадър. Идеята ни
е да започне да се пра-
ви законодателство в
тази област.

 На лекцията, ко-
ято изнесохте наскоро
пред студенти по по-
литология в Софийския
университет, обявих-
те учредяването на
награда. Разяснете
малко повече същност-
та и целта на този
конкурс!

- Инициативата за
лекцията всъщност дой-
де от Студентския клуб
на политолога. Самите
студенти пожелаха да
се проведе дебат относ-
но проблемите на тру-
довия пазар в Европа и
предизвикателствата
пред България, за да
дадат гласност на про-
блема с младежката
безработица. Много че-
сто те имат много добри
идеи. Най-добрите рабо-
ти по темата за общия
трудов пазар в ЕС и
предизвикателствата
пред младежите ще
представя на моите ко-
леги в Европейския пар-
ламент и съответно по-
бедителите ще имат
възможността да посе-
тят евроинституциите, да
се запознаят с хората,
които изработват раз-
личните проекти и поли-
тиките за борба с мла-
дежката безработица в
ЕС.

 Това е чудесна
инициатива. Личният
контакт е доста пол-
зотворен. Така евроин-
ституциите и решени-
ята, които се взимат
в тях, няма да изглеж-
дат толкова далечни.

- Да, безспорно
опитът от първо лице е
най-полезен.

От стр. 9

Обама полага клетва за втори мандатОбама полага клетва за втори мандатОбама полага клетва за втори мандатОбама полага клетва за втори мандатОбама полага клетва за втори мандат
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Изборите в Израел:

Кой губи от политическия покер?
Завръщането на Барак Обама
в Белия дом би трябвало да застави
израелския политически елит,
свикнал да „плава по течението”,
да се замисли за промяна на посоките
във външната си политика

Алберт АВРАМОВ

Почти няма съмнение, че десният алианс “Ликуд-Наш Дом Израел”
ще спечели около 32-35 места в 120-местния парламент

33-годишният партиен лидер на
партията Охад Шем-Тов се

появи в парламента, за да я
регистрира, с конска опашка,
пиратска кърпа на главата и

кука на ръката

Отношенията между Обама и Нетаняху често се определят като “открита враждебност”

Духовният водач на ШАС - 92-годишният равин Овадия Йосеф

Урните за изборите вече са готови

Светска или доминирана от
религиозните партии власт - това
е първият основен въпрос, на кой-
то ще трябва да отговорят на пар-
ламентарните избори граждани-
те на Израел, когато се изправят
пред избирателните урни на 22
януари. Вторият въпрос е свързан
с опасността от изпадането на
Израел в сериозна международ-
на изолация. Всъщност без да се
придава особена публичност на
подобни опасения, тази тема, осо-
бено през последните няколко
седмици, се превърна в може би
най-сериозния синдром, който се
вряза в нагласите на обществе-
ното мнение и доведе до логич-
ното объркване в позициите на
всички партийни централи. С дру-
ги думи, неясните сигнали на се-
риозните участници в политичес-
кия покер, освен че объркаха
електората, за пореден път пока-
заха, че по върховете на властта
трудно би могло да се стигне до
единомислие по цялата палитра
от проблеми, които държавата ще
бъде принудена да решава в
следващите години. Както
вътрешнополитически, така и
международни.

Светската власт

днес е изправена пред сериозно
изпитание. Лидерите на ултраор-
тодоксалните партии вече дадо-
ха категоричната си заявка за
намеренията си да играят важна
роля в бъдещото израелско пра-
вителство. Това, разбира се, не е
нещо ново, но като се отчете
чисто демографски, броят на улт-
раортодоксалните еврейски изби-
ратели непрестанно расте, те се
надяват да придобият по-голямо
влияние и тежест при сформира-
нето на новия кабинет (в сегаш-
ната коалиция на премиера Не-
таняху ултраортодоксалните пар-
тии ШАС и “Обединен юдаизъм
на Тората” заемат 16 места). Две-
те формации искат най-вече да
попречат на следващото прави-
телство да подложи на гласуване
закон, задължаващ младите улт-
раортодоксални евреи да се за-
числяват на военна служба. Се-
риозен отпор на тези намерения
неотдавна даде лидерът на наци-
оналистическата партия “Наш дом

Ултраортодоксите се надяват да играят съществена роля в политиката на Израел

Израел” (НДИ) Авигдор Либерман,
главният съюзник на Нетаняху, с
когото съставиха обща изборна
листа. Духовният водач на ШАС -
92-годишният равин Овадия Йо-
сеф, с когото от дълги години
всички политически кръгове са се
съобразявали, заплаши, че ще
посъветва младите си последова-
тели да напуснат Израел, ако се
приеме закон, който пречи на
учениците от “йешива” (религиоз-
ни учебни заведения, в които се
изучава Талмуда) да продължат
обучението си (което им дава
възможност да отлагат военната
си служба почти до безкрайност,
като се ангажират да не работят,
а само да учат).

Подобно послание определе-
но дразни, при това от много го-
дини насам, широките слоеве на
обществото, което преминава
през всички трудности, съпътства-
щи общественото развитие в ре-
ално воюващата от десетилетия
насам еврейска държава.

Междувременно трябва да се
отбележи, че в последно време
започна да се забелязва еволю-
ция в начина на мислене сред
тази силно традиционалистка ре-
лигиозна електорална маса, чий-
то брой вече достига близо един
милион , т.е. близо една десета от
всички израелски граждани. Спо-
ред анализатори вече са отбеля-
зани редица примери на оттегля-
не на “харедимите” (“богобоязли-
вите”, както наричат ултраконсер-
вативните евреи) от партиите, ко-
ито ги представляват. Предполага
се, че до голяма степен това се
дължи на разочарованието както
от политическите заигравания и
комбинативност сред лидерите на
техните партии, така и поради по-
задълбоченото вникване в
същността на социалните протес-
ти, които заляха Израел през ля-
тото на 2011 г. В тази връзка по-
казателен е примерът с партия
ШАС, определяща сама себе си
като традиционен защитник на
най-онеправданите, която въпре-
ки непосредственото си участие в
правителството, не съумя да по-
пречи на неколкократното пови-
шаване на цените на основните
хранителни стоки, от което от
четири години страда най-бедна-
та част от населението. От друга
страна, еволюцията в мисленето
постепенно започва да се превръ-

ща в реалност и сред лидерите
на ортодоксалните партии. Спо-
ред последните допитвания в
навечерието на изборите заради
опасенията, предизвикани от от-
лива на около една трета от евен-
туалните избиратели от средите
не само на “харедимите”, но и на
по-широк кръг от доскорошните
привърженици и симпатизанти на
политиката за намеса на религи-
ята в светското управление на
страната, лидерите на ултраорто-
доксалните партии вече не се
колебаят да водят кампанията си
директно сред светските избира-
тели. Така например водачът на
партия “Обединен юдаизъм на
Тората” Яков Лицман - заместник-
министър на здравеопазването -
си приписа заслугата за приетия
наскоро закон, предлагащ без-
платна стоматологична помощ за
деца до 12 години. Колкото до
ШАС, чийто представител оглавя-
ва министерството на строителст-
вото и жилищната политика, в
предизборните си клипове се хва-
ли с построяването на хиляди жи-
лища и особено активни действия
в посока строителството на еврей-
ските селища в окупираните те-
ритории на Западния бряг.

Войната на нерви

Днес, само ден преди парла-
ментарните избори в Израел, пре-
зидентът на САЩ Барак Обама

ще встъпи във втория си мандат.
Медиите веднага заляха публич-
ното пространство не само с
предположения за съдбата на
американо-израелските отноше-
ния, но и открито намесиха Оба-
ма и Нетаняху във водевил под
условното наименование “Откри-
та враждебност”. Подобно опре-
деление в действителност не е
много далече от истината, ако се
вземе под внимание, че още при
първата им публична поява заед-
но в Белия дом през 2009 г. Нета-
няху многозначително показа, че
няма да отстъпи пред призива на
Обама Израел да спре строител-
ството на еврейски жилища върху
палестинска земя. Малко по-
късно, по време на президентска-
та кампания в САЩ, Нетаняху по-
срещна на своя територия канди-
дата на Републиканската партия
Мит Ромни, оказвайки му внима-
ние, подходящо като за новия
лидер на Америка. Не по-малко
озадачаващ бе и призивът на из-
раелския премиер през септем-
ври м.г. САЩ да очертаят катего-
рично “червена линия” по иран-
ската ядрена програма, наруша-
ването на която по същество би
дало правото на Израел да за-
почне военни действия срещу
режима на аятоласите. В тази своя
упоритост, коментират анализато-
ри, взрян единствено в изхода от
предстоящите парламентарни из-
бори, Нетаняху определено показ-
ва нежеланието си да промени
каквото и да е в своята и вътреш-
на, и международна политика.

“Много е объркано. Това са
най-проблемните отношения меж-
ду лидери, които съм виждал за
40 години като наблюдател и уча-
стник”, коментира Арън Дейвид
Милър, изследовател от Центъра
“Удроу Уилсън”, работил при ше-
стима държавни секретари и в
републикански, и в демократични
правителства. Милър има сериоз-
но участие в преговори, включва-
щи Израел, Йордания, Сирия и
палестинците. “Не мисля, че
вървим към сблъсък, но отноше-
нията ще продължат да бъдат про-
блемни”, подчертава известният
дипломат. В тази връзка взаимо-
отношенията между двамата ли-
дери очевидно няма как да из-
глеждат, поне засега, като подле-
жащи на съществени корекции,
ако се вземат под внимание
анонсите на Барак Обама във
връзка с определено пренасоч-
ване на външнополитическия курс
на новото американско правител-
ство. Това, разбира се, ще бъде
огласено по-конкретно в дните
след новото влизане на Обама в

Белия дом, но засега много въпро-
сителни поражда номинирането
на републиканския сенатор Чък
Хейгъл за министър на отбраната.
Твърде независимият и своенра-
вен сенатор се славеше  като “не
особено заинтересован” от под-
крепата на еврейската държава.
Медиите припомниха веднага, че
Хейгъл открито критикуваше “ев-
рейското лоби” в САЩ, което да-
ваше повод на някои политици от
този кръг да го определят като
открит антисемит. Наскоро бъде-
щият военен министър не пропус-
на да изрази позицията си да не
се прекъсват отношенията с вра-
говете на Израел - “Хамас” и “Хиз-
була”. Той дори отиде доста по-
далеч - противопостави се срещу
въвеждането на едностранни
санкции от страна на САЩ по
отношение на иранската ядрена
програма. Израел премълча но-
минацията и отказа коментар по
темата, но в Кнесета се дискути-
раха изявленията на Реувен Рив-
лин, председател на израелския
парламент, който сподели пред
Асошиейтед прес безпокойството
на израелците от “изявленията на
Хейгъл в миналото и позицията
му към Израел”. В същото време
според Ори Нир, ръководител на
“Американци за мир сега” - еврей-
ска организация, лобираща за из-
раелско-палестинско мирно спо-
разумение, страховете от Хейгъл
са напълно неоснователни. Нир
предупреди, че времето за мирно
споразумение изтича и палестин-
ците, и Израел може да се изпра-
вят пред нова интифада, подобна
на онази, която окървави региона
през 2000 г. Според него сред па-
лестинците все повече се засил-
ва усещането, че политическо ре-
шение е невъзможно и че дипло-
мацията не работи. Пак по този
повод Арън Милър от Центъра
“Удроу Уилсън” посочи, че Обама
ще е твърде погълнат от битките
с Конгреса за бюджета и законо-
дателството за оръжията, за да
губи време в спорове с Нетаняху,
като подчерта, че президентът ще
направи невъзможното, за да из-
бегне война с Иран.

„Руската улица”

или обобщаващо казано, почти
едномилионното рускоговорящо
население на Израел за пореден
път не бе подминато от новата
предизборна коалиция. Нещо по-
вече - преди три дни в Ерусалим
на съвместна пресконференция
Нетаняху и Авигдор Либерман, в
присъствието на още двама “рус-
ки” министри от сегашния каби-
нет - на абсорбцията Софа Ланд-
вер и на информацията - Юлий

Еделщайн, обширно запознаха
медиите с основните акценти на
предизборната си кампания. Те
подчертаха, че правителството на
Нетаняху е най-силното и ефек-
тивното през последните години.
Според тях, ако израелците искат
да се продължат започнатите от
кабинета реформи (равенство за
всички граждани по въпроса за
военната служба, промяна в сис-
темата на властта, поевтиняване
на стоките и услугите, достъпни
цени на жилищата и т.н.), то ал-
тернатива на формацията “Ликуд-
НДИ” просто е невъзможна. Нета-
няху отправи призив към десните
избиратели да бъдат внимателни
при избора си, като изрази убеж-
дението на коалиционните парт-
ньори, че независимо от високия
рейтинг на “Ликуд-НДИ”, който
без съмнение ще спечели избо-
рите, гласуването за други по-
малки десни партии само ще от-
слаби позициите на новото пра-
вителство. Тук е мястото да се
припомни, че “руската улица”
практически е разделена в раз-
лични посоки около полюсите на
политическата върхушка. При това
от най-левия до най-десния
спектър. За значителна част от
бившите съветски граждани дяс-
ното пространство е твърде чуж-
до или непривлекателно, а ляво-
то се асоциира предимно със со-
циалната политика, докато
центърът в посока ляво-дясно из-
глежда далеч по-примамлив, осо-
бено за по-младите. От друга
страна, бясната на моменти нена-
вист на ултраортодоксите, и осо-
бено от страна на ШАС към всич-
ки израелци от “руската улица”,
отдавна стана пословична не само
в границите на Държавата Изра-
ел, ситуация която не е особено
благоприятна за тандема Нетаня-
ху-Либерман. Предизборната кам-
пания бе полята обилно с огро-
мен брой видеоклипове, често
надхвърлящи границите на доб-
рия и политически, и човешки тон.
Така например в един от предиз-
борните клипове на ШАС лъха на
откровен расизъм, новите репат-
рианти са представени в най-глу-
пава светлина, осмиването на “ру-
ските” е повече от саркастично.
“На мен това силно ми напомни
Германия от 30-те години, когато
фашистите придаваха огромно
значение на чистотата на расата
и не позволяваха на немците да
се женят за представители на
други националности”, заяви из-
вестният журналист Нехемия
Щраслер.

Ексцентричните
партии

също  не останаха незабелязани
в политическата битка. Най-нова-
та от тях - Пиратската, стана една
от 34-те, които се състезават за
“място под слънцето”, независимо
от факта, че само около десетина
имат реални шансове. Много из-
раелци, на които  им е омръзнало
жонглирането с екзистенциални
проблеми от рода на конфликта с
палестинците и възможната вой-
на с Иран, търсят спасение в ня-
коя от по-ексцентричните партии.
В допълнение към обичайните
битки между партиите, представ-
ляващи “гълъбите” и “ястребите”,
от една страна, и светските и ор-
тодоксалните евреи, от друга, все-
ки изборен сезон редовно пред-
лага набор от неизвестни и не-
стандартни формации. Сред пре-
дишните предложения имаше
партия, призоваваща за създава-
не на национално казино, и гру-
па, водена от търговец на риба и
кукловод, които се опитаха да
премахнат банковите такси. Дру-
га подобна - “Зелен лист” - напра-
ви няколко опита да влезе в пар-
ламента с амбицията да легали-
зира марихуаната, а на изборите
през 2009 г. разклонение на тази
партия се съюзи с възрастни оце-

лели от Холокоста - едно от най-
странните сливания в пъстрата
политическа история на Израел.
Тя също остана далеч под прага
за влизане в парламента. Този път
“корабокрушенец” от марихуане-
но-холокостовата партия стигна
още по-далеч, като предложи “пи-

ратска” платформа, пропаганди-
раща разнообразни лични свобо-
ди, включително правото на пла-
гиатство и на плаване в открито
море. 33-годишният партиен ли-
дер на партията Охад Шем-Тов се
появи в парламента, за да я реги-
стрира, с конска опашка, пират-
ска кърпа на главата и кука на
ръката. Това е същият тип, който
си спечели скандална слава в
Израел, когато се отправи към
Газа в навечерието на израелско-
то изтегляне през 2005 г. и пре-
поръча на заселниците да се под-
готвят за предстоящата принуди-
телна евакуация, като си свият по
един джойнт, за да разпуснат.

В същото време опозицията,
разяждана от личностни интере-
си, демагогия и липса на реална
обединителна платформа, загуби
възможността да привлече внима-
нието на гражданите, изпадайки
в опасната ситуация да дораздро-
би напълно крехкото все още ляво
политическо пространство. Още в
първите дни на януари на среща
между лидерите на три от доско-
ро значимите в израелската по-
литика партии -  центриската “А-
Тнуа” (Движение) на Ципи Ливни
(бивш лидер на “Кадима”/Напред),
и левите “Авода” (Партията на
труда) на Шели Яхимович и “Йеш
Атид” (Има бъдеще) на Яир Ла-
пид бе обсъдено създаването на
левоцентристки блок, който да се
превърне в реален конкурент на
“Ликуд-НДИ”. За съжаление още

на следващия ден стана ясно, че
съществуват съмнения от страна
на двете леви партии, че лидерът
на “А-Тнуа” Ципи Ливни е поста-
вила техните партии само като
“декорация към добре обмислен
спектакъл” в опитите си да подо-
бри имиджа си, вкарвайки в за-

блуждение жадуващите за реал-
ни промени избиратели. Левите
лидери също така са обвинили
Ливни, че е попречила за създа-
ването на левоцентристки блок
още на етапа на подаването на
документи в ЦИК.

Какво следва?

Почти не остава съмнение, че
десният алианс “Ликуд-Наш Дом
Израел” ще спечели около 32-35
места в 120-местния парламент,
следван от левоцентристката Пар-
тия на труда с около 17 места. На
трета позиция с 10-12 места оче-
видно ще се класират ултранаци-
оналистите от “Еврейски дом”. В
хода на социологическите проуч-
вания досега постоянно лидира
блокът на Нетаняху и Либерман,
което според аналитиците ще
обедини още няколко от десните
и умерените религиозни партии.
Подобна прогноза на практика
означава, че следващото прави-
телство на Израел едва ли ще
бъде по-малко войнствено или
отстъпчиво по отношение както на
процесите, свързани с Палестин-
ската автономия, така и в диалога
около напрежението с Иран.
Очакванията за сериозна промя-
на във външната политика на но-
вото правителство не се очаква,
поне на фона на дадените поли-
тически обещания от двамата ли-
дери, които отдавна се определят
от редица коментатори като “яс-

треби”. Все пак времето ще пока-
же дали курсът, който ще поеме
новото правителство, ще бъде
възприет от израелската общест-
веност като единствено ефектив-
ния за справяне с надвисналите
над страната проблеми. От една
страна, по-засиленото участие на
ултарелигиозни и националисти-
чески партии и неизбежното
възприемане и прокарване на
техните твърде крайни идеи, осо-
бено в законодателната област,
би нарушило балансите в полити-
ческия, икономическия и социал-
ния живот на страната. Втората, и
може би очертаваща се като ос-
новна, опасност е засилването на
международната изолация на Из-
раел. Ясно е, че САЩ ще
продължат и занапред да бъдат
основният гарант за сигурността
на еврейската държава, но цена-
та за подобна подкрепа вече ще
бъде определяна от редица гео-
политически фактори, пряко
свързани с външнополитическата
стратегия на Вашингтон. Европей-
ският съюз, който от доста време
се е фокусирал върху темата за
преодоляване на Близкоизточна-
та криза, особено след неудачна-
та, меко казано, Арабска пролет,
също ще търси отговори от стра-
на на Израел при най-малкия
повод за дестабилизация в реги-
она, най-малкото заради чисто
икономическите си интереси.

Глобалният политически ха-
зарт, разиграван от десетилетия
далеч преди двете световни вой-
ни, определено продължава и
тенденцията към засилване се
усети непосредствено след на-
рушаването на равновесието
между Изтока и Запад в края на
80-те години. Нека не се раз-
простираме над днешната гео-
политческа карта на света - тя
определно е доста по-различ-
на. Появилите се нови регионал-
ни и международни структури и
организации, заредени с изоби-
лие от идеи, икономическа и
военна мощ, само подсказват,
че в този политически хазарт
навлязоха нови, все още не-
предвидими и неопознати до-
край играчи, чиито правила по-
степенно изместиха самоувере-
ността на традиционните.
Въпросът е кой губи и кой пече-
ли в тази игра?

Утрешните избори в Израел на
фона на тези глобални аспекти са
само една от многото брънки от
веригата на световната взаимо-
обвързавност. В днешно време
въпросът дали израелците ще
живеят добре и най-вече - мирно,
няма как да се разглежда отдел-
но от въпроса какво да очакват и
палестинците, и съседните араб-
ски държави, регионът, а и светът.
Това, което обаче се усеща към
днешна дата, е мирисът на барут
и кръв. Това ли е пътят и какво
общо имат все пак с него израел-
ските избиратели?

Снимки БГНЕС
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Изборите в Израел:

Кой губи от политическия покер?
Завръщането на Барак Обама
в Белия дом би трябвало да застави
израелския политически елит,
свикнал да „плава по течението”,
да се замисли за промяна на посоките
във външната си политика

Алберт АВРАМОВ

Почти няма съмнение, че десният алианс “Ликуд-Наш Дом Израел”
ще спечели около 32-35 места в 120-местния парламент

33-годишният партиен лидер на
партията Охад Шем-Тов се

появи в парламента, за да я
регистрира, с конска опашка,
пиратска кърпа на главата и

кука на ръката

Отношенията между Обама и Нетаняху често се определят като “открита враждебност”

Духовният водач на ШАС - 92-годишният равин Овадия Йосеф

Урните за изборите вече са готови

Светска или доминирана от
религиозните партии власт - това
е първият основен въпрос, на кой-
то ще трябва да отговорят на пар-
ламентарните избори граждани-
те на Израел, когато се изправят
пред избирателните урни на 22
януари. Вторият въпрос е свързан
с опасността от изпадането на
Израел в сериозна международ-
на изолация. Всъщност без да се
придава особена публичност на
подобни опасения, тази тема, осо-
бено през последните няколко
седмици, се превърна в може би
най-сериозния синдром, който се
вряза в нагласите на обществе-
ното мнение и доведе до логич-
ното объркване в позициите на
всички партийни централи. С дру-
ги думи, неясните сигнали на се-
риозните участници в политичес-
кия покер, освен че объркаха
електората, за пореден път пока-
заха, че по върховете на властта
трудно би могло да се стигне до
единомислие по цялата палитра
от проблеми, които държавата ще
бъде принудена да решава в
следващите години. Както
вътрешнополитически, така и
международни.

Светската власт

днес е изправена пред сериозно
изпитание. Лидерите на ултраор-
тодоксалните партии вече дадо-
ха категоричната си заявка за
намеренията си да играят важна
роля в бъдещото израелско пра-
вителство. Това, разбира се, не е
нещо ново, но като се отчете
чисто демографски, броят на улт-
раортодоксалните еврейски изби-
ратели непрестанно расте, те се
надяват да придобият по-голямо
влияние и тежест при сформира-
нето на новия кабинет (в сегаш-
ната коалиция на премиера Не-
таняху ултраортодоксалните пар-
тии ШАС и “Обединен юдаизъм
на Тората” заемат 16 места). Две-
те формации искат най-вече да
попречат на следващото прави-
телство да подложи на гласуване
закон, задължаващ младите улт-
раортодоксални евреи да се за-
числяват на военна служба. Се-
риозен отпор на тези намерения
неотдавна даде лидерът на наци-
оналистическата партия “Наш дом

Ултраортодоксите се надяват да играят съществена роля в политиката на Израел

Израел” (НДИ) Авигдор Либерман,
главният съюзник на Нетаняху, с
когото съставиха обща изборна
листа. Духовният водач на ШАС -
92-годишният равин Овадия Йо-
сеф, с когото от дълги години
всички политически кръгове са се
съобразявали, заплаши, че ще
посъветва младите си последова-
тели да напуснат Израел, ако се
приеме закон, който пречи на
учениците от “йешива” (религиоз-
ни учебни заведения, в които се
изучава Талмуда) да продължат
обучението си (което им дава
възможност да отлагат военната
си служба почти до безкрайност,
като се ангажират да не работят,
а само да учат).

Подобно послание определе-
но дразни, при това от много го-
дини насам, широките слоеве на
обществото, което преминава
през всички трудности, съпътства-
щи общественото развитие в ре-
ално воюващата от десетилетия
насам еврейска държава.

Междувременно трябва да се
отбележи, че в последно време
започна да се забелязва еволю-
ция в начина на мислене сред
тази силно традиционалистка ре-
лигиозна електорална маса, чий-
то брой вече достига близо един
милион , т.е. близо една десета от
всички израелски граждани. Спо-
ред анализатори вече са отбеля-
зани редица примери на оттегля-
не на “харедимите” (“богобоязли-
вите”, както наричат ултраконсер-
вативните евреи) от партиите, ко-
ито ги представляват. Предполага
се, че до голяма степен това се
дължи на разочарованието както
от политическите заигравания и
комбинативност сред лидерите на
техните партии, така и поради по-
задълбоченото вникване в
същността на социалните протес-
ти, които заляха Израел през ля-
тото на 2011 г. В тази връзка по-
казателен е примерът с партия
ШАС, определяща сама себе си
като традиционен защитник на
най-онеправданите, която въпре-
ки непосредственото си участие в
правителството, не съумя да по-
пречи на неколкократното пови-
шаване на цените на основните
хранителни стоки, от което от
четири години страда най-бедна-
та част от населението. От друга
страна, еволюцията в мисленето
постепенно започва да се превръ-

ща в реалност и сред лидерите
на ортодоксалните партии. Спо-
ред последните допитвания в
навечерието на изборите заради
опасенията, предизвикани от от-
лива на около една трета от евен-
туалните избиратели от средите
не само на “харедимите”, но и на
по-широк кръг от доскорошните
привърженици и симпатизанти на
политиката за намеса на религи-
ята в светското управление на
страната, лидерите на ултраорто-
доксалните партии вече не се
колебаят да водят кампанията си
директно сред светските избира-
тели. Така например водачът на
партия “Обединен юдаизъм на
Тората” Яков Лицман - заместник-
министър на здравеопазването -
си приписа заслугата за приетия
наскоро закон, предлагащ без-
платна стоматологична помощ за
деца до 12 години. Колкото до
ШАС, чийто представител оглавя-
ва министерството на строителст-
вото и жилищната политика, в
предизборните си клипове се хва-
ли с построяването на хиляди жи-
лища и особено активни действия
в посока строителството на еврей-
ските селища в окупираните те-
ритории на Западния бряг.

Войната на нерви

Днес, само ден преди парла-
ментарните избори в Израел, пре-
зидентът на САЩ Барак Обама

ще встъпи във втория си мандат.
Медиите веднага заляха публич-
ното пространство не само с
предположения за съдбата на
американо-израелските отноше-
ния, но и открито намесиха Оба-
ма и Нетаняху във водевил под
условното наименование “Откри-
та враждебност”. Подобно опре-
деление в действителност не е
много далече от истината, ако се
вземе под внимание, че още при
първата им публична поява заед-
но в Белия дом през 2009 г. Нета-
няху многозначително показа, че
няма да отстъпи пред призива на
Обама Израел да спре строител-
ството на еврейски жилища върху
палестинска земя. Малко по-
късно, по време на президентска-
та кампания в САЩ, Нетаняху по-
срещна на своя територия канди-
дата на Републиканската партия
Мит Ромни, оказвайки му внима-
ние, подходящо като за новия
лидер на Америка. Не по-малко
озадачаващ бе и призивът на из-
раелския премиер през септем-
ври м.г. САЩ да очертаят катего-
рично “червена линия” по иран-
ската ядрена програма, наруша-
ването на която по същество би
дало правото на Израел да за-
почне военни действия срещу
режима на аятоласите. В тази своя
упоритост, коментират анализато-
ри, взрян единствено в изхода от
предстоящите парламентарни из-
бори, Нетаняху определено показ-
ва нежеланието си да промени
каквото и да е в своята и вътреш-
на, и международна политика.

“Много е объркано. Това са
най-проблемните отношения меж-
ду лидери, които съм виждал за
40 години като наблюдател и уча-
стник”, коментира Арън Дейвид
Милър, изследовател от Центъра
“Удроу Уилсън”, работил при ше-
стима държавни секретари и в
републикански, и в демократични
правителства. Милър има сериоз-
но участие в преговори, включва-
щи Израел, Йордания, Сирия и
палестинците. “Не мисля, че
вървим към сблъсък, но отноше-
нията ще продължат да бъдат про-
блемни”, подчертава известният
дипломат. В тази връзка взаимо-
отношенията между двамата ли-
дери очевидно няма как да из-
глеждат, поне засега, като подле-
жащи на съществени корекции,
ако се вземат под внимание
анонсите на Барак Обама във
връзка с определено пренасоч-
ване на външнополитическия курс
на новото американско правител-
ство. Това, разбира се, ще бъде
огласено по-конкретно в дните
след новото влизане на Обама в

Белия дом, но засега много въпро-
сителни поражда номинирането
на републиканския сенатор Чък
Хейгъл за министър на отбраната.
Твърде независимият и своенра-
вен сенатор се славеше  като “не
особено заинтересован” от под-
крепата на еврейската държава.
Медиите припомниха веднага, че
Хейгъл открито критикуваше “ев-
рейското лоби” в САЩ, което да-
ваше повод на някои политици от
този кръг да го определят като
открит антисемит. Наскоро бъде-
щият военен министър не пропус-
на да изрази позицията си да не
се прекъсват отношенията с вра-
говете на Израел - “Хамас” и “Хиз-
була”. Той дори отиде доста по-
далеч - противопостави се срещу
въвеждането на едностранни
санкции от страна на САЩ по
отношение на иранската ядрена
програма. Израел премълча но-
минацията и отказа коментар по
темата, но в Кнесета се дискути-
раха изявленията на Реувен Рив-
лин, председател на израелския
парламент, който сподели пред
Асошиейтед прес безпокойството
на израелците от “изявленията на
Хейгъл в миналото и позицията
му към Израел”. В същото време
според Ори Нир, ръководител на
“Американци за мир сега” - еврей-
ска организация, лобираща за из-
раелско-палестинско мирно спо-
разумение, страховете от Хейгъл
са напълно неоснователни. Нир
предупреди, че времето за мирно
споразумение изтича и палестин-
ците, и Израел може да се изпра-
вят пред нова интифада, подобна
на онази, която окървави региона
през 2000 г. Според него сред па-
лестинците все повече се засил-
ва усещането, че политическо ре-
шение е невъзможно и че дипло-
мацията не работи. Пак по този
повод Арън Милър от Центъра
“Удроу Уилсън” посочи, че Обама
ще е твърде погълнат от битките
с Конгреса за бюджета и законо-
дателството за оръжията, за да
губи време в спорове с Нетаняху,
като подчерта, че президентът ще
направи невъзможното, за да из-
бегне война с Иран.

„Руската улица”

или обобщаващо казано, почти
едномилионното рускоговорящо
население на Израел за пореден
път не бе подминато от новата
предизборна коалиция. Нещо по-
вече - преди три дни в Ерусалим
на съвместна пресконференция
Нетаняху и Авигдор Либерман, в
присъствието на още двама “рус-
ки” министри от сегашния каби-
нет - на абсорбцията Софа Ланд-
вер и на информацията - Юлий

Еделщайн, обширно запознаха
медиите с основните акценти на
предизборната си кампания. Те
подчертаха, че правителството на
Нетаняху е най-силното и ефек-
тивното през последните години.
Според тях, ако израелците искат
да се продължат започнатите от
кабинета реформи (равенство за
всички граждани по въпроса за
военната служба, промяна в сис-
темата на властта, поевтиняване
на стоките и услугите, достъпни
цени на жилищата и т.н.), то ал-
тернатива на формацията “Ликуд-
НДИ” просто е невъзможна. Нета-
няху отправи призив към десните
избиратели да бъдат внимателни
при избора си, като изрази убеж-
дението на коалиционните парт-
ньори, че независимо от високия
рейтинг на “Ликуд-НДИ”, който
без съмнение ще спечели избо-
рите, гласуването за други по-
малки десни партии само ще от-
слаби позициите на новото пра-
вителство. Тук е мястото да се
припомни, че “руската улица”
практически е разделена в раз-
лични посоки около полюсите на
политическата върхушка. При това
от най-левия до най-десния
спектър. За значителна част от
бившите съветски граждани дяс-
ното пространство е твърде чуж-
до или непривлекателно, а ляво-
то се асоциира предимно със со-
циалната политика, докато
центърът в посока ляво-дясно из-
глежда далеч по-примамлив, осо-
бено за по-младите. От друга
страна, бясната на моменти нена-
вист на ултраортодоксите, и осо-
бено от страна на ШАС към всич-
ки израелци от “руската улица”,
отдавна стана пословична не само
в границите на Държавата Изра-
ел, ситуация която не е особено
благоприятна за тандема Нетаня-
ху-Либерман. Предизборната кам-
пания бе полята обилно с огро-
мен брой видеоклипове, често
надхвърлящи границите на доб-
рия и политически, и човешки тон.
Така например в един от предиз-
борните клипове на ШАС лъха на
откровен расизъм, новите репат-
рианти са представени в най-глу-
пава светлина, осмиването на “ру-
ските” е повече от саркастично.
“На мен това силно ми напомни
Германия от 30-те години, когато
фашистите придаваха огромно
значение на чистотата на расата
и не позволяваха на немците да
се женят за представители на
други националности”, заяви из-
вестният журналист Нехемия
Щраслер.

Ексцентричните
партии

също  не останаха незабелязани
в политическата битка. Най-нова-
та от тях - Пиратската, стана една
от 34-те, които се състезават за
“място под слънцето”, независимо
от факта, че само около десетина
имат реални шансове. Много из-
раелци, на които  им е омръзнало
жонглирането с екзистенциални
проблеми от рода на конфликта с
палестинците и възможната вой-
на с Иран, търсят спасение в ня-
коя от по-ексцентричните партии.
В допълнение към обичайните
битки между партиите, представ-
ляващи “гълъбите” и “ястребите”,
от една страна, и светските и ор-
тодоксалните евреи, от друга, все-
ки изборен сезон редовно пред-
лага набор от неизвестни и не-
стандартни формации. Сред пре-
дишните предложения имаше
партия, призоваваща за създава-
не на национално казино, и гру-
па, водена от търговец на риба и
кукловод, които се опитаха да
премахнат банковите такси. Дру-
га подобна - “Зелен лист” - напра-
ви няколко опита да влезе в пар-
ламента с амбицията да легали-
зира марихуаната, а на изборите
през 2009 г. разклонение на тази
партия се съюзи с възрастни оце-

лели от Холокоста - едно от най-
странните сливания в пъстрата
политическа история на Израел.
Тя също остана далеч под прага
за влизане в парламента. Този път
“корабокрушенец” от марихуане-
но-холокостовата партия стигна
още по-далеч, като предложи “пи-

ратска” платформа, пропаганди-
раща разнообразни лични свобо-
ди, включително правото на пла-
гиатство и на плаване в открито
море. 33-годишният партиен ли-
дер на партията Охад Шем-Тов се
появи в парламента, за да я реги-
стрира, с конска опашка, пират-
ска кърпа на главата и кука на
ръката. Това е същият тип, който
си спечели скандална слава в
Израел, когато се отправи към
Газа в навечерието на израелско-
то изтегляне през 2005 г. и пре-
поръча на заселниците да се под-
готвят за предстоящата принуди-
телна евакуация, като си свият по
един джойнт, за да разпуснат.

В същото време опозицията,
разяждана от личностни интере-
си, демагогия и липса на реална
обединителна платформа, загуби
възможността да привлече внима-
нието на гражданите, изпадайки
в опасната ситуация да дораздро-
би напълно крехкото все още ляво
политическо пространство. Още в
първите дни на януари на среща
между лидерите на три от доско-
ро значимите в израелската по-
литика партии -  центриската “А-
Тнуа” (Движение) на Ципи Ливни
(бивш лидер на “Кадима”/Напред),
и левите “Авода” (Партията на
труда) на Шели Яхимович и “Йеш
Атид” (Има бъдеще) на Яир Ла-
пид бе обсъдено създаването на
левоцентристки блок, който да се
превърне в реален конкурент на
“Ликуд-НДИ”. За съжаление още

на следващия ден стана ясно, че
съществуват съмнения от страна
на двете леви партии, че лидерът
на “А-Тнуа” Ципи Ливни е поста-
вила техните партии само като
“декорация към добре обмислен
спектакъл” в опитите си да подо-
бри имиджа си, вкарвайки в за-

блуждение жадуващите за реал-
ни промени избиратели. Левите
лидери също така са обвинили
Ливни, че е попречила за създа-
ването на левоцентристки блок
още на етапа на подаването на
документи в ЦИК.

Какво следва?

Почти не остава съмнение, че
десният алианс “Ликуд-Наш Дом
Израел” ще спечели около 32-35
места в 120-местния парламент,
следван от левоцентристката Пар-
тия на труда с около 17 места. На
трета позиция с 10-12 места оче-
видно ще се класират ултранаци-
оналистите от “Еврейски дом”. В
хода на социологическите проуч-
вания досега постоянно лидира
блокът на Нетаняху и Либерман,
което според аналитиците ще
обедини още няколко от десните
и умерените религиозни партии.
Подобна прогноза на практика
означава, че следващото прави-
телство на Израел едва ли ще
бъде по-малко войнствено или
отстъпчиво по отношение както на
процесите, свързани с Палестин-
ската автономия, така и в диалога
около напрежението с Иран.
Очакванията за сериозна промя-
на във външната политика на но-
вото правителство не се очаква,
поне на фона на дадените поли-
тически обещания от двамата ли-
дери, които отдавна се определят
от редица коментатори като “яс-

треби”. Все пак времето ще пока-
же дали курсът, който ще поеме
новото правителство, ще бъде
възприет от израелската общест-
веност като единствено ефектив-
ния за справяне с надвисналите
над страната проблеми. От една
страна, по-засиленото участие на
ултарелигиозни и националисти-
чески партии и неизбежното
възприемане и прокарване на
техните твърде крайни идеи, осо-
бено в законодателната област,
би нарушило балансите в полити-
ческия, икономическия и социал-
ния живот на страната. Втората, и
може би очертаваща се като ос-
новна, опасност е засилването на
международната изолация на Из-
раел. Ясно е, че САЩ ще
продължат и занапред да бъдат
основният гарант за сигурността
на еврейската държава, но цена-
та за подобна подкрепа вече ще
бъде определяна от редица гео-
политически фактори, пряко
свързани с външнополитическата
стратегия на Вашингтон. Европей-
ският съюз, който от доста време
се е фокусирал върху темата за
преодоляване на Близкоизточна-
та криза, особено след неудачна-
та, меко казано, Арабска пролет,
също ще търси отговори от стра-
на на Израел при най-малкия
повод за дестабилизация в реги-
она, най-малкото заради чисто
икономическите си интереси.

Глобалният политически ха-
зарт, разиграван от десетилетия
далеч преди двете световни вой-
ни, определено продължава и
тенденцията към засилване се
усети непосредствено след на-
рушаването на равновесието
между Изтока и Запад в края на
80-те години. Нека не се раз-
простираме над днешната гео-
политческа карта на света - тя
определно е доста по-различ-
на. Появилите се нови регионал-
ни и международни структури и
организации, заредени с изоби-
лие от идеи, икономическа и
военна мощ, само подсказват,
че в този политически хазарт
навлязоха нови, все още не-
предвидими и неопознати до-
край играчи, чиито правила по-
степенно изместиха самоувере-
ността на традиционните.
Въпросът е кой губи и кой пече-
ли в тази игра?

Утрешните избори в Израел на
фона на тези глобални аспекти са
само една от многото брънки от
веригата на световната взаимо-
обвързавност. В днешно време
въпросът дали израелците ще
живеят добре и най-вече - мирно,
няма как да се разглежда отдел-
но от въпроса какво да очакват и
палестинците, и съседните араб-
ски държави, регионът, а и светът.
Това, което обаче се усеща към
днешна дата, е мирисът на барут
и кръв. Това ли е пътят и какво
общо имат все пак с него израел-
ските избиратели?

Снимки БГНЕС
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Ирина КРАСНОПОЛСКА

Кубанският център по гръдна хирур-
гия навърши десет години. Този център
има типичната за Русия история. Преди
повече от 20 г. правителството на Ку-
бан, учудено от увеличаването на броя
на сърдечносъдовите заболявания, взи-
ма решение да построи кардиологичен
диспансер. Подписва бартерно спора-
зумение с известна австрийска фирма.
И нещата потръгват. Всичко спира оба-
че с построяването на бетонната кутия.
След това свършват парите и 13 г. ку-
тията гледа света с празните прозореч-
ни отвори. А сърдечносъдовите заболя-
вания в Кубан продължили да се уве-
личават.

Всичко се променя с идването на
губернатора Александър Ткачов. Едно
от първите му разпореждания е спеш-
но да се завърши строителството на
кардиологичната болница. Намерили се
и пари, и строители. Освен това губер-
наторът прави и необикновен, на гра-
ницата на риска, избор: той назначава
за ръководител на този проект извест-
ния специалист в областта на торакал-
ната хирургия проф. Владимир Порха-
нов. Защо е било рисковано? Ами за-
щото в Русия не е прието да се комби-
нира белодробната хирургия със
сърдечносъдовата.

Искам да се лекувам в Русия
“РГ” продължава да
разказва за най-
добрите медицински
клиники в регионите
на страната

На губернатора му казвали, че тези
две сфери в хирургията са несъвмести-
ми. Тогава той се обърнал към водещите
руски и чуждестранни учени-практици:
академиците Лео Брокерия, Михаил
Давидов, академика Михаил Перелман,
известния австрийски кардиохирург Вол-
нер. Отговорът бил в полза на комбини-
рането на двете много важни направле-
ния в медицината. Нещо повече, губер-
наторът дава на Владимир Порханов
пълен картбланш: да наема специалис-
ти, които той си хареса, а Кубан ще им
осигури и достойни заплати, и жилища.

С 22% - с толкова е намаляла
за 10 г. смъртността от

сърдечносъдови заболявания
в Кубан

Обещанието не останало неизпълне-
но. На пристигналите московчанин Ев-
гений Росейкин, петербуржец Кирил
Барбухати, десет специалисти от Томск
им предоставят жилища. И операциите
на сърце и бял дроб стават всекидневие
в новия център. За 10 г. там са били
направени 50 хиляди сърдечни опера-
ции, 25 хиляди белодробни. Най-трудни-
те операции са били направени с из-
ползването на най-нови високи техно-
логии. При това смъртността при сърдеч-
ните операции е по-малка от 2%, а при
белодробните - процент и половина.
Това е световно ниво.

Първоначално центърът за гръдна
хирургия е бил отделно медицинско
учреждение. А в съседство е била ог-
ромната, за хиляда и петстотин легла,
областна клинична болница. Всяко уч-

Професор Владимир Порханов

Кубанският център по гръдна хирургия
навърши десет години

Обикновената областна болница вече е на съвременно ниво, където има всички
условия за висококачествена медицинска помощ

реждение е било само за себе си. До
момента, когато губернаторът подпис-
ва указа за обединяването им. Това
обединяване обаче е имало не само
привърженици. Имало е и такива, които
са били против. Трудно било да се от-
кажат от рутинното, удобното. За това
разказа главният лекар на Краснодар-
ската областна болница номер 1, член-
кореспондентът на РАМН Владимир
Порханов.

 Владимир Алексеевич, това
световна практика ли е: големи мно-
гопрофилни лечебни центрове?

- Да. Ние правим операции не само
на сърце и бял дроб. Оперираме ста-
ви, имаме неврохирургия, челюстно-
лицева хирургия, правят се операции
на гръбначния стълб, офталмологич-
ни интервенции... Лекуваме всички
видове травми, имаме детска кардио-
хирургия. Всяка година правим не по-
малко от 60 хиляди операции. Може
да се каже от апендисит до главния
мозък.

 Видях как пред болницата по-
стоянно спират коли на “Бърза по-
мощ”...

- Разбира се. Ние все пак сме кли-
ника, работим и приемаме пациенти
денонощно. А ако дойдете в края на
януари, ще видите как на покрива на
болницата каца медицински хеликоп-

тер. Почти съм убеден, че това е
първа лястовица, която няма да оста-
не дълго сама.

 Откъде болницата има таки-
ва пари?

- Всички пари, които имаме, са
пари на областта. Нещо повече, една
четвърт от бюджета отива за здраве-
опазването.

 За сметка на другите отрас-
ли?

- Убеден съм, че не е за сметка на
другите. А само от полза. Та нали, ако

хората са здрави, печелят и всички
останали отрасли. Президентът в По-
сланието си до Федералното събра-
ние каза, че ние, руснаците, трябва
да сме повече и да сме по-добре. А
по-добре можем да бъдем само ако
има истинска грижа за здравето.

 До какво доведе обединяване-
то на болниците във вашия конкре-
тен случай?

- От една страна, болницата полу-
чи най-съвременна техника: появи се
ангиография, изкуствено кръвообра-
щение, мощна кардио-белодробна
реанимация... А най-важното - появи-
ха се висококвалифицирани кадри.
Обикновената областна болница вече
има съвременно ниво, където има
всички условия за висококачествена
медицинска помощ.

 Веднъж бях при вас късно ве-
черта, а видях, че всички - и лекари-
те, и сестрите - си бяха по места-
та.

- Болницата ни все пак работи де-
нонощно. Планьорката започва в 7,30
часа. Операциите - в осем. Кога при-

ключва работният ни ден? Страхувам
се, че не мога да ви отговоря точно.
Това беше по-рано: след 14 часа няма
никой, освен малкото специалисти.
Сега дори в поликлиниката се работи,
докато има пациенти. Последната ви-
зитация на зав. отделение е в 19 часа.

 Ужасен график. А колко средно
получава лекар, медицинска сестра?
Официалната заплата на лекар е
5900 рубли (близо 289 лв. - бел. прев.).

- При нас такива заплати няма. За-
веждащият терапевтичното отделе-

ние получава не по-малко от 50 000
рубли месечно (2450 лв.). А на хирур-
гичното отделение - средно 75 000
рубли (3675 лв.). При нас няма да
учудиш никого със заплати на воде-
щи специалисти от 100 000 и дори
200 000 рубли. Никаква уравниловка!
Справедливо е хирургът, който годиш-
но прави 500 сърдечни операции, да
получава такива пари.

 Никой ли не бяга от вас в
други болници?

- Отиват на още по-високи длъжно-
сти с още по-големи заплати. В Пен-
за, в Астрахан, в Москва, във феде-
ралните кардиологични центрове има
наши бивши специалсти. Те са цене-
ни.

 Станаха ли сърдечните опе-
рации при вас рутинни?

- Да, при нас се правят всички ви-
дове сърдечни операции. В Швеция,
Англия опашка за шунтиране стига
до половин година. При нас няма
опашки за тези операции. Всяка го-
дина 2500 болни минават през слага-
не на стент, правят се по 500 сърдеч-
ни операции на деца.

 Това пределът на възможнос-
тите ли е?

- В никакъв случай! Можем да пра-
вим с 50% повече операции. Про-
блемът обаче е в това, че те са без-
платни за жителите на областта. До-
като чуждите жители, които биха ис-
кали да се оперират при нас, се из-
пращат във федералните центрове.

 Но това е нонсенс: в съседст-
во има клиника с великолепни резул-
тати, а пациента го изпращат да-
леч във федералния център или -
което често се случва - дори извън
Русия?

- Може ли да не коментирам това?
Само ще се съглася: това наистина е
нонсенс.

 Обидно е за държавата. Ние
някак си по навик не забелязваме
пророците в отечеството си. А тях
ги има. Малцина например знаят, че
при вас успешно трансплантират
органи.

- Тук няма да се съглася с вас. Това
го знаят всички трансплантолози в
страната. Знаят това и хората, за ко-
ито трансплантацията на органи е
единственият шанс за спасение. За
непълни 3 г., минали след първата
трансплантация, сме трансплантира-
ли 97 сърца, 57 черни дроба, три
бели, 157 бъбрека. Това нещо щеше
да е невъзможно, ако навремето не
се бяхме обединили.

 Знам, че при вас е идвала па-
циентка от Питер. Вие приехте ли
я? Учуди ме, че от Питер тя е до-
шла при вас: Санкт Петербург е
много престижно място за лекува-
не на тежки, в това число белодроб-
ни патологии.

- Напълно съм съгласен с вас.
Питер е блестяща школа за торакал-
на хирургия: Иван Колесников, Фьо-
дор Углов, Пьотър Яблонски... Идва-
нето на пациентката при нас обаче
съвсем не беше случайно. Бях на
форум в Санкт Петербург и ми дове-
доха пациентка с огромен дефект на
трахеята. Традиционна операция не
можеше да й помогне. Беше необхо-
дима трансплантация на трахея. А
нашата клиника получи държавна
субсидия за отглеждане на изкустве-
на трахея. Пациентката дойде при
нас, операцията беше успешна. А
сега, през януари, чакаме пациент от
САЩ. Той има проблем с цялата тра-
хея и главните бронхи.

 От САЩ?
- Да и в това няма нищо чудно: при

нас често идват пациенти от други
страни. Напоследък често ми се случ-
ва чужденци да искат да се лекуват
при нас.

 Казахте “напоследък”...
- През последно време в здравео-

пазването се наливат много пари.
Преди всичко за модернизация. Само
не трябва да се мисли, че те са до-
статъчни. Не съвсем. Здравето струва
много скъпо.

В САЩ се издава списанието “Най-
добрите клиники в страната”. Там по-
стоянно се публикува информация
къде оказват най-добрата помощ. И в
този списък има болници не само от
Вашингтон или Ню Йорк. Ето това е
достъпна медицинска помощ. Тя тряб-
ва да стане такава и в нашата страна.
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огато ЕС наложи въвеждане-
то на енергоспестяващите
крушки в бита, всички смятах-
ме, че вършим нещо добро за

Как Брюксел ни къса
нервите
Изглежда няма край
на екоразпоредбите
и забраните

C
ККККК

лед енергоспестяващите круш-
ки идва ред на водоспестява-
щите душове! Брюксел отново
е запретнал ръкави за екораз-
поредби и забрани. Но не пре-

Крушките вече са сменени

околната среда, а и за джоба си.
Дали обаче не пуснахме в къщите
си нещо много опасно и отровно?
Почти във всяко европейско дома-
кинство има енергоспестяващи
крушки. Ако се счупят, те изпускат
в атмосферата живак и могат да
отровят цялата къща за дълги годи-
ни. Документален филм на телеви-
зия АРД показа непознатите страни
на енергоспестяващите крушки.
“Живачните пари са силно токсич-
ни”. Вдишването на живачни изпа-
рения предизвиква окапване на косата. А токсичният тежък метал оказва
фатално въздействие над централната нервна система и разрушава клетки.

Документалният филм проследява съдбата на служителите във фабрика
за рециклиране. Всички работници там имат симптомите на живачно отравя-
не: “Все по-често имам проблеми с паметта. Не мога да си спомням много
неща”, казва пред камерата Ендрю Макисън, който е работил във фабриката
като практикант. Междувременно фабриката е закрита.

На всичкото отгоре не е решен въпроса за рециклирането на енергоспе-
стяващите осветителни тела. По принцип те би трябвало да бъдат причислени
към “опасните” отпадъци, но много често биват изхвърляни в кофата за
боклук и отровата попада в питейната вода. Все още не е намерено решение
за окончателното складиране на подобни вредни отпадъци, което се отнася
и за ядрените отпадъци.

калява ли вече?
Брюксел страда от мания за разпо-

редби, твърди “Дойче веле”. Превъзпита-
телните му пози вече са дошли до гуша
на гражданите. Вярно, че единният вътре-
шен пазар изисква единни норми за мно-
го стоки и услуги. Та нали само така ЕС
може да бъде световна пазарна сила, да
е глобален играч в Първата лига. Лошото
е обаче, че еврокомисарите упорито
продължават да разширяват компетенци-
ите си. И все по-често се месят в неща,
които не са непременно тяхна работа.
Предписват женска квота за ръководни
постове на фирми, мъчат с всевъзможни
наредби пушачите в името на народното
здраве.

Сменяйте душовете!

Особено им се харесва ролята на
възпитатели на Европа по отношение на
опазването на околната среда. Феновете
на старите електрически крушки добре
знаят за какво става дума. Брюксел здра-
вата се погрижи тези крушки да изчезнат
от всички магазини в целия Евросъюз и
да бъдат заменени с енергоспестяващи.
Дори убедените екозащитници смятат
това за прекалено.

В същия превъзпитателен маниер пък
сега Еврокомисията иска да предпише на
европейците с какви душове да се къпят.
Наложи ли се волята на брюкселските
технократи, досегашните кранове и ду-
шове ще изчезнат и вместо тях ще се
използват вече само водоспестяващи та-
кива. Не във всички европейски страни
обаче водните ресурси са в недостиг. А и
каква полза от водоспестяващи душове
ще имат например италианците по време
на летните жеги и помага ли им това, че
в студена Финландия ще се пести вода с
въпросните душове?!

Спестете си въпросите!

Такива въпроси изобщо не бива да се
задават на брюкселските чиновници. По-
добно на раково образувание ЕК развива
опасна собствена динамика. Не беше ли
заложено обаче в европейските догово-
ри, че Брюксел трябва да се меси само в
неща, с които националните държави сами
не могат да се справят?

Германец
дебюрократизира Европа

Най-известният щатен дебюрократиза-
тор в Европа е германецът Едмунд Щой-
бер. Бившият министър-председател на
Бавария ръководи работна група, която е
пряко подчинена на председателя на

Еврокомисията Барозу. От 2008 година
насам Щойбер е успял да премахне ня-
колкостотин европейски предписания.
Икономиите могат да се изразят и в циф-
ри: става дума за повече от 40 милиарда
евро.

Според Едмунд Щойбер вече и в
Брюксел се забелязва промяна в мисле-
нето, но най-голямата трудност е свърза-
на с това, че националните държави че-
сто се опитват да защитават свои специ-
фични интереси с помощта на нови зако-
ни и разпоредби. Така например Испания
настоява за нов общоевропейски закон
за защита на почвите. Но и Брюксел на
свой ред увеличава планината от разпо-
редби, които не винаги са смислени. Може
би най-известният пример в това отноше-

ние е отменената вече разпоредба за
изискуемата дължина и кривина на крас-
тавиците, произвеждани в Общността.

„Дискриминацията”
все пак остава

Да сте чували за разпоредба 1677/88/
EWG? В нея е посочено, че в рамките на
ЕС краставиците от първа класа трябва
да са “добре оформени и на практика
прави”. Казано по-точно: според тази раз-
поредба максималното изкривяване, кое-
то може да си позволи една краставица
от този тип, може да бъде най-много де-
сет милиметра на десет сантиметра
дължина. Не по-малко строги са изисква-
нията спрямо праза от висока класа. “Най-

Норми за всичко...

определящи формата, останаха за някои
плодове и зеленчуци като ябълките и
доматите, например, което пък засяга
българските производители. В крайна
сметка обаче отделните държави в ЕС
трябва сами да определят дали да допу-
скат до пазара си нестандартни като фор-
ма ябълки или мандарини. Условието е те
все пак да са разделени от избраните им
в конкурс по красота събратя и да носят
табелка “продукти, предназначени за
преработка”.

С други думи: европейската бюрокра-
ция няма да остане без работа.

Безсмислени ограничения

Не само Европа е на този хал обаче.
В целия свят съществуват безброй нелепи
закони, които хората са длъжни да спаз-
ват.

В Швейцария, например, хората нямат
права да пускат водата в собствената си
тоалетна след 22 часа, в Тайланд се за-
бранява да тъпчеш книжни банкноти, а в
Англия не дават да си хапваме кифлички
със стафиди. Интересното е, че тези без-
смислени ограничения са законово обос-
новани, съобщава руското издание “Но-
вие известия”.

В Сингапур много се внимава за реда
и чистотата. Там законите се спазват бе-
зусловно, били те и смехотворни. Глобите
за замърсяване в града-държава са ог-
ромни и никой дори не си помисля да
цапа. 600 долара струва лукса да хвърлиш
боклук на обществено място. А в
продължение на 12 години там не се
продават дъвки, за да се избегне лепене-
то и хвърлянето им на всевъзможни мес-
та. Последното правило е пооблекчено
напоследък, като лакомството се продава
само и единствено по аптеките.

Във Великобритания се смята за
държавна измама да залепиш пощенска
марка с изображение на монарх с крака-
та нагоре. В град Йорк все още важи
правилото, че можеш да убиеш шотлан-
дец, ако той е въоръжен с лък и стрели.
Но може би черешката на абсурдите е
строгата забрана да се умира в парла-
мента. Между другото досега в законода-
телния орган на Обединеното кралство
още няма такъв прецедент. Нямат право
да умират и жителите на бразилското
градче Биритба, кметът там е забранил
умирането с декрет, така че ако планира-
те да си вземате заслужената дълга по-
чивка след живота - запомнете забране-
ните места!

За финал - един закон от модната
италианска столица Милано. Там сте
длъжни да се усмихвате навсякъде, освен
в болница и на погребение.

Битката с лошите правила

Нелепите закони обаче не само ни
късат нервите, те водят и до тежки финан-
сови щети. Експертите са изчислили, че
компаниите в ЕС могат да спестят 40 млрд.
евро годишно, ако Брюксел намали бю-
рократичните процедури чрез ефективно
прилагане на общото право на съюза.
Днес Европейската комисия действа с
пълни усилия да бъде намален бюрокра-
тичният товар върху бизнеса. И вече спе-
стиха не малко пари. Този процес обаче
никога не завършва. И става дума не само
за лоши правила, които трябва да бъдат
променени, а и да се направи така, че
новите по-добри правила да заработят
като се използват нови технологии.

(По материали от чуждия печат)

малкото една трета от цялата му
дължина, или половината от
твърдата му част, трябва да са с
бял или зеленикав цвят.”

Подобни разпоредби, отнася-
щи се до най-важните зеленчуци
в Европа, действаха цели двай-
сет години!

Едва преди по-малко от чети-
ри години Брюксел отмени често
осмиваната си разпоредба за
формата на някои зеленчуци и
плодове. Най-после бяха премах-
нати ограниченията за кривите
краставици, не обаче за някои
други видове зеленчуци като
доматите например.

Причината са търговците. Те
твърдяха, че правите краставици
се опаковат по-лесно в кашони,
а важащите за всички произво-
дители норми улесняват сравня-
ването на продукцията им. Ето
защо държави като Франция и
Испания, за които селското сто-
панство е от голямо значение,
бяха срещу премахването на ев-
ропейската разпоредба за кри-
вата краставица.

В резултат на това нормите,

Страните от ЕС имаха 11 години, за да
направят отглеждането на прасета по-
хуманно. Бременните прасета на Европа

от тази година вече ще са по-
щастливи, но европейците, които

обичат да похапват свинско, ще трябва
да плащат повече, а някои свиневъди
вероятно ще фалират заради новата

директива на Европейския съюз
Нелепите закони не само ни късат нервите, те

водят и до тежки финансови щети
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Къде е границата
между „мръсните”
и „чистите” пари

“Летим с три боядисани в
тъмнозелено “Ан-24” от Лима за
долината Алто Уайяга в перуан-
ската джунгла. Този район на
Горна Амазония е най-големият
в света производител на сурови-
ната за кокаина. Стотина журна-
листи от цял свят сме поканени
от перуанското правителство, за
да се запознаем с корените на
голямото социално зло, нарече-
но наркобизнес... След вечните
ледници на Андите под нас из-
веднъж се ширва зеленото море
на Амазония. Както сушата се
дели от водата, така и тук краси-
вата долина Алто Уайяга с всич-
ки нюанси на зеления цвят опи-
ра до гигантските голи сивкави
скали на планината. “Пистата”, на
която кацаме, представлява раз-
чистена и отъпкана с машини
лента от ситен чакъл. Вече сме
стъпили на територията на най-
голямата суровинна база на юж-
ноамериканската наркомафия...
Встрани до пистата е базата на
ЦРУ - няколко хеликоптера са
“паркирани” край ниска построй-
ка. С тях оттук се следи целият
“производствен” процес и съот-
ветния трафик.

От векове отглеждането на
кока е единственият поминък на
селяните в Уайяга. Тези бедни
хорица не носят никаква вина за
това, че в Съединените щати има
голям пазар за кокаина. От мно-
го години се говори и се правят
опити за изкореняването на ко-
ката и замяната й с други култу-
ри. Но единственото нещо, което
реално става, е увеличаването
на плантациите със зелените
храсти... За първи път виждам
как изглежда “свещеното” рас-
тение, познато и ползвано още
от времето на инките  - високо е
около метър и нещо, със светло-
зелени листенца и дребни чер-
вени зрънца на снопчета... Все-
ки ден в района кацат по някол-
ко малки самолета, идващи от
Колумбия, и отнасят своя скъп то-
вар - кокаинова паста, произве-
дена от зелените листа и вар в
примитивни лаборатории...

Вечерта се връщаме в Лима,
където сме поканени на конфе-
ренция с участието на държавни-

ци, юристи и политици от цяла
Латинска Америка. От президен-
та на страната Алан Гарсия на-
учаваме, че “проблемът няма
нито военно, нито полицейско
решение”. “Най-сигурният начин
- каза той - е постепенното заме-
няне на коката с други култури.
Но това означава по-високи цени
за кафето, какаото, ориза и оси-
гуряване пазар за тях. Другите
мерки са неефективни. Резултатът
от досегашните усилия е един -
много селяни потърсиха закрила
при терористите от “Сендеро ло-
миносо” (Сияйна пътека), а оне-
зи, чиито плантации бяха унищо-
жени, се преместиха на други
места в джунглата да я разчист-

Петър БОЧУКОВ

ват, за да отглеждат кока”.

Има ли търсене,
има и предлагане

Вицепрезидентът на Аржен-
тина Едуардо Дуалде, отгова-
ряйки на въпрос на колега, каз-
ва: “Наркоманията е социална
болест и първопричината за нея
е страхът. В Северна Америка и
в Европа възникна една нова
култура, чиито характеристики се
определят от информатиката и
технотрониката... Нашите деца
се научиха да свързват щастие-
то с консумация или притежава-
не на предмети. Оттук започва
новият вид култура. Младите хора
имат чувството, че не са разбра-
ни в света, който други са създа-
ли. Сега вече можем да се
върнем към въпроса: ако спре
производството на наркотици, ще
бъде ли решен проблемът с ма-

совата наркомания в развитите
страни? Убеден съм, че отго-
ворът е “не”. Ако бъдат унищоже-
ни плантациите с кока, ще бъде
решен само проблемът с нарко-
трафика. Но това засяга пазара,
а не човека. Употребата на нар-
котици, вероятно синтетични, ще
продължи. Затова изходът тряб-
ва да се търси другаде”.

Цитирам откъси от мой репор-
таж от Перу, публикуван в “Ра-
ботническо дело” през март 1990
г. По същото време в колумбий-
ския град Картахена се срещна-
ха президентите на Съединени-
те щати, Колумбия, Перу и Боли-
вия. Срещата бе организирана с
цел да се обединят усилията за

противодействие на организира-
ната престъпност и наркотрафи-
ка, съсипал милиони млади хора.
Четиримата президенти приеха
специална програма за борба с
мощните наркокартели и за по-
степенно изкореняване на план-
тациите с кока и заменянето им
с други култури.

Две десетилетия по-късно
картината, както можеше да се
очаква, е далеч по-тревожна. За
това свидетелства фактологията
в статията в “Гардиан”, озаглаве-
на “Глобалните банки са финан-
совото крило на наркокартели-
те”. В нея се разкриват същин-
ските корени на проблема, кой-
то взема все по-застрашителни
мащаби и съсипва здравето и
живота на милиони, предимно
млади хора по света. Заглавието
в “Гардиан” подсказва недву-
смислено, че в алианса между
наркобароните и банкерите фи-
нансистите играят ролята на под-
чинени. Банките формално не

участват в мръсния бизнес, но
вината за изпирането на
“мръсните” пари е изцяло тяхна.

Правителствата и специални-
те служби насочват главните си
усилия за борба с наркобизнеса,
а  банките, които на практика го
подпомагат, остават в сянка и
съответно незасегнати. За борба
с наркомафията днес държавите
харчат колосални суми. През
1972 г., когато президентът Ри-
чард Никсън обяви война на дро-
гата, разходите от федералния
бюджет за тази цел са били 110
милиона долара. А за 2013 фи-
нансова година за борба с нар-
котиците администрацията на
Барак Обама е предвидила 26

милиарда долара, което над-
хвърля миналогодишните разхо-
ди за тази цел с 1.6 процента. В
тази сума не влизат милиардите
долари, които се заделят по съот-
ветните програми в отделните
щати. Подробната разшифровка
на такова финансиране показва,
че в тези програми банките оста-
ват “извън кадър”. Подразбира се,
че борбата с “прането” на
мръсните пари от наркобизнеса
трябва да се занимават органите
на банковия надзор. Но така ли е
на практика?

Сенчестите
транзакции на HSBC

Прокуратурата на САЩ ми-
налия юли обяви споразумение
с най-голямата британска банка
- HSBC, в резултат на което тя бе
задължена да заплати глоба от
близо два милиарда долара.
Клонът на HSBC в Мексико, писа
Ройтерс, е позволил на два нар-
кокартела - мексикански и ко-
лумбийски, да изперат огромни
суми в долари - приходи от нар-
котрафика. Американското обви-
нение твърди, че продължилото
цяла година разследване, про-
ведено от няколко агенции, по-
казва как британската банка е
деградирала до “любима финан-
сова институция” на наркотрафи-
кантите и перачите на пари. В
началото на декември процесът
достигна кулминация със спора-
зумението, с което банката из-
бегна дълъг и шумен процес.

По преценки на разследва-
щите много милиарди долари са
изпрани тъкмо поради липса на
контрол. Това не е сюжет, измис-
лен от талантлив детектив, а
престъпна история, изложена на
400 страници с обвинения, които
Сенатът на САЩ представи на
ръководството на HSBC. То бе
изправено на скамейката на об-
виняемите заедно с банките
Barclays и JPMorgan Chase. Фак-
тите, събрани при разследване-
то от комисия на американския
Сенат, са потресаващи. HSBC е
обслужвала потенциално опас-
ни клиенти в страни, в които
законите на практика не пре-
следват прането на пари, какъвто
е случаят с Мексико. От HSBC
признават, че в миналото “неви-
наги са спазвани стандартите,
които са очаквали от нея регу-
латорните органи и клиентите” и
се извинява за тези грешки. (В
България HSBC беше наета, за
да консултира правителството за
изграждането на АЕЦ “Белене”.)

Лорета Линч, прокурор на

Бруклин, казва, че контролът от
страна на HSBC е бил “ужасно
неадекватен”. “Една шепа хора”
е трябвало да проверява между
13 000 и 15 000 съмнителни тран-
закции месечно. Между 2007 и
2008 г. при мексиканските опера-
ции на HSBC са прехвърлени 7
млрд. долара в САЩ. Според
доклада властите и в двете стра-
ни са предупредили HSBC, че та-
кива големи суми вероятно идват
от търговия с наркотици.

Дрогата -
един от факторите

за кризата

Глобалните наркопотоци са
един от водещите фактори за
световната финансово икономи-
ческа криза, твърди в доклада си,
изнесен на семинар във Вашинг-
тон, директорът на Федералната
служба на Русия по контрола на
наркопотоците - генерал Виктор
Иванов. Държавните служби за
борба с наркотиците успяват да
изземат не повече от 10 до 15
процента от доставяните на па-
зара наркотици. В същото време
от парите в обращение в целия
свят получените от търговия с
наркотици се изземат не повече
от 0.5 процента, твърди той.

По данни на ООН наркокар-
телите печелят около 65 мили-
арда долара годишно само от
трафика в САЩ. С помощта на
банките една част от тези пари
се връщат в Мексико, за да се
купуват политици, да се финан-
сира въоръжаването на картели-
те и за войната между наркобан-
дите, която е взела 60 000 жерт-
ви за последните 5 години.

Разследващият организира-
ната престъпност журналист
Миша Глени, известен у нас с
материалите си в “Гардиан” за
началото на българския преход,
определя наркокартелът като
холдингова компания, агломера-
ция от дребни и гъвкави мафиот-
ски групировки, които владеят
едни или други части от отрасъ-
ла и за разлика от популярната
представа за картела - са силно
децентрализирани. В края на 90-
те години най-големите нарко-
картели са базирани в Колум-
бия. Най-известните от тях са
Кали и Меделин. За мащабите
на тяхната дейност говори ин-
формацията на Управлението за
борба с наркотиците на САЩ. В
него се казва, че годишната пе-
чалба на картела в Кали е меж-
ду 4 и 8 милиарда долара.

През 2001 г. САЩ нахлуха в
Афганистан за да изкоренят меж-
дународния тероризъм. В резул-
тат на операцията днес в полета-
та под Хиндукуш е организирано
мащабно производство на дрога.
По времето, когато талибаните
управляваха страната, посевите
с опиумен мак бяха драстично ог-
раничени. А през последните
десет години Афганистан се
превърна в най-големия в света
производител на хероин - около
93 процента от световното про-
изводство. Печалбите от него
също се реализират банките.

Отдавна започналото сраст-
ване на едрия банков капитал с
наркомафията днес е вече
завършено. И е невъзможно да
се прокара граница между
“мръсните” и “чистите” пари. За-
щото голяма част от “чистите”
пари произхождат от търговията
с наркотици. Този нов транснаци-
онален съюз придобива наисти-
на неограничени възможности да
влияе върху всички страни в жи-
вота на съвременното общество -
икономика, култура, земеделие,
наука, образование, култура,
вътрешна и външна политика.
Моделът на общественото устрой-
ство на много страни днес е нар-
кобанковият капитализъм.

Митничарите понякога
залавят големи пратки

с наркотици. Но в
крайна сметка 85-90

процента от дрогата
стига до пазара -

известно с чия помощ

Плантация с кока
в Перу - най-големият
производител
на суровината
за кокаин в света
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Позиция Такива работи

Веселин СТОЯНОВ

П
ак влязохме в
новините на
с в е т о в н и т е
агенции. И пак
с простотии. Не

че опитът да убиеш някого
е простотия, напротив, по-
казва колко надалеч от
цивилизацията е милият
български народ, но след
потреса на станалото поч-
ват да се появяват просто-
тиите. Като в оня виц за компютрите, които не били
един милион, а сто хиляди, и не били компютри, а
компоти, и не били купени, а върнати. След драма-
тичните кадри как Ахмед Доган се опитва да бие
нападателя (въртяни от Сашо Диков до полуда!)
следваха други драматични кадри, в които яки мъже
налагаха като в каубойски филм същия този напа-
дател. То не бяха юмруци, ритници - храброст и
безумие! И щеше да е много смешно, ако не стана
малко тъжно! Криза в жанра...

Просто пролича оперетният характер на българ-
ската политика. И журналистика! Лошият бил с
досие, пълно с най-неприлични факти. Неприлич-
ни за един български политик! Или пък... кой знае!
Жертвата пък е известен като “лисицата” в българ-
ската политика. Обигран до така степен, че мнози-
на веднага заподозряха театър в това, което се
случи. Театър или не, случката показва нещо мно-
го важно - в българската политика цари разврат, и
то в такава степен, че дори вечният многознайко
Бойко Борисов млъкна като попарен. Защото Ах-
мед Доган не е кой да е. Поне аз знам за две
главни управления на българското разузнаване.
Говори се, че някога са го готвили да работи като
резидент в братския СССР или в братските САЩ.
Това преди да създаде Движението за права и
свободи, което неизменно присъства във властта от
толкова години.

Ахмед Доган се оттегля от политиката, но едва
ли някой вярва в това. По тази причина покушени-
ето срещу него е покушение срещу българската
политика. Независимо какви са приказките на това
момче Октай Енимехмедов. Разбира се, че никой
няма да му вярва, защото това, което стана на
трибуната, не е обикновено сбиване в селска
кръчма. Защото няма убийство на български поли-
тик (а те са десетки!), чиито истински мотиви да са
били разкрити.

Спомнете си за Андрей Луканов. Напротив, ме-
диите, сякаш истински лишени от усета за човеч-
ност, но иначе с трагикомично усещане за автен-
тичност, вадят кадри, които на моменти минават
всякакви граници на човечност и морал. Спомнете
си пак за трупа на Луканов.

Каквито и да са причините, лошото е, че тези
неща се случват в България, за която всички се
надяваме, че е поела по хубав път. И пак всички
ние в името на този хубав път търпим несгодите,
които от време на време просто ни задушават. И
такива саморазправи просто ни карат да се чувст-
ваме жалки и измамени. Независимо дали харес-
вам даден политик, аз не желая такъв край на
кариерата му. Защото приемеш ли такова разре-
шение на политическите проблеми, значи самият
ти вече имаш психически проблеми. В началото на
ХХI век човечеството би следвало да бъде по-ра-
зумно, защото векът на халюцинациите, какъвто
беше ХХ век, вече отмина.

Не би следвало обаче да отминава наказани-
ето. Защото чувам, че въпросният момък щял да
бъде съден за дребно хулиганство. Което пак ме
навежда на мисълта за оперетния характер на
цялата история. Ама те патроните били газови,
газов бил и самият пищов и нямало нищо страшно.
Как да няма нищо страшно?!? Значи ако бяха стре-
ляли по Бойко Борисов или Цветан Цветанов - за
народа загуба велика!

Аз в никакъв случай не съм фен на Ахмед До-
ган, но съм фен на правосъдието. Мога ли да раз-
читам тогава, че ако някой стреля по мен или по
децата ми, макар и с газов пистолет, ще получа
правосъдие?!? Затова аз настоявам Октай Енимех-
медов да бъде съден и да понесе наказанието си.
Иначе как можем да се чувстваме всички останали
хорица?

Уверен съм, че това ще мине и ще се забрави.
Нали си имаме поговорка: “Всяко чудо за три дни!”
Макар напоследък все повече да се сещам за
другия вариант на поговорката: “Всеки три дни -
чудо!” И единият, и другият са верни, и единият, и
другият подсказват едно примиренческо мислене
и вероятно са родени край тигана с пържунките и
каната с червеното вино. Дето се ражда и онази,
другата приказка: “Преклонена главица, сабя не
сече!”

Мъдрост, мъдрост, мъдрост!
После се чудим откъде идват тези простотии и

все на нашата глава! Ами от акъл - откъде друга-
де... А жанра е оперетата!

Такива работи...

Криза в
жанра...

овата 2013 г. за общини-
те, подобно на предишна-
та, ще премине под знака
на все по-слаби бюджет-
ни постъпления от местни

Огризки от постната
пица на Дянков
Общините ограничават предоставянето на публичните
услуги поради недостиг на финансови средства

Н

Николай НИКОЛАЕВ,
общински съветник в Перник,
секретар „Местни политики” в
Младежкото обединение на БСП

приходоизточници поради свита
икономическа активност, голяма
задлъжнялост и невъзможност за
предоставяне на качествени пуб-
лични услуги. Това са общи тен-
денции от последните няколко го-
дини, на които при сегашните очак-
вания ще сме свидетели в още по-
големи мащаби през тази година.
За пореден път правителството
нехае за общините.

И тази година не се наблюда-
ват промени в структурата на соб-
ствените приходи в общинските
бюджети. Основните източници за
една община са собствените сред-
ства от местни данъци, местни так-
си и други неданъчни приходи (уп-
равление и разпореждане с общин-
ска собственост, глоби, лихви, неу-
стойки и др.), както и държавните
плащания - различни видове суб-
сидии и трансфери. Сред приходи-
те в общините са и привлечените
средства чрез заеми, облигации
или средства по проекти. През из-
миналите няколко години делът на
местните данъчни приходи от об-
щите приходи за общините се дви-
жи между 11-13%, на местните так-
си - 15%, а на другите неданъчни
приходи - основно от управление
на общинската собственост - 6-7%.
На практика общините са изцяло
зависими от държавата, тъй като
останалите над 55% са приходоиз-
точниците от държавни трансфери.

Неблагоприятното въздействие
на икономическата криза и отсъ-
ствието на стабилен държавно га-
рантиран приходоизточник значи-
телно свиха постъпленията в мест-
ните бюджети. На фона на увели-
чаващите се разходни отговорнос-
ти на общините правителството на
ГЕРБ чрез недългосрочната си по-
литика фактически принуждава об-
щините да се насочат към прихо-
дите от управление на имущество -
основно чрез продажби и отдава-
не под наем на общински имоти.
На фона на обезценяването на ак-
тивите обаче това не е най-добро-
то решение. На практика общини-
те са притиснати до стената и раз-
продават имущество единствено с
цел да могат да предоставят нуж-
ните на гражданите услуги. ГЕРБ
превърна общините в нещо средно
между

хазяи и агенции
за недвижими имоти

Започнатият процес на финан-
сова децентрализация, развит осо-
бено успешно през управлението
на БСП, с цел общините да имат
възможност да предоставят каче-
ствени публични услуги, съответст-
ващи на потребностите, е практи-
чески стопиран от управляващите.
За поредна година, без да са
извършени никакви реформи, об-
щините не могат да имат различни
приходи от изрично посочените в
закона. За четирите години управ-
ление можем да заключим - ГЕРБ
се провали. Не бяха изпълнени
поетите политически ангажименти
за сериозни промени в системата
на местните приходоизточници. В
резултат на това закономерно
делът на общинските бюджети
спрямо брутния вътрешен продукт
продължава да намалява устойчи-
во. Сравнението с европейските
тенденции в развитието на местно-
то самоуправление показва съще-
ствени различия. Все още недости-
жим изглежда делът над 50% на

собствените приходи в общите за
общинските бюджети.

Възроди се явление, забравено
в последните 10 години. Поради
недостатъчните приходи в редица
общини се наблюдават т.нар. струк-
турни дефицити в общинските бюд-
жети. На практика разходните от-
говорности на местните власти
надвишават приходите в бюджета.
С наличните средства общините
не могат да изпълняват задълже-
нията си по предоставяне на пуб-
лични услуги за гражданите.  От
своя страна управляващите
продължават да прехвърлят нови и
нови отговорности на общините.
Така порочният кръг, имащ осно-
вите си в законодателството и в
правителствените решения, е за-
творен, а представители на цент-

ралната власт дори заявиха, че
задълженията на общините са си
техен проблем. В противоречие са
постоянно развиващите се местни
потребности на населението и
прехвърлянето на задължения със
замразените приходи в общински-
те бюджети.

Статистическите справки на фи-
нансовото министерство показват
чувствително увеличение в нивото
на обезпечение на разходите за
местни дейности със собствени
приходи. Без никакви стъпки в по-
сока към финансова децентрализа-
ция за една година с 8% се е уве-
личило покритието на тези разхо-
ди за сметка на собствените при-
ходоизточници до нива от 74%. При
констатираната влошена събирае-
мост на приходите в общинските
бюджети това води до извода, че
общините ограничават предоставя-
нето на публичните услуги поради
недостиг на финансови средства.
Местните власти работят на ръба
на възможното.

Като един от най-сериозните
проблеми пред общините се очер-
тават високите равнища на

неразплатени
задължения

За първата половина на 2012 г.
общият размер на просрочените
задължения над една година на
общините е приблизително 180
милиона лева. На фона на тези
тревожни числа правят впечатле-
ние изказванията на Симеон Дян-
ков, според който задълженията на
общините са проблем единствено
на общините. Местните власти ня-
мат възможност да се справят със
собствени приходоизточници с тях,
а редица общини са изправени
пред фактически фалит. Средно за
страната размерът на просрочени-
те задължения на общините като
процент от собствените приходи е
близо 16%. Въпреки политически-
те изказвания на управляващите от

ГЕРБ, че процесът се овладява,
данните спрямо 2011 г. показват
процентно увеличение на този ин-
декс. Сходен ръст бележи и раз-
мерът на общия дълг на общините
спрямо собствените приходи. Тези
високи нива превръщат задлъжня-
лостта на общините в национален
проблем.

На този фон е неразбираема по-
литиката на Симеон Дянков за фи-
нансово подпомагане на общини-
те “отличници” за сметка на
задлъжнелите. От изложените фак-
ти остава заключението, че натру-
паните задължения на общините
са не изолирани явления вследст-
вие на лоша финансова дисципли-
на, а проблеми от системен харак-
тер, включващи невъзможността с
приходите в общински бюджети да

се покрият разходите по предоста-
вяне на публични услуги. За Дян-
ков общините в България са барон
Мюнхаузен и за да се извадят от
блатото на дълговете, трябва да се
изтеглят сами за косата.

За управляващите общините в
страната са два вида - “наши” и
“ваши”. Всички трябва да са по-
слушни и да изпълняват указания-
та на централната власт, за да
получат нещо. Неравнопоставе-
ността е на два признака - средст-
ва има за големите общини, къде-
то могат да се дават пари за инве-
стиционни проекти, от които има
комисиони, но не и за малките
населени места. С парични транс-
фери се подпомагат и общините,
управлявани от представители на
управляващото мнозинство.

Изложените аргументи са само
щрих във финансовата картина на
общините в България в началото
на 2013 г. Те обосновават острата
нужда от спешни мерки за укреп-
ване на българските общини. В
своя управленски проект за регио-
нално развитие и местно само-
управление БСП извежда като во-
дещ акцент продължаването на
процеса на финансова децентра-
лизация по делегираните от държа-
вата дейности - образование, со-
циално подпомагане, здравеопаз-
ване и други. Необходимо е уско-
рено прехвърляне на правомощия
и ресурси към общините. За целта
БСП предлага създаването на нова
по обхват местна данъчна систе-
ма, основаваща се на данъци,
свързани с местното икономичес-
ко развитие. В противовес на на-
стоящата политика на ГЕРБ в уп-
равленския проект БСП предла-
га завой на ляво - субсидиите за
инвестиции да се насочат главно
към общините с ниска приходна
база за сметка на по-богатите об-
щини, които в по-голяма степен
могат да разчитат на собствени
приходи, европейски средства и
дългови инструменти.

Криза в
жанра...
Криза в
жанра...
Криза в
жанра...
Криза в
жанра...
Криза в
жанра...
Криза в
жанра...
Криза в
жанра...
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На фокус

бр. 262 от 10 ноември мина-
лата година във в. ДУМА пуб-
ликувах статията “Операция
“Нов разкол в БПЦ”. В нея
изразих тревогата си от на-

ОПЕРАЦИЯ
„Нов разкол в БПЦ”

Огромни са изпитанията, които стоят пред архиереите, клира и
миряните и особено пред делегатите на Патриаршеския народен събор

Панко
АНЧЕВ

не разделител и прочее още. Тези изи-
сквания изглеждат логични и естестве-
но и затова на тях се набляга особено.
Но те са нелепи и коварни, понеже
целят да покажат, че е възможно да
бъде избран и човек (понеже изборът
не е широк и богат измежду митропо-
литите) диктатор, без уважение и който
ще е пречка за обединението на хрис-
тияните и на цялото общество.

Случайно ли е, че принадлежността
на повечето владици към тайните служ-
би вълнува не духовенството и миряни-
те, а тези, които рядко влизат в църква
и то само да запалят свещичка, смятай-
ки, че тя е някаква индулгенция, която
ще ги направи благочестиви в собстве-
ните им очи. Но то звучи зловещо: ви-
дите ли какви хора са начело на
Църквата.

И сякаш техните опасения вече “се
оправдават” в проведените избори за
делегати на Събора. Тази процедура
стана удобна мишена, в която се целят
организаторите и главните действащи
лица в операцията “Нов разкол в БПЦ”.
Сега вече са включени и свещеници от
Софийската епархия. Претенцията им е
към наместник-председателя на Светия
синод и наместник-митрополит на Епар-
хията.

За какво са тези претенции ли? Ами
той проявявал тоталитаризъм, като сам
съставил списъка с достоизбираемите
кандидати за делегати. Членове на
Епархийския съвет  отказват да подпи-
шат предложението на митрополита,
понеже той искал да си осигури послуш-
ни избиратели, които да гласуват за
него и предупреждават, че изборите
могат да се провалят и да бъдат обяве-
ни за недействителни. Те не приемат
включените в списъка хора - не ги по-
знавали. Не познавали Антон Дончев,
Аксиния Джурова, акад. Стефан Воде-
ничаров, председателя на БАН и реди-
ца други. Е, познавали ги, но са недо-
волни, че били хора с леви убеждения.
Ако вместо тях това бяха направили
случайни граждани без никакво отно-
шение към църковния живот и неговата
йерархия, на които е разказано как е
постъпил владиката, може би щяха да
бъдат по-благоразумни, смирени и до-
стойни. Но свещеници, дори архиерей-
ски наместници в духовните околии на
Софийска епархия, да говорят и пишат

такива неща, показва какво е облада-
ло душите и умовете им. Очевидно ня-
кой ги поощрява - иначе не биха били
толкова дръзки и непочтителни. Това
личи от думите им за липса на демо-
крация, за нежелание да се подчиня-
ват на диктаторски методи, за справед-
ливост.

В подкрепа на тези духовници вед-
нага се обявиха “богослови”, които раз-
шириха обвиненията и добавиха към
техните аргументи обичайните за ДС,
скъпите марки коли и часовници, сдел-
ките с църковни имоти. Шумното гово-
рене на университетски преподаватели
като проф. Калин Янакиев и доц. Делян
Неделчев, на водещия на предаването
“Вяра и общество” по БНТ Горан Благо-
ев трябва е “солидният” аргумент за
разколебаване на всички, които вярват
в здравия разум на нашите владици.
Тези богослови и миряни (за каквито се
афишират) би трябвало да знаят каква
институция е Църквата, какви са нейни-
те канони и правила (единият от тези
двама преподаватели дори е специа-
лист по църковно право), какъв е ха-
рактерът на църковната йерархия и как
тя трябва да се съблюдава от църковни-
те люде, какво означава да не я съблю-
даваш и подчиняваш. Не, те настояват
за демокрация и за “права на народа”.
Те поощряват неподчинението на кли-
ра спрямо епископа, понеже този епи-
скоп бил такъв или онакъв. Говорят още
и все по-открито и настоятелно за не-
обходимост от реформи в Българската
православна църква, за някакво нейно
“отваряне” към обществото.

Народният характер
на Църквата

т.е. мястото и ролята на светските хора,
е съвсем различен от тяхната просло-
вута “демокрация”, а изборът на патри-
арх или митрополит на епархия съвсем
не е избор на президент, кмет или
председател на политическа партия. За
какъвто, впрочем, искат да го предста-
вят и тази представа да я втълпят на
обществото.

Митът за богатствата и разкоша, в
който живеят митрополитите, е другото
опасно и сериозно оръжие при провеж-
дането на коварната операция. Колко
приказки се изприказваха за автомо-

била на Варненския и Великопреслав-
ски митрополит Кирил. Всички видяха и
чуха от самия митрополит, че той
съвсем не е скъп и луксозен. Напротив,
дори е твърде скромен и на вид, и по
удобства, и по цена. Но песента вече е
запята и няма свършване. И ще се пее
още дълго.

 Част от операцията на сегашния си
етап е и започналото “залагане” за три-
мата достоизбираеми митрополити, кои-
то Светият синод ще определи една сед-
мица преди Събора. С такива залагания
се занимават т.нар. миряни. Но като обя-
вяват своята “тройка” (а влизащите в
“тройката” по странно съвпадение са все
едни и същи митрополити), те добавят
масло в огъня на клеветите и дискреди-
тирането на владиците. Създава се на-
прежение у делегатите, като ги подла-
гат на натиск и манипулации.

Атаката сега е срещу митрополит
Кирил. Но не бих твърдял, че тя е

непременно срещу
личността му

Просто той е наместник-председа-
телят на Светия синод и е естествено
да се смята, че е най-сериозният кан-
дидат за патриарх на БПЦ. Който и да
беше на негово място, щеше да бъде
сполетян от същата участ. Защото цел-
та не е да се отстрани конкретен човек,
а, както вече стана дума, да се изтла-
ска Българската православна църква от
мястото, което заема.

Огромни са изпитанията, които стоят
пред архиереите, клира и миряните и
особено пред делегатите на Патриарше-
ския народен събор. От тях в голяма сте-
пен зависи дали операцията за нов раз-
кол ще получи допълнителна сила и ще
постигне целта си на този етап, или
Църквата ще излезе по-силна и по-един-
на от изпитанията. Убеден съм, че за-
мисълът няма да успее. В това едва ли
вярващите православни българи се
съмняват. Новият патриарх ще бъде из-
бран по волята на Светия Дух чрез разу-
ма и съвестта на избраните за тази цел
човеци. Той ще поведе уверено Църква-
та в нейната мисия, дадена й от Нейния
създател и Глава - Иисус Христос.

Но не храним илюзии: операцията
“Нов разкол в БПЦ” ще продължи с още
по-голямо настървение.

В
дигащата се атака срещу архиереите,
чиято цел е да се предизвика нов раз-
кол в Българската православна църква.
Тази опасност, според мене, идваше от
началната обърканост и появилите се
противоречия и разногласия в Светия
синод след блажената кончина на
българския патриарх Максим. Към тях
се прибавяха и нескриваните опити на
политици, медии, общественици и ин-
телектуалци да вбият клин сред митро-
политите, да ги настроят един срещу
друг и да внушат на духовенството, ми-
ряните и на цялото общество, че той
няма достоен заместник.

Подхвана се старият шлагер

за архиереите агенти на ДС и обичащи
лукса, живеещи нашироко. Този шла-
гер пее до втръсване, че те не били
дори истински вярващи, делели се на
кланове, жадни били за власт. Но при-
знавам, че личната ми теза тогава ми
изглеждаше леко пресилена. Споделих
я, за да заостря общественото внима-
ние и предпазя поне тези, които са ис-
тински вярващи и миряни, да не се
подвеждат по масовото говорене и да
не тръгват след злоумишлените приказ-
ки. Обаче сега, след проведените избо-
ри за делегати на Патриаршеския на-
роден събор, и особено след перипети-
ите около този избор в Софийската
света митрополия, започвам все пове-
че да се убеждавам, че подобна опе-
рация не е плод на някакво болно и
прекалено подозрително съзнание. И
че тази операция набира сили, разгръ-
ща нов демарш и заплашва да придо-
бие неконтролируеми размери.

Проблемът за тези, които изпълня-
ват въпросната операция, съвсем не е
каноничният избор на новия патриарх.
Тях дори не ги интересува кой точно
ще бъде той. Целта им е да внесат още
смут в паството, да изострят човешките
страсти у архиереите и цялото духовен-
ство, да обезсилят колкото е възможно
повече вярата на миряните и дори да
настроят обществото към БПЦ като към
зло, с което трябва да се борим.

Те целят да се притъпи възражда-
щата се сила на Църквата, за да бъде
тя още повече изолирана и отстранена
от решаването на днешните проблеми
в държавата и обществото. А в бъдеще
- напълно смазана. Църквата е опасна
преди всичко за сегашната олигархия
и за властта, понеже проповядва висо-
ки нравствени ценности, любов и сми-
рение. А те са напълно чужди и дори
враждебни на всички, които са се уст-
ремили да разграбват богатствата, да
мачкат народа и унизяват интелиген-
цията. Църквата е

нравствената съпротива

срещу културата на глупостта, срещу
простащината и сатанизма на самозаб-
равилите се управници, на алчния ка-
питал.

Новата тема днес, чрез която се
води атаката и която изглежда логична
и безобидна със своето естествено об-
ществено любопитство, е “кой е най-
достоен за патриаршеското було”. И се
изброяват качествата, които трябва да
притежава онзи митрополит, който ще
бъде избран за патриарх. Странното е,
че тези качества не са чак толкова мно-
го и все се свеждат до това той да не
е бил агент на ДС. Добавят се и изиск-
вания от рода “да не е диктатор”, “да не
е уважаван насила”, да е обединител, а

продължавапродължавапродължавапродължавапродължава
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ятърът от югозапад ще се усили и температу-
рите се повишат, като в по-голямата част от
страната минималните ще са от 1 до 6o, а мак-
сималните между 10 и 15o. В северозападните

райони ще остане по-студено с максимални темпера-
тури до 4-5o, облачността ще е значителна. Над остана-
лата част от страната облачността ще е променлива.
Атмосферното налягане ще остане по-ниско от сред-
ното за януари. Над планините ще има променлива
облачност. Вятърът ще е силен, по високите части -
бурен от юг, югозапад. Максималната температура на
1200 м ще е около 10o, на 2000 метра 3-4o. По Черно-
морието ще има променлива облачност. Ще духа уме-
рен до силен югозападен вятър. Максималните темпе-
ратури ще са между 14 и 16o, температурата на мор-
ската вода - 5-7o. Вълнението на морето ще е 2-3 бала.
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над Западна България, където на отделни местанад Западна България, където на отделни местанад Западна България, където на отделни местанад Западна България, където на отделни местанад Западна България, където на отделни места
може да превали слаб дъжд. Температурите щеможе да превали слаб дъжд. Температурите щеможе да превали слаб дъжд. Температурите щеможе да превали слаб дъжд. Температурите щеможе да превали слаб дъжд. Температурите ще
са в широки граници - най-ниски в северозапад-са в широки граници - най-ниски в северозапад-са в широки граници - най-ниски в северозапад-са в широки граници - най-ниски в северозапад-са в широки граници - най-ниски в северозапад-
ните райони, най-високи - в източните. В сряданите райони, най-високи - в източните. В сряданите райони, най-високи - в източните. В сряданите райони, най-високи - в източните. В сряданите райони, най-високи - в източните. В сряда
облачността ще намалее и вятърът ще отслаб-облачността ще намалее и вятърът ще отслаб-облачността ще намалее и вятърът ще отслаб-облачността ще намалее и вятърът ще отслаб-облачността ще намалее и вятърът ще отслаб-
не. Температурите ще останат по-високи отне. Температурите ще останат по-високи отне. Температурите ще останат по-високи отне. Температурите ще останат по-високи отне. Температурите ще останат по-високи от
обичайните въпреки чувствителното си пони-обичайните въпреки чувствителното си пони-обичайните въпреки чувствителното си пони-обичайните въпреки чувствителното си пони-обичайните въпреки чувствителното си пони-
жение в Източна България.жение в Източна България.жение в Източна България.жение в Източна България.жение в Източна България.

максималнимаксималнимаксималнимаксималнимаксимални

3°/11°3°/11°3°/11°3°/11°3°/11°

22      23
максималнимаксималнимаксималнимаксималнимаксимални

1°/8°1°/8°1°/8°1°/8°1°/8°

“≈À≈÷
— ‰Ó·ËÚÂ ÒË ÔÓ-
ÏËÒÎË Ë ‰ÂÈÒÚ‚Ëˇ
˘Â Ì‡Ô‡‚ËÚÂ ‰ÂÌˇ
Ì‡ËÒÚËÌ‡ Ô‡ÁÌË-

Œ¬≈Õ
— ÊÂÎ‡ÌËÂ, ÛÒÏË‚-
Í‡ Ë ‰Ó·‡ ‰ÛÏ‡
˘Â ÔË‚ÎË˜‡ÚÂ ËÌ-
ÚÂÂÒ‡ Ì‡ ÓÍÓÎÌË-

21 Ï‡Ú - 20 ‡ÔËÎ

21 ‡ÔËÎ - 21 Ï‡È

¡À»«Õ¿÷»
 ‡ÚÓ ‰Ó·Ë Ó„‡-
ÌËÁ‡ÚÓË ˘Â ‡·Ó-
ÚËÚÂ Ë ‰Ó‚ÂÊ‰‡ÚÂ
Á‡ÔÓ˜Ì‡ÚËÚÂ ‰ÂÎ‡

22 Ï‡È - 21 ˛ÌË

–¿ 
œËıÓ‰ËÚÂ ˘Â Ò‡
ÒÔÓÂ‰ Ó˜‡Í‚‡ÌËˇ-
Ú‡ ‚Ë. Œ·˘Û‚‡ÌËˇ-
Ú‡ ˘Â ÔÓ‚Ë¯‡‚‡Ú

22 ˛ÌË - 23 ˛ÎË

À⁄¬
»ÁÔÓÎÁ‚‡ÈÚÂ ‚Â-
ÏÂÚÓ ÒË ‰ÌÂÒ Á‡
ÔÓ‰„ÓÚÓ‚Í‡ Ì‡ ÎË˜-
ÌË ‚˙ÔÓÒË. — ÍÓÌ-

23 ˛ÎË - 23 ‡‚„ÛÒÚ

ƒ≈¬¿
ŸÂ ÔÓ·Â‰ËÚÂ ÌÂ‰Ó-
ÒÚ‡Ú˙ˆËÚÂ ÒË, ‡ÍÓ
ÒÚÂ ˜ÂÒÚÌË ÔÂ‰
ÒÂ·Â ÒË Ë „Ë ÔË-

24 ‡‚„ÛÒÚ - 23 ÒÂÔÚÂÏ‚Ë

¬≈«Õ»
ŸÂ ÒÎÂ‰‚‡ÚÂ ÔÓ-
„‡Ï‡Ú‡ ÒË, ÓÒÚ‡-
‚‡ÈÍË ÂÁÂ‚Ë‡ÌË
Í˙Ï ÔÂ‰ÎÓÊÂÌËˇ

24 ÒÂÔÚÂÏ‚Ë - 23 ÓÍÚÓÏ‚Ë

— Œ–œ»ŒÕ
œ‡ÍÚË˜ÌÓ Ë ˆÂÎÂ-
Ì‡ÒÓ˜ÂÌÓ ˘Â ÒÎÂ‰-
‚‡ÚÂ ÔÓ„‡Ï‡Ú‡
ÒË, ‚˙ÁÔÓÎÁ‚‡ÈÍË

24 ÓÍÚÓÏ‚Ë - 22 ÌÓÂÏ‚Ë

—“–≈À≈÷
ŸÂ ÛÒÔÂÂÚÂ ‚ ‰Â-
Î‡Ú‡ ÒË, ‡ÍÓ ÒÚÂ
˜ÂÒÚÌË, ÔËÌˆËÔÌË
Ë ‡Á˜ËÚ‡ÚÂ Ì‡È-

23 ÌÓÂÏ‚Ë - 21 ‰ÂÍÂÏ‚Ë

22 ‰ÂÍÂÏ‚Ë - 20 ˇÌÛ‡Ë

21 ˇÌÛ‡Ë - 19 ÙÂ‚Û‡Ë

–»¡»
ŒÚÌÂÒÂÚÂ ÒÂ ÔÓ-
ÒÔÓÍÓÈÌÓ Í˙Ï ÙË-
Ì‡ÌÒÓ‚ËÚÂ ÌÂÒ„Ó‰Ë,
ÍÓËÚÓ ËÁÔËÚ‚‡ÚÂ,

20 ÙÂ‚Û‡Ë - 20 Ï‡Ú

ÚÂ Í˙Ï ÒÂ·Â ÒË. œ‡ÁÂÚÂ ÒÂ ÓÚ
ÔÓÒÚÛ‰ÌË Á‡·ÓÎˇ‚‡ÌË .̌

ËÌÙÓÏË‡ÌÓÒÚÚ‡ ‚Ë. —Â˘‡ Ò
ÔËˇÚÂÎË.

ÍÂÚÌË ‰ÂÈÒÚ‚Ë  ̌ ˘Â ÛÒÍÓËÚÂ
‡·ÓÚ‡Ú‡ ÒË ÔÓ Úˇı.

Ì‡ ıÓ‡, ÍÓËÚÓ ÔÓÁÌ‡‚‡ÚÂ
Ò˙‚ÒÂÏ ÓÚÒÍÓÓ.

ÒÂ ÓÚ ‚ÒË˜ÍÓ, ÍÓÂÚÓ ÏÓÊÂ ‰‡ ‚Ë
·˙‰Â ÔÓÎÂÁÌÓ.

‰Ó Í‡È. ÕÂ Ó·Û‚‡ÈÚÂ Ì‡ ÔÂ‰-
‡ÁÒ˙‰˙ˆË.

ÁÌ‡ÂÚÂ. ¡˙‰ÂÚÂ ÓÚÍËÚË ‚ ÓÚÌÓ-
¯ÂÌËˇÚ‡ ÒË Ò ‰Û„ËÚÂ.

‚Â˜Â Ì‡ ÒÂ·Â ÒË. ¬ ËÌÚËÏÌË  ̌‚Ë
ÊË‚ÓÚ ˘Â ËÏ‡ ‡Á‚ËÚËÂ.

Á‡˘ÓÚÓ ‰ÂÌˇÚ ÌÓÒË ‰Ó·Ó ‡Á-
‚ËÚËÂ Ë ‚ ÚÓ‚‡ ÓÚÌÓ¯ÂÌËÂ.

¬ŒƒŒÀ≈…
ŸÂ ÓÚ·ÂÎÂÊËÚÂ
‡Á‚ËÚËÂ Ì‡ ‚˙Ô-
ÓÒ ËÎË ÔÓÙÂÒËÓ-
Ì‡ÎÂÌ ÔÓÂÍÚ, ‚

ÍÓÈÚÓ ÒÚÂ ‚ÎÓÊËÎË ÌÂÏ‡ÎÍÓ
ÒÂ‰ÒÚ‚‡, ÌÂ‚Ë Ë ÚÛ‰.

06.30 ƒÂÌˇÚ Á‡ÔÓ˜‚‡
- ËÌÙÓÏ‡ˆËÓ-
ÌÂÌ ·ÎÓÍ

07.30 –ÂÙÂÂÌ‰ÛÏ
2013

09.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
09.10 ƒÂÌˇÚ Á‡ÔÓ˜‚‡ Ò  ÛÎÚÛ‡ -

ËÌÙÓÏ‡ˆËÓÌÂÌ ·ÎÓÍ
10.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
10.10 ƒÂÌˇÚ ÓÚ·ÎËÁÓ Ò Ã‡Ëˇ -

Ï‡„‡ÁËÌÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
12.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
12.20 –ÂÙÂÂÌ‰ÛÏ 2013:  ÎËÔÓ‚Â
12.25 —ÔÓÚÌË ÌÓ‚ËÌË
12.30 Ã‡ÎÍË ËÒÚÓËË
13.00 ¬ˇ‡ Ë Ó·˘ÂÒÚ‚Ó
14.15 —ÂÌ “ÓÔÂ - Ú‚ ÙËÎÏ
15.25 ¿Ì„ÂÎË ÔËˇÚÂÎË - ‡ÌËÏ‡-

ˆËÓÌÂÌ ÙËÎÏ/Ô/
15.50 ◊‡ÒÚÂÌ ÒÎÛ˜‡È
16.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
16.10 ÕÓ‚ËÌË Ì‡ ÚÛÒÍË ÂÁËÍ
16.15 –ÂÙÂÂÌ‰ÛÏ 2013:  ÎËÔÓ‚Â
16.20 ¿Ô‡Ú‡ÏÂÌÚ˙Ú Ò Ã‡Ú‡ ¬‡˜-

ÍÓ‚‡ - ÚÓÍ ¯ÓÛ
17.05 ƒ˙ÁÓÒÚ Ë Í‡ÒÓÚ‡ - Ú‚

ÙËÎÏ /3110 ÂÔËÁÓ‰/
17.30 ¡˙ÁÓ, ÎÂÒÌÓ, ‚ÍÛÒÌÓ -

ÍÛÎËÌ‡ÌÓ ¯ÓÛ
18.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
18.30 –ÂÙÂÂÌ‰ÛÏ 2013: ’ÓÌËÍË
18.35 «ÂÎÂÌ‡ Ò‚ÂÚÎËÌ‡ - ÂÍÓ Û-

·ËÍ‡ Ì‡ ìœÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Òî
18.40 –ÂÙÂÂÌ‰ÛÏ 2013:  ÎËÔÓ‚Â
18.45 ΔÂ·ËˇÚ - Ú‚ ÙËÎÏ
19.40 ÀÂÍ‡ ÌÓ˘, ‰Âˆ‡!
20.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
20.40 –ÂÙÂÂÌ‰ÛÏ 2013: ’ÓÌËÍË
20.45 —ÔÓÚÌË ÌÓ‚ËÌË
20.55 –ÂÙÂÂÌ‰ÛÏ 2013:  ÎËÔÓ‚Â
21.00 »ÒÚÓËˇ.bg
22.00 ¬ Í‡‰˙
22.30 »ÍÓÌÓÏË˜ÂÒÍË ÌÓ‚ËÌË
22.55 «ÂÎÂÌ‡ Ò‚ÂÚÎËÌ‡ - ÂÍÓ Û-

·ËÍ‡ Ì‡ ìœÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò

06.45 ì“‡ÁË ÒÛÚ-
ËÌî - ËÌ-
ÙÓÏ‡ˆË-
ÓÌÌÓ ÔÂ-
‰‡‚‡ÌÂ Ò

‚Ó‰Â˘Ë ¿ÌÌ‡ ÷ÓÎÓ‚‡ Ë
¬ËÍÚÓ ÕËÍÓÎ‡Â‚

09.30 ìœÂ‰Ë Ó·Â‰î - ‰ÌÂ‚ÌÓ ÚÓÍ-
¯ÓÛ

11.30 ì ÛıÌˇÚ‡ Ì‡ «‚ÂÁ‰Â‚î -
ÍÛÎËÌ‡ÌÓ ¯ÓÛ Ò »‚‡Ì
«‚ÂÁ‰Â‚

12.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Ó·Â‰Ì‡
ÂÏËÒËˇ

12.30 ìÿÓÛÚÓ Ì‡ —Î‡‚Ëî /Ô./
13.30 ìΔÂÌÒÍÓ ˆ‡ÒÚ‚Óî - ÒÂË-

‡Î, ÂÔ. 73
15.00 ìÕˇÍÓÈ ÚÂ Ì‡·Î˛‰‡‚‡î-

ÒÂË‡Î, ÂÔ. 114
16.00 ì¿ÏÂËÍ‡ÌÒÍ‡ Ì‡ÒÎÂ‰ÌËˆ‡î

- ÒÂË‡Î, ÂÔ. 22
17.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ
17.30 ìÀËˆÂ ‚ ÎËˆÂî - ÔÛ·ÎËˆËÒ-

ÚË˜ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ò ‚Ó‰Â˘Ë
÷‚ÂÚ‡ÌÍ‡ –ËÁÓ‚‡ Ë ƒËÏËÚ˙
÷ÓÌÂ‚

18.30 ìÀ˛·Ó‚ ËÁ‚˙Ì Á‡ÍÓÌ‡î -
ÒÂË‡Î, ÂÔ. 85

19.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - ˆÂÌÚ‡ÎÌ‡
ÂÏËÒËˇ

20.00 ì¬ÂÏÂÚÓ ÎÂÚË ì - ÒÂË‡Î,
ÂÔ. 74

22.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Í˙ÒÌ‡ ÂÏË-
ÒËˇ

22.30 ìÿÓÛÚÓ Ì‡ —Î‡‚Ëî - ‚Â˜Â-
ÌÓ ÚÓÍ¯ÓÛ

23.30 ìœÓ ÒÂ‰‡Ú‡î - ÒÂË‡Î, Ò.
2, ÂÔ. 10

00.00 ìƒÌÂ‚ÌËˆËÚÂ Ì‡ ‚‡ÏÔË‡î -
ÒÂË‡Î, Ò. 1, ÂÔ. 10

01.00 ìŒÙËÒ˙Úî - ÒÂË‡Î, Ò. 5,
ÂÔ. 21, 22

02.00 ìœÂ‰Ë Ó·Â‰î /Ô./
03.40 ìÕˇÍÓÈ ÚÂ Ì‡·Î˛‰‡‚‡î /Ô./

- ÒÂË‡Î, ÂÔ. 114

06.30 ì«‰‡‚ÂÈ, ¡˙Î„‡Ëˇî - ÒÛÚ-
Â¯ÂÌ ·ÎÓÍ Ì‡ Õ“¬

09.30 ìÕ‡ Í‡ÙÂî - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ì‡
Õ“¬

11.30 ì¡ÓÌ ¿ÔÂÚËî - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ì‡
Õ“¬

12.00 ìÃ‡ÎÍË ÊÂÌËî - ÒÂËÂÌ
ÙËÎÏ, 3 ÒÂÁÓÌ

13.00 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡
13.30 ìÃÎÂ˜ÌËˇÚ Ô˙Úî - ÒÂËÂÌ

ÙËÎÏ
15.00 ìƒÓÍÚÓ  ÛËÌ ÀÂ˜ËÚÂÎÍ‡Ú‡î

- ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ
16.00 ì◊‡Ò˙Ú Ì‡ ÃËÎÂÌ ÷‚ÂÚÍÓ‚î

- ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ì‡ Õ“¬
17.00 ì◊ÂÂ¯Í‡Ú‡ Ì‡ ÚÓÚ‡Ú‡î -

Ú‚ ¯ÓÛ, 2 ÒÂÁÓÌ
18.00 ì—‰ÂÎÍ‡ ËÎË ÌÂî - ÚÂÎÂ‚Ë-

ÁËÓÌÌ‡ Ë„‡
19.00 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡ - ˆÂÌÚ-

‡ÎÌ‡ ÂÏËÒËˇ
20.00 ìŒÚÏ˙˘ÂÌËÂÚÓî - ÒÂËÂÌ

ÙËÎÏ
21.00 ìŒÚ ÏÂÒÚÓÔÂÒÚ˙ÔÎÂÌËÂÚÓî

- ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ, 9 ÒÂÁÓÌ
22.00 ì√ÓÒÔÓ‰‡Ë Ì‡ ÂÙË‡î -

Á‡·‡‚ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
22.30 ìŒÚÔÎ‡Ú‡î - ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ
23.30 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡
23.45 ìŸÂÚËî - ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ, 3

ÒÂÁÓÌ
00.45 ìÃ‡„ÌËÚËÍÓî - Ú‚ Ë„‡
02.00 ì◊ÂÂ¯Í‡Ú‡ Ì‡ ÚÓÚ‡Ú‡î -

Ú‚ ¯ÓÛ, 2 ÒÂÁÓÌ /Ô/
02.45 ìƒÓÎËÌ‡Ú‡ Ì‡ ÒÎ˙ÌˆÂÚÓî -

ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ
03.45 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡ /Ô/
04.00 ìƒÓÍÚÓ  ÛËÌ ÀÂ˜ËÚÂÎÍ‡Ú‡î

- ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ /Ô/

 Œ«»–Œ√
—Ú‡ÚË‡ÌÂÚÓ Ì‡
ÌÓ‚‡ Á‡‰‡˜‡ ËÎË
ÔÓÂÍÚ ˘Â ‚Ë ÒÂ
ÓÚ‡ÁˇÚ Ì‡ÚÓ‚‡-

‚‡˘Ó, ÌÓ ˘Â ÔÓ‰Ó·ËÚÂ ·˛‰ÊÂ-
Ú‡ ÒË. ¡˙‰ÂÚÂ ‰Ó‚ÓÎÌË.

07.00 ÕÓ‚ËÌË
07.05 ìƒÓ·Ó

ÛÚÓî
10.00 ÕÓ‚ËÌË
10.15 ìƒÓ·Ó

ÛÚÓî

˜ÂÌ Á‡ ‚ÒË˜ÍË ÓÍÓÎÓ ‚‡Ò. œÓÎ-
ÁÓÚ‚ÓÌË ÍÓÌÚ‡ÍÚË.

10.40 ì ÓÌÚÓÎÌ‡ ÔÓÍÛÔÍ‡î
11.05 ìΔË‚ÂÈ Á‰‡‚ÓÒÎÓ‚ÌÓî
12.05 ìÃÓ‰Ì‡ ÔËÒ˙‰‡î
13.00 ÕÓ‚ËÌË
13.15 ìƒÓÍ‡ÚÓ ‚ÒË˜ÍË Ò‡

‚Í˙˘Ëî
14.05 ì ÂÔÍÓ Á‰‡‚Âî Ò √ÂÌ‡-

‰ËÈ Ã‡Î‡ıÓ‚
15.00 Œ˘Â ÌÓ‚ËÌË
15.20 ì¬ÂÏÂ Á‡ Ó·ˇ‰!î
16.00 ÕÓ‚ËÌË
16.10 ìƒ‡ ‡Á·ÂÂ¯. ƒ‡ ÔÓ-

ÒÚË¯î
16.40 ì»ÒÍ‡Ï ‰‡ ÁÌ‡Ïî
17.05 œÂÏËÂ‡. ìÕÂ ÒË Ò‡Ïî
17.35 ì≈‚ÚËÌÓ Ë ıÛ·‡‚Óî Ò

ƒ‡Ëˇ ƒÓÌˆÓ‚‡
18.10 —ÂË‡Î: ìÕÂ‡‚ÂÌ ·‡Íî
19.00 ÕÓ‚ËÌË
19.40 ìƒ‡ ‡Á·ÂÂ¯. ƒ‡ ÔÓ-

ÒÚË¯î
20.10 ì’‡È‰Â ‰‡ ÒÂ ÓÊÂÌËÏî
21.00 ìÕÂÍ‡ „Ó‚ÓˇÚî
22.00 ¬ÂÏÂ
22.30 —ÂË‡Î: ì¬ËÍÚÓËˇî
00.15 ÕÓ˘ÌË ÌÓ‚ËÌË
00.20 ì—‚Ó·Ó‰‡ Ë ÒÔ‡‚Â‰ÎË-

‚ÓÒÚî
01.20 ìÕÂÍ‡ „Ó‚ÓˇÚî
02.15 ìÕÂ ÒË Ò‡Ïî
02.45 ìÃÓ‰Ì‡ ÔËÒ˙‰‡î
03.40 ì≈‚ÚËÌÓ Ë ıÛ·‡‚Óî Ò

ƒ‡Ëˇ ƒÓÌˆÓ‚‡
04.20 —ÂË‡Î: ìÕÂ‡‚ÂÌ ·‡Íî
05.10 —ÂË‡Î: ì¬ËÍÚÓËˇî
06.00 ÕÓ‚ËÌË
06.05 —ÂË‡Î: ì¬ËÍÚÓËˇî
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Н

В киното започва филм, но
първите 5 минути няма звук.

В залата се разнася ядосан
мъжки глас:

- Ей, кой си играе с дистан-
ционното?!

21
Св. преподобни Максим Изповедник

(† ок.622). Св. мъченик Неофит от Витиния
(† 290). Св. мъченици Евгений, Канидий,
Валериан и Акила

Преподобни Максим Изповедник - от
Цариград. Получил високо образование,
заемал висша длъжност в двореца на
император Ираклий (VII в.). При върлуване
ереста на монотелитите отишъл в Рим и по
негово внушение папа Мартин свикал
събора в Латерана против ереста.

Това като научил император Констанс
II, приемник на Ираклий, оклеветил Мак-
сим и поискал да го изпратят в Цариград.
Като не успял, заповядал през нощта да
го хванат и отведат. Изправен на съд, бил
оклеветен в държавна измяна и вражда
против царя. Нанесли му побой, така че
земята около се оросила от кръвта му.
Отрязали му езика, отсекли му дясната
ръка и го влачили по улиците на града.
Заточен в Херсон, починал в 622 година.
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Проф. ГЕОРГИ КОСТОВ,
композитор, педагог
ЕЛЖАНА ПОПОВА, актриса
ЖОРО ПЕНТАГРАМА, дизайнер
КАМЕЛИЯ ТОДОРОВА,
джаз и поп певица
МИЛАН ПЕТРОВ,
учредител на клуба “Приятели
на ДУМА” в Пазарджик
НУРАЙ ГЕРДЖИКОВА, член
на Националния съвет на БСП
ХРИСТИНА ХРИСТОВА, политик

Повечето от празничните
прояви, с които Българското
национално радио ще отбе-
лежи своята 78-годишнина, са
с вход свободен, съобщи Ва-
лерий Тодоров, генерален
директор на БНР. Фестивал-
ната седмица на обществена-
та медия започва на 23 януа-
ри от 19 ч. с концерта “JP3
поздравява БНР” от джаз ли-
нията на еврорадио. Проявата
ще се излъчи в интернет ра-
дио Бинар и от радиостанци-
ите членове на Европейския
съюз за радио и телевизия в
Чехия, Финландия, Хърватия,
Норвегия и Словения. В
Първо студио на БНР музикан-
тите от “JP3” - Живко Петров
(пиано), Веселин Веселинов-
Еко (контрабас) и Димитър
Семов (барабани) ще предста-
вят пиесите от последния си
албум “It’s а Dream”.

Навръх рождения ден на
БНР - 25 януари, от 18.30 ч.
ще бъдат връчени на търже-
ствена церемония традицион-
ните годишни награди “Сирак
Скитник”. На следващия ден
“Софийският тебеширен кръг”
ще излъчи инфохолик на ин-
фохолиците за 2012-а. Той ще
бъде определен измежду гос-

Започва „Фестивална
седмица на БНР”
Концерти, музикални класации и премиери са част
от събитията по повод 78-годишнината на радиото
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Снимка ПРЕСФОТО/БТА

Повечето прояви от Фестивалната седмица на БНР са с
вход свободен, съобщи генералният директор Валерий Тодоров

Надежда УШЕВА

тувалите в предаването през
миналата година. Екипът е
подготвил и кратка разходка
из историята на радиото пре-
ди указа на цар Борис III.
Шоуто започва в 14 ч. в зала
7 на НДК. Входът е свободен,
както и за галаконцерта на
младите фолклорни таланти,
който започва по същото вре-
ме в зала “Люмиер”. Вокална

група “Радиодеца” под палка-
та на Илина Тодорова ще за-
радва фенове и гости на 27
януари от 11 ч. в зала 7 на
НДК. Журналистът Петър Вол-
гин ще представи четвъртата
си книга “Радикална еврейска
енциклопедия” на 29 януари
от 18 ч., отново в зала 7, със
специалното учасие на Ицхак
Финци и Касиел Ноа Ашер.

Оркестърът за народна
музика на БНР ще допринесе
за празничното настроение с
концерта си “Копаница-тропа-
ница” на 30 януари от 19 ч. в
зала 3 на НДК. Под диригент-
ството на Димитър Христов
оркестърът ще поднесе вир-
туозни изпълнения от всички
фолклорни краища на Бълга-
рия. В същия ден от 18.30 ч. е
поетичното четене във фоай-
ето пред Първо студио на
БНР. Участват близо 20 авто-
ри, чиито творби са издадени
в сборника “Нова българска
литература-поезия 2012”.

Фестивалната седмица на
БНР ще завърши с галакон-
церт на 31 януари от 18 ч. в
зала 7 на НДК с церемония
по връчването на наградите
от годишната класация за
българска популярна песен
на програма “Христо Ботев” -
“7 в 11”. Входът е свободен.

Валерий Тодоров опреде-
ли изминалата година като
изключително силна за Наци-
оналното радио. БНР запази
и утвърди позициите си на
лидер на десетилетието в
радиоефира според проучва-
нията, подчерта той. По думи-
те на генералния директор
само през 2012 г. в радио
Варна са организирани над
260 прояви, освен това обще-
ствената медия има свои
състави и произвежда собст-
вена музика и е най-големият
продуцент, добави В.Тодоров.

“Ножица-трепач” за 200 пъти ще се
играе на 26 януари от 19 ч., събота,
в театър “Българска армия”.
Култовото представление предлага
динамично и разтърсващо прежи-
вяване, това което още не подози-
рате, е че негови сценаристи и
режисьори ще бъдете вие, публи-
ката, издават от екипа.
Вечерта на “Ножица-трепач” е
пълна с изненади още от вратата...
Автори на пиесата са Брус Джор-
дан и Мерилин Ейбръмс. Постанов-
ка Ивайло Христов, сценография
Нина Пашова, музика Дони-Добрин
Векилов, костюми Кремена Халвад-
жиян. Спектакълът е приключение,
в което приумиците на  въображе-
нието ще водят Веселин Ранков,
Георги Къркеланов, Ненчо Илчев,
Александра Сърчаджиева, Иван
Радоев, Стефка Янорова и Алек-
сандър Дойнов. “Ножица-трепач” е
гледана от 6 000 000 души по света
и от 150 000 души на сцената на
театър “Българска армия”, отбеляз-
ват от пиар отдела му.
“Ножица-трепач” номер 200 обещава
безкрайна нощ. Защото краят на
спектакъла ще бъде начало на
вечер със звездите на “Ножица-
трепач”. В компанията на тих джаз
феновете могат да изпият чаша
ароматно вино и да побъбрят с
любимите си актьори.

200 пъти
„Ножица-трепач”
в Театъра
на армията

Изложба на видния български художник Евгений Босяцки
(1929-2009) ще бъде открита утре в 18 ч. в галерията на бул.
“В. Левски” 11 в столицата. Босяцки е най-известен с графи-
ките и илюстрациите си, но любителите на неговия талант
ще бъдат изненадани с представянето на негови най-ранни
картини, рисувани в периода 1963-1970 г. Изложбата ще
открие Георги Шапкаров - журналист, писател, изкуствовед.

В експозицията преобладават цветни платна с много
пролетно настроение, обясни за ДУМА дъщерята на худож-
ника Румяна Босяцка. Посетителите ще видят пейзажи и тела,
рисувани с маслени бои върху кредов картон; голи женски
тела с темпера - Евгений Босяцки е сред най-големите и
най-нежните майстори ваятели на женското тяло. В изложба-
та са показани и 7 голи женски тела, рисувани с молив върху
паус в характерния стил на художника - оцелели след пожа-
ра в неговото ателие през 1994 г. Изложени са и няколко
съвсем ранни творби на Босяцки от 1950-1951 г., които се
съхраняват днес в частна колекция. След откриването люби-
телите на таланта на големия художник са поканени от ор-
ганизаторите на чаша вино.

Откриват изложба
на Евгений Босяцки
Велиана ХРИСТОВА

Марио Варгас Льоса става
Доктор хонорис кауза на СУ

този повод изтъкна-
тият творец ще при-
стигне в България
през май с подкрепа-
та на посолството на
Испания в България.

Определян е като

писателя с най-всеоб-
хватно творчество на
испански език и най-
значимата фигура в
испанската и испано-
американската лите-
ратура на XX век.
Творчеството на Ма-
рио Варгас Льоса,
член на Испанската
кралска академия на
езика, му донася пре-
стижни отличия за ли-
тература, сред които
“Сервантес”, “Принцът
на Астурия”, а през
2010 г. му е присъде-
на Нобеловата награ-
да за литература.

Варгас Льоса е
автор на 17 романа,
преведени на почти
всички езици. Първо-

то му произведение
“Градът и кучетата”,
публикувано през
1963 г.,  привлича
вниманието на чита-
тели и критици и му
носи успех. Писате-
лят е работил като
драматург и журна-
лист, голяма част от
романите му са фил-
мирани.

Присъждането на
титлата Доктор хоно-
рис кауза на испано-
перуанския творец и
пребиваването му в
България съвпадат с
публикуването от изд.
“Колибри” на романа
“Панталеон и посети-
телките” - остра сати-
ра срещу бюрокраци-

ята и военщината.
Предстои издаването
на последната творба
на Варгас Льоса -
“Мечтата на келта”,
както и на “Литума в
Андите”, и на есеис-
тичната му книга “Ци-
вилизация на зрели-
щето”. Заедно с тези
неиздавани до момен-
та творби читателите
могат да се запозна-
ят и с други романи
на Варгас Льоса, пре-
ведени на български
език, сред които
“Леля Хулия и пи-
сачът”, “Лудориите на
лошото момиче”,
“Празникът на козе-
ла”, “Кой уби Паломи-
но Молеро?”.

ИИ с п а н о - п е р у а н -
ският писател Марио
Варгас Льоса ще
бъде удостоен с тит-
лата Доктор хонорис
кауза от СУ “Св. Кли-
мент Охридски”. По
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Спорт

М

гледайте

резултати

ФУТБОЛ
ПО ФИЛМ+

21.00 Бетис -
Атлетик Б

ПО НОВА СПОРТ
22.00 Саутхемптън -

Евъртън
КУПА НА АФРИКА

ПО ЕВРОСПОРТ
16.45 Замбия -

Етиопия
20.00 Нигерия  -

Буркина Фасо
ПО ЕВРОСПОРТ 2

14.00 Гана -
ДРКонго

кратки

ЦСКА - Сервет 1:1 (Мишел
Платини 45); Етър - Баку (Азерб)
1:1 (Лоренс); Славия - Пирин ГД
3:1 (Желев 61, Галин Иванов - 66
и 77); Ботев Пд - Свиленград 4:2
(П. Атанасов 10, Н. Павлов 23, Атг.
Рахов (82), Костадин Дяков 87);
Ботев Вр - Септември Симитли
2:0 (Борисов 2, К. Иванов 72)

Блатер не иска
Лига на ОНД

С
Полиция пази ЦСКА в Турция

утрешната тренировка на ЦСКА
София в Алания вчера бе посе-
тена от турски полицаи, съобщи-
ха от клуба. Униформените са

предложили да охраняват престоя на
отбора в Турция, като са изтъкнали за
причина случилото се с Ахмед Доган
на  конференцията на ДПС в НДК.
“След преговори полицаите отстъпиха
от първоначалното си намерение и
след предложение от организаторите
на лагера бе уточнено охрана да има
само на оставащите две контроли”,
съобщи сайтът на ЦСКА.

ЦСКА стартира 2013 г. с 1:1 в първа-
та си контрола срещу последния в
Швейцария Сервет Женева в събота.
Мачът бе повторен неофициален де-
бют на Миодраг Йешич начело на
ЦСКА. Първия гол за ЦСКА за година-
та отбеляза бразилецът Мишел Плати-
ни, който изравни в добавеното време
на първата част. Швейцарците поведо-
ха от пресилена дузпа в 36-ата мин. В
двете полувремена сърбинът пусна
различни състави, а добро първо впе-
чатление с изявите си оставиха Мар-
тин Камбуров и младокът Григор До-

лапчиев.
“Имаше доста натоварване за игра-

чите преди тази контрола. Първото
полувреме беше доста добро като за
първи мач. Като цяло съм доволен от
момчетата. Видях интересни неща.
Всичко е добре за момента. Терените
са отлични. Имаме общо 3 контроли
сега и още 4 на втория лагер. Има
достатъчно мачове до началото на
първенството. Разполагам с доста фут-
болисти. Имам доста работа с футболи-
стите, но ще намалим бройката им за
втория лагер”, коментира Йешич.

Димитър Рангелов
в нов скандал
Н

Не съм удрял журналист, хвърлих го в басейна, обяви националът
ационалът Дими-
тър Рангелов про-
дължава да се
забърква в сканда-
ли в Швейцария.

Този път нападателят на Лю-
церн е “атакувал физически”
репортер, твърди швейцарски-
ят в. “Блик”.

“Очевидно ядосан от кри-
тиките към представянето му
Рангелов удари редактор на
вестника”, пише изданието.
Постъпката на българина ще
има сериозни последствия за
него”, добавя един от най-ти-
ражните вестници в Швейца-
рия. Очаква се Люцерн да
вземе решение по инцидента
тази седмица. Вестник “Блик”
е особено критично настроен
към българския нападател,
който направи слаб есенен
полусезон. Изданието му леп-
на прякора “убиец на шансо-
ве” и го използва всеки път
при споменаването му. Само
преди дни Рангелов отказа да

се върне в Славия, като реши
да се бори за мястото си в
Люцерн. Този месец той
вече вкара два гола - при
6:2 над Вил и при загубата
с 2:3 от Грасхопърс. Пред-
стоят контроли с ЧФР

ационалният от-
бор на България
по хокей на лед
претърпя тежко

Клуж и Динамо (Киев).  В края
на октомври същият вестник
тиражира вестта, че Рангелов
е ударил в лицето и разбил
зъбите на съотборника си
Жером Тийсон по време на
тренировка.

„Това е поредната провокация на този човек и него-
вия вестник”, заяви пред Гонг бившият нападател на
Славия. “Не искам да споменавам името му, защото
няма смисъл да го правя известен в България. Не знам
какъв се опитват да ме изкарат. Цялата случка се разви

до един басейн, а след нея и двамата се смеехме. С
него разговаряхме, след което аз просто го хвърлих

във водата. Нямаше никакво напрежение по-
между ни. След това дори му подадох ръка

и двамата се посмяхме на всичко”, уточни
Рангелов. Антонио Ананиев, който е личен
мениджър на Рангелов,  разкри, че инци-
дентът се развил в басейн: “Въпросният
журналист наистина е ударен, но защото

се е хлъзнал в басейна. Този човек редовно провокира
Митко с приказки за слабата му форма. Той не е издържал
и просто му е казал да го остави на мира. В Люцерн
нещата за Рангелов се развиха така, че той се превърна
в черната овца”, поясни Банана.

ХОКЕИСТИТЕ ОСТАВАТ СЪС
СРЕБРО СЛЕД РАЗГРОМ ОТ КИТАЙ

Н

Китайски хокеист е вдигнал стика си след
поредния гол във вратата на България при победата с 10:1

поражение на светов-
ното първенство за
младежи до 20 години,
дивизия III. В директния
двубой за златните ме-
дали и изкачване в по-
горната дивизия Китай
съкруши нашите с 10:1
(6:0, 2:1, 2:0), след като
домакините пуснаха 2
гола само в първите 54
секунди.

“Бяхме изморени от
тежкия мач с Нова Зе-
ландия, който с много
характер спечелихме с
6:0. А доста по-рано
китайците имаха просто
тренировъчна игра с
ОАЕ, които загубиха
служебно мачовете си
на първенството. От
натрупаната умора ня-

колко от основните ни
играчи се контузиха.
Като добавим това към
класата на китайците,
които разполагат с 3
равностойни петици, се
получи крайният резул-
тат. Но все пак трябва
да сме доволни. Досега
за българския хокей
последният ден от
първенствата се играе-
ше финал, но за оста-
ване в групата. Този път
ние си свършихме ра-
ботата доста по-рано,
записвайки 3 победи.
Вярвам, че ще завър-
шим шампионата с още
една, което е голям ус-
пех за момчетата”, за-
яви треньорът Мартин
Миланов преди мача с
тима на Турция снощи.

Класата на китайци-
те бе очевидно по-го-
ляма от българската.

Селекцията от многоми-
лионната държава до-
минираше и по физиче-
ски показатели - в нея
има хокеисти около и
над 100 килограма, а
някои са високи над
1,90 м. Освен имащите
травми преди мача
българи по време на
играта бяха контузени
Мартин Талев и Алек-
сандър Василев, а след
очевидна симулация на
китаец в средата на
мача до края на играта
бе отстранен основният
ни реализатор Иван
Ходулов, което още
повече предопредели
развоя.

С победата Китай
си гарантира златните
медали и изкачване в
горната дивизия. Бълга-
рия пък остана със
сребърните медали.

Масов бой между привърженици на ЦСКА
и Левски е станал в Борисовата градина в
София, съобщиха от пресцентъра на МВР.
Около 15.30 часа възникнал масов бой меж-
ду привърженици на вечните съперници във
футбола. По първоначални данни в мелето са
участвали около 300 запалянковци, снабдени
с палки и бомбички. Благодарение на бърза-
та и адекватна намеса на органите на реда
ръкопашният бой продължил едва няколко
минути. Трима запалянковци са пострадали,
а други двама са арестувани. Според инфор-
мация на zonasport.bg боят между привърже-
ниците на ЦСКА и Левски е бил предварител-
но уговорен в интернет. Срещата на ултраси-
те е била в 14.00 часа пред стадион “Българ-
ска армия”. Феновете имали ножове и сопи, а
положението тотално излиза извън контрол,
когато един от запалянковците е наръган. Той
е откаран в “Пирогов” в тежко състояние.
Двама ултраси с травми по главата също са
били приети в “Пирогов”.

Феновете на Левски и ЦСКА влязоха в
кървава битка преди откриването на ремонти-
раната баскетболна зала “Румен Пейчев” на
стадион “Българска армия”. След церемони-
ята беше организиран и мач между баскет-
болните ветерани на ЦСКА и Левски.

Президентът на ФИФА Сеп Блатер
изнася реч в Санкт Петербург по

време на турнира за Купата на ОНД.
Швейцарецът дискутира и с президента
на Русия Владимир Путин подготовката

на страната за домакинството на
Мондиал 2018

Президентът на ФИФА Сеп
Блатер се противопостави на
идеята за създаване на шампио-
нат, в който ще играят отбори
от бившия СССР. “Създаването
на подобна лига е против принци-
пите на ФИФА. Мисля, че това ще
внесе безпорядък в първенствата
на замесените страни”, каза Бла-
тер пред агенция “Интерфакс” при
посещение в Москва. Големите ме-
стни клубове изготвиха план за
създаването на подобна лига, а
най-дейни в инициативата са ру-
ският Зенит Санкт Петербург и
украинският Динамо Киев.

Победи на Котоошу
и Аоияма в Токио

Калоян Махлянов-Котоошу и
Даниел Иванов-Аоияма спечелиха
срещите си от осмия ден на су-
пертурнира по сумо “Хацу башьо”
в токийския дворец “Кокугикан”.
Първият европейски “одзеки” Ко-
тоошу избута с “ошидаши” от до-
хиото традиционно неудобния му
съперник Точиодзан. Японецът има
положителен баланс  - 10 победи
и 8 загуби срещу Калоян. Даниел
пък изблъска с техниката “цукида-
ши” японеца Такекадзе, известен
с прозвището “Малкия танк”. Два-
мата българи са с еднакъв баланс
- 5 бели точки и 3 черни.

Бой на „сини” и
„червени” фенове в
Борисовата  градина

Българската женска щафета на 4х6 км в
състав Емилия Йорданова, Ния Димитрова, Де-
сислава Стоянова и Стефани Попова бе изва-
дена от класирането в старта за Световната
купа по биатлон в италианския зимен център
Антхолц/Антерселва.  На четвърти пост Попова
беше застигната и изпреварена с една оби-
колка от лидерката на Германия Андреа Хен-
кел. Дотогава българките бяха направили 5
наказателни обиколки и използвали 15
допълнителни патрона. Общо 21 квартета уча-
стваха в състезанието, завършило с първа
победа за сезона на Германия в състав Фран-

Декласират женската ни щафета
циска Хилдебранд, Мириам Гьоснер, Надине
Хорхлер и Андреа Хенкел. Квартетът завърши
за 1:13:02.1 ч., като използва общо 10 допълни-
телни патрона и не направи нито 1  наказател-
на обиколка. Андреа Хенкел отново нямаше
ден в стрелбата и се нуждаеше от 4 допълни-
телни патрона, за да повали мишените.

 На второ място с изоставане от 17.4 се-
кунди завърши Русия (9 допълнителни патро-
на, без наказателна обиколка), а трети на
40.9 секунди се нареди тимът на Франция (4
допълнителни патрона, също без наказател-
на обиколка).

Снимка БГНЕС
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Шефът на борбата
атакува Симеон Щерев

Шефът на Българска-
та федерация по борба
Валентин Йорданов
отвърна на нападките от
страна на махнатия от
националния отбор тре-
ньор Симеон Щерев, раз-
пространявайки дълго
изявление. Конкретният
повод за него са твърде-
нията на Симеон Щерев,
направени в поредното
му телевизионно участие
(“Шоуто на Слави”).

“И тъй като нападките
вече стават лични, съм
длъжен да отговоря. До-
преди няколко месеца
Симеон Щерев беше
много доволен от моята
работа като президент на
Българската федерация
по борба и не пропуска-
ше случай да го каже. А
сега, когато му се потърси
сметка за провала на
Олимпийските игри в
Лондон 2012 и личните му
интереси се засегнаха,
нещата коренно се про-
мениха. Да, българската
борба се провали на
олимпиадата в Лондон -
дойдохме си само с един
сребърен медал благода-
рение на Станка Златева.
И всички се гордеем и се
радваме на нейния поре-
ден личен успех. Предста-
вянето на нашите борци в
Лондон е много по-слабо
от това на игрите в Пекин
2008. Тогава спечелихме
4 медала срещу един
сега. И в Пекин старши
треньор беше Иван Цо-
нов, а Симеон Щерев -
негов помощник.

Моята оценка и тази
на Управителния съвет
съвпадат с оценките на
Министерството на спор-
та, журналистите и обще-
ствеността. Станахме сви-
детели на треньорски
грешки, които лишиха
наши състезатели от ме-
дали. Симеон Щерев се
опита да обясни какво се
случва в БФБорба, но не
можа да даде точния от-
говор. А той е, че новите
треньори започнаха ра-
бота, има лагери, пред-
стоят участия. Това явно
не се харесва на някого
и се опитва с всички сили
да се пречи на борбата,
независимо зад какви
лозунги се крие.

Съгласен съм с него,
че сме приятели отдавна,
но борбата и моите
задължения като прези-
дент на федерацията не
ми позволяват да си за-
тварям очите пред греш-
ките на треньорите на
последната олимпиада.
За мен националните ин-
тереси и интересите на
българската борба са
над всичко.

Федерацията и аз
лично винаги сме изказ-
вали своята благодар-
ност и уважение към тру-

Провалихме се в Лондон,
затова сменихме всички
национални треньори,
призна Валентин Йорданов

Председателят на
БФБорба Валентин

Йорданов винаги е до
Симеон Щерев и Станка

Златева, които през
2011 г. бяха избрани за
Спортист и Треньор на

годината в Българияда на Симеон Щерев като
старши треньор на
мъжкия и на женския на-
ционален отбор в мина-
лите години и тази бла-
годарност винаги е била
подплатена финансово и
морално. Относно напад-
ките му за моите органи-
зационни качества мога
да кажа само едно - нека
оставим фактите и исто-
рията на говорят. Всеки
има право на лично мне-
ние. Да си спомним, че
Симеон Щерев също
беше президент на
БФБорба, а аз поех ръко-
водството от него. Аз ли-
чен конфликт със Симе-
он Щерев нямам. Управи-
телният съвет взе едино-
душно решение за осво-
бождаване на всички на-
ционални треньори, не
само на Симеон Щерев.
Еднолични решения не
вземам и затова има сте-
нограма на Управител-
ния съвет.

А мотивите за осво-
бождаването бяха обяве-
ни публично след засе-
данието на Управител-
ния съвет - грешна функ-
ционална подготовка и
грешна тактика, които
доведоха до слабото
представяне в Лондон.
Преди това България
беше домакин на единст-
вената квалификация за
олимпийски игри в Евро-
па. Нашите състезатели
не успяха да вземат мак-
сималния брой квоти за
участие. В резултат на
това се наложи в рамки-
те на седмица да се пъту-
ва до Китай, а после и до
Финландия, за да се уча-
ства в другите 2 квалифи-
кации. Треньорите реши-
ха да използват едни и
същи състезатели в след-
ващите два турнира.
Пътуването и свалянето
на килограми не бяха
взети под внимание от
треньорите и в резултат
на това успяхме да при-
бавим само още една
виза за игрите. Освен
това функционалното
състояние на състезате-
лите не беше преценено
правилно, в резултат на
което по време на олим-
пиадата нашите борци не
се представиха според
възможностите си.

Спечелени бяха 7
квоти от 21 възможни, а
на Игрите имахме 5 тре-
ньори и трима съдии.
Провал на квалификаци-
ите и на олимпиадата
претърпяха световни
шампиони - Михаил Га-
нев, Явор Янакиев, Тай-
бе Юсеин... И от Управи-
телния съвет това беше
отчетено като провал.

Симеон Щерев беше
наставник и на женския
национален отбор и като
такъв също носи отговор-
ност за единствената
квота, спечелена от
Станка Златева на све-
товното първенство в Тур-
ция през 2011 г. Нито
една друга състезателка
не успя да вземе виза на
следващите квалифика-

ционни турнири.
Отстраняването на

Симеон Щерев като тре-
ньор на националния от-
бор по никакъв начин не
го спира той да
продължи да работи като
такъв в клуб Левски, в
спортното училище или
другаде. Дори в момента
той използва една от за-
лите в спортен комплекс
“Диана” с тренировъчна
цел. И ако наистина той
милее за борбата, нека
да покаже способности-
те си и да изгради нови
борци, този път отдолу
нагоре. Твърденията му,
че вече не може да бъде
треньор в България, са
неверни. Никой не му е
отнел лиценза или дип-
ломата за треньор. Той е
на заплата в МВР, което
значи, че работи в Лев-
ски. Борбата е индивиду-
ален спорт, но трябва да
има колектив, за да има
успехи. Треньорът на на-
ционалния отбор,
какъвто беше Симеон
Щерев, е отговорен за
представянето на всички
състезатели и няма пра-
во да ги дели на мои и
чужди. Според думите му
той е треньор само на
двама-трима състезате-
ли, а в националния от-
бор са 30-ина борци.
Задължение на нацио-
налния селекционер е

да обединява отбора, а
не да го разединява”,
заяви Валентин Йорда-
нов.

За да стигне един
борец до националния
отбор, той преминава
през много други треньо-
ри, а да не се оценява
трудът на останалите е
неблагодарност.

Не е в силите на ни-
кого за два месеца да
направи шампион, както
Симеон Щерев твърди,
че е направил с Тайбе
Юсеин. Преди да попад-
не при него, неин личен
треньор беше Сава
Семков.

В националния отбор
влизат най-добрите спор-
тисти, като с тях са рабо-
тили личните им треньо-
ри по клубове в
продължение на години.
Шампион не се става за
2-3 месеца.

Борците в национал-
ния отбор не са лично
негови, на Симеон Ще-
рев - те са на България,
на държавата и БФБор-
ба плаща за подготовка-
та им - участия в между-
народни турнири, светов-
ни, европейски първенст-
ва, привлича чуждест-
ранни спаринг партньори,
осигурява лагери в чуж-
бина...

Твърдението на Симе-
он Щерев, че прекарва

по-голяма част от време-
то си с тях, вместо със
семейството си, са верни
- това е така, защото те
са заедно на трени-
ровъчни лагери, осигуре-
ни и платени от държава-
та и БФБорба - около
200 дни в годината. Но
това важи не само за
него - това се отнася и за
всички други треньори на
национални отбори.

Симеон Щерев няма
право да ми иска остав-
ката, това могат само
клубовете и Управител-
ният съвет. Според Уста-
ва на БФБорба подобни
въпроси се решават от
Общото събрание на фе-
дерацията.

И нека спекулациите
със Станка Златева да
спрат - никой не й е за-
бранявал да тренира със
Симеон Щерев. И никой
не й е поставял условие
да тренира при друг.

Пред нея стои и опция
за помощник-треньор на
женския национален от-
бор. Крайно време е тя
да вземе решение.
Държавата няма да й
плаща за нейното “незна-
ене” какво да прави.

И ако наистина сва-
лим летвата толкова нис-
ко, че да мислим че 1
сребърен медал от олим-
пийски игри е голямо по-
стижение за спорта в

Снимка БГНЕС

България, то тогава по-
добре да не очакваме
нищо от следващата
олимпиада.

Промените, направе-
ни в треньорските съста-
ви, са продиктувани
единствено с цел българ-
ската борба да си върне
позициите от близкото
минало. Тези промени не
включват само смяна на
треньорите - осъществя-
ва се нов подход към
целия тренировъчен про-
цес, ангажирани са мно-
го треньори с доказани
качества, провеждат се
съвместни лагери на
мъжките и юношеските
отбори за първи път.

Крайно време е да
спрат всички тези безпо-
лезни разпри, за да ос-
тавим новите треньори да
работят спокойно. Нови-
ят олимпийски цикъл за-
почна, трябва да гледа-
ме напред. Съществува
терминът “спортно дълго-
летие” - рано или късно
идва време, когато
възможностите и на най-
добрия спортист и трень-
ор не са достатъчни, за
да продължи напред.”

Валентин ЙОРДАНОВ
олимпийски,

7-кратен световен и
7 пъти европейски

шампион по свободна
борба

*Б.ред. През 1998 г.
Валентин Йорданов поема

президентския пост на
БФБорба от Симеон

Щерев, като е избран с
пълно единодушие.
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Полиция иска
да пази ЦСКА
в Турция

ТЕНИС
„Аустрелиън Оупън”

ПО ЕВРОСПОРТ
0.15, 2.00, 13.00, 22.00

ПО ЕВРОСПОРТ 2
17.00, 21.00

гледайте

Французинът Стефан
Петерханзел стана най-
успешният състезател в
историята на рали “Да-
кар”, след като спечели
авторитетното офроуд
състезание за 11-и път.
Той извоюва 5-а титла
при автомобилистите, а
преди това имаше 6 при
мотоциклетистите. Петер-
ханзел с “Мини” поведе в
класирането още във вто-
рия етап на 6 януари, а
после поддържаше тем-
по и в нито един момент
не позволи да бъде заст-
рашен авансът му. В по-
следния ХIV етап Ла Се-
рена - Сантяго францу-
зинът с навигатор Жан
Пол Колтре завърши с
близо 4 минути изостава-
не след испанеца Жоан
(Нани) Рома също с
“Мини” и с френски нави-
гатор Мишел Перен, но в
генералното класиране
триумфира с внушителна
преднина от 42,22 мин.
пред Жиниел де Вилие
(ЮАР) с “Тойота”. Трети
остана руската сензация
Леонид Новицки с нави-
гатор Константин Жилцов
с “Мини” - на 1:28,22 ч.
след Петерханзел, но и с
8:21 мин.  пред Рома.

Петър Ценков и него-
вият навигатор Иван Ма-
ринов, които бяха отпи-
сани 2 етапа преди края

Петерханзел с 11-а титла
Ценков е 39-и
в последния
етап

заради повреда в двига-
теля на джипа им “Опел
Антара”, финишираха на
39-о място в последния
етап, включващ 128 км
специална отсечка и 502
км обща дължина с вре-
ме 5:31:23 ч., само на
32:13 мин. по-бавно от по-
бедителя Хоан Рома. Да-
леч по-назад, 73-ти,
завърши вторият българ-
ски екипаж - Орлин
Алексиев и навигатор
Александър Стоянов с
джип БМВ. Двата екипа-
жа обаче изпълниха

Френският пилот
Стефан Петерханзел (вдясно)
и навигаторът му Жан Пол
Колтре спечелиха надпреварата
в рали “Дакар 2013”
при автомобилистите

„Дакар 2013” - автомобили,
крайно класиране:

1. Стефан Петерхансел (Мини) 38:32,39
2. Жиниел Де Вилиер (Тойота) +42,22 мин.
3. Леонид Новицки (Мини) +1:28,22 ч.
———————————
60. Орлин Алексиев (БМВ) +29:50:47 ч.
67. Петър Ценков (Опел) +33:43:50 ч.

Мотори:
1. Сирил Деспре (Фр, КТМ) 43:24:22 ч.
2. Рубен Фариа (Пор, КТМ) + 10:43
3. Франсиско Лопес Контардо (Чили, КТМ) + 18:48

АТВ
1. Маркос Патронели (Арж, Ямаха) 49:42:42 ч
2. Инясио Николас Касале (Чили, Ямаха)
+1:50:35 ч
3. Рафал Соник (Пол, Ямаха) +03:16:49
———————————
Тодор Христов с “Ямаха” отпадна след IV етап

Камиони
1. Едуард Николаев (Рус, КАМАЗ) 39:41:43 ч.
2. Айрат Мардеев (Рус, КАМАЗ) + 37:10 мин.
3. Андрей Каргинов (Рус, КАМАЗ) + 37:57

стратегическата си цел -
да завършат състезание-
то в дебюта си при авто-
мобилистите. Алексиев е
60-и - на +29:50:47 ч.
след Петерханзел, а
Ценков въпреки блестя-
щите си карания в отдел-
ни етапи не успя да на-
вакса сериозното изоста-
ване в ХII и остана 67-ми
- на 33:43:50 ч. Надпре-
варата завършиха 88 ав-
томобила, като последни-
ят Хосе Антонио Бланхи-
но (Арж) е на 52:06:42 ч.
след победителя.

“Състезанията не се
печелят в тяхното нача-
ло. Моят отбор свърши
прекрасна работа и по-
могна много, за да нямам
проблеми с автомобила
по време на цялата над-
превара. За мен остана
само да карам толкова
бързо, колкото мога.
Моят ко-пилот Жан-Пол
също свърши чудеса ра-
бота като навигатор. Не
си спомням състезание, в
което съм финиширал без
проблеми”, каза Петер-
ханзел.

Французин триумфира
заслужено и при мотоцик-
летистите, Сирил Деспре
извоюва пета титла,
въпреки че в предпослед-
ния етап получи наказа-
ние за технически проме-
ни по мотоциклета КТМ и
завърши 17-и, на 4 мину-
ти зад победителя в ета-
па Рубен Фария (Пор). В
генералното класиране
Деспре спечели поредна-
та титла с 10:43 мин. пред
Фария, а трети на 18:48
мин. е Франсиско Лопес
(Чили), като първите 5-
има са с мотори КТМ.

“Дакар може да изне-
нада всеки. Все пак аз
съм доволен от състеза-
нието и се чувствам ща-
стлив. Когато започна да
печеля с лекота, няма да
ми бъде толкова инте-
ресно”, каза Деспре, ти-
умфирал на “Дакар” и
през 2005, 2007, 2010 и
2012 г.

При АТВтата очаква-
но спечели фаворитът
Маркос Патронели (Арж)
с “Ямаха”, а при камио-
ните руските “КАМАЗ”
окупираха челната
тройка.

Снимка БГНЕС


